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پسردلفينیمیتازد
  پديده سینماي ايران  در روسیه 
بیش از يک میلیون دلار فروخت 

  اين انیمیشن شهريور ماه امسال 
در  ايران اکران می شود

  پسر دلفینی هم اکنون دومین فیلم 
پرفروش در سینماهاي روسیه است
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وقتیمقتول
قاتلشرابخشيد

خواب عجیب پسر مقتول قاتل را از 
مجازات قصاص نجات داد 
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بهبچههارؤیا
میدهیم

کتابفروشی که با درآمدش،  در 
روستاهای محروم کتابخانه می سازد
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تحریم؛حربهناکارآمد
آمریکادرمذاکرات

کارشناسان معتقدند تحريم های 
جديد آمريکا بی تأثیر است
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سرمقاله
دانیال معمار؛ سردبیر

با بازداشت مصطفی تاجزاده، باز هم نعره هايی بلند شده 
که در ايران »آزادی بیان« وجود ندارد. اين صداها هم از 
داخل شنیده می شود و هم از خارج. مثل همیشه با رسانه هايشان شبهه انداخته اند، اما 
واقعا نسبت آزادی بیان در جمهوری اسلامی با اتفاقاتی مثل بازداشت تاجزاده چیست؟ 
یکم- از کدام آزادی بیان حرف می زنیم؟ برخلاف کشورهای غربی  که از آزادی بیان 
به عنوان يک تاکتیک استفاده می کنند، در کشور ما آزادی بیان يک امر واقعی است و 
جزو اصول مصرحه قانون اساسی به حساب می آيد. اما مسئله مهم اين است؛  کدام آزادی 
بیان؟ آزادی بیانی که برآمده از اسلام و جمهوری اسلامی باشد يا آزادی بیانی که غربی ها 
آن را تعريف می کنند؟ در تعريف آزادی بیان غربی ها، گفتن از افسانه کشتار يهوديان، 
زندان و مجازات و محرومیــت دارد، اما اهانت به نبی مکرم اســلام)ص( و اعتقادات 
يک و نیم میلیارد مسلمان جهان آزاد است. در آزادی بیان غربی ها، کسی جرأت ندارد 
علیه همجنس بازی بنويسد، اما زير سؤال بردن ارزش های اسلامی مشکلی ندارد. در 
آزادی بیان غربی ها، جنگ يمن و کودک کشی در آن را رسانه ها سانسور می کنند، اما 
پرداختن همه جانبه به جنگ اوکراين مشمول آزادی بیان می شود. پس نخستین نکته 

اين است که تعريف آزادی بیان در کشور را از آزادی خودخواهانه غربی ها جدا کنیم.
دوم- وضعیت آزادی بیان در کشور چگونه است؟ نگاهی به رسانه ها و مطبوعات 
رسمی کشور بیندازيد. هر نقدی بخواهند به دولت، به نظام و به سیاست های 
کلی آن می کنند. رسانه ای در جمهوری اسلامی بابت انتقاد، توقیف نشده است. 
در رسانه های غیررسمی هم همینطور. همین آقای تاجزاده روزی نبوده که در 
تويیتر، نقدی به رهبری به عنوان عالی ترين مقام کشور نداشته باشد. در همین 
شبکه های اجتماعی کسانی هســتند که نه نظام را قبول دارند، نه دولت را، نه 
رهبری را، اما با خیال راحت و با نام و نشــان واقعی حرف می زنند، نظراتشان 
را می گويند و کســی هم کاری به کار آنها ندارد. اين آزادی بیان در جمهوری 
اسلامی را نمی توان انکار کرد. دستاورد جديدی هم نیست. چهل واندی سال 
است که ملت، آن را به دست آورده است. اصلا فلسفه انقلاب57، همین آزادی 

بوده است.
سوم- آزادی بیان در کشور حد و مرز ندارد؟ فرض کنید فردی در خیابان به شما بگويد: 
»بدتیپ«. اين يک نقد است. ممکن است درست يا غلط باشد. با سعه صدر می توان از 
کنارش گذشت، اما همان فرد اگر به شما نسبت دزدی بدهد، چی؟ اين ديگر نقد نیست. 
نمی توانیم راحت از کنارش بگذريم. يک دروغ است. اگر طرف نتواند اثبات کند، هم 
جرم است و هم مجازات دارد. حالا همین را بسط بدهید به جامعه بزرگ تر. نقد يک 
چیز است، گفتن بر ضد حقايق موجود در جامعه، چیزی ديگر. اسم دومی می شود »نشر 
اکاذيب« و »تشويش اذهان عمومی«. نقد انقلاب و مسائل اساسی جمهوری اسلامی 
خط قرمز نیست، اما دروغ بستن به نظام و کشــور حتما عبور از خط قرمز است. چرا 
مسئولان قضايی و امنیتی کشور بايد از کنار اين دروغ گويی ها بگذرند؟ آن هم وقتی 
نخستین اثر اين دروغ ها، ناامن کردن فضای روانی جامعه است. آزادی بیان يک ارزش 
است، اما به شرطی که ارزش های ديگر را پايمال نکند. آزادی بیانی که منجر به دروغ و 
افترا شود، ضد ارزش است و مردم و جامعه را به هرج و مرج می کشاند؛ پس برخورد با آن، 

هم منطقی است و هم قانونی.
چهارم- مشی و ادبیات سیاسی تاجزاده سال هاســت که بر پايه نقد رهبری و 
حاکمیت استوار شده است. جمله معروف »حرف  ما و براندازها يکی است، فقط 
تفاوت در راه حلی است که ارائه می کنیم.« حرف تاجزاده است در سال97. آن زمان 
برخوردی صورت گرفت؟ خیر، اما خروج از نقد و ورود به عرصه »تشويش اذهان 
عمومی« و »نشر اکاذيب« چیزی نیست که بتوان آن را مشمول آزادی بیان کرد. 
اين وظیفه دستگاه های قضايی و امنیتی کشور است که مراقب باشند حرف منتقد 
داخلی با خواست دشمن قسم خورده کشور يکی نشود. پس اين برخورد قهری، هم 

لازم است و هم ربطی به آزادی بیان ندارد. 

نسبت آزادی بیان در جمهوری 
اسلامی و بازداشت تاجزاده

يادداشت
محسن مهدیان؛ مديرعامل

وقتی اسم گشت ارشــاد می آيد، چه تصويری در 
ذهنتان تداعی می شــود؟ احتمــالا چند برخورد 
خشن ناجا. حالا برای يک بار هم که شــده اختیار ذهنتان را به دست بگیريد و 
اجازه ندهید آنچه رسانه ها برايتان ساخته اند تداعی شود. اين بار منطقا ضرورت 
گشت ارشاد را ارزيابی کنید. يقین دارم مخالف ترين ها نیز موافقند. اجازه دهید 

با آرامش استدلال کنیم.
به عزيزی که بسیار از دست گشت ارشاد عصبانی بود گفتم اگر کسی برهنه به 
خیابان بیايد مشکلی نداريد؟ گفت حتما مشکل دارم. گفتم چرا؟ گفت بالاخره 
يک حدی وجود دارد. همه جای دنیا اين حد را پذيرفته اند. گفتم ممنون و پايان 
استدلال؛ پس تو هم با گشت ارشاد موافقی. همین که معتقدی از يک جا به بعد 

بايد قهريه وارد شود پس گشت ارشاد ضروری است.
اين همانی اســت که برخی به غلط می گويند حجاب اجباری. حال آنکه الزام 

قانونی است که به قول تو در همه  جای دنیا نیز وجود دارد.
اما احتمالا سر اندازه آن اختلاف باشد. به نظرت شما بايد مرز حجاب را تعیین 
کنی يا من يا دين؟ گفت هیچ کدام؛ عرف. گفتم عرف چیست؟ عرف کی؟ عرف 
کجا؟ مثلا عرف گاوپرســت ها خوبه يا عرف سکولارها يا عرف لاابالی ها؟ گفت 
عرف مردم جامعه. گفتم قبول داری اکثريت مردم ما مسلمانند؟ گفت بله. گفتم 

قبول داری حجاب جزئی از دين است؟ تأيید کرد. 
گفتم پس اگر قرار بر رجوع به عرف هم باشد، عرف ديندارها ملاک است. ضمن 
اينکه رجوع به عرف هم درون دين اســت و امضای فقیه می خواهد و اينطور 
نیست که هرکس بگويد عرف چنان و چنین اســت. گفت واقعا فکر می کنی 

گشت ارشاد در باحجاب کردن مردم مؤثر بوده است؟ 
گفتم سؤالت غلط است. اين اشــتباه رايجی درباره گشت ارشاد است. گشت 

ارشــاد برای صیانت از قانون اســت نه ايجاد حجاب. مثل 
پلیسی که برای عبور از چراغ قرمز جريمه تعیین می کند. 

هدف اصلی حفظ نظم شهر اســت. واگرنه ممکن است يکی بگويد صرفا با زور 
جريمه که کسی منظم نمی شود.

 گفت وگویی
  درباره گشت ارشاد!
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 متن کامل را با  اسکن  کیو آر کد، در همشهری آنلاین بخوانید

تصاویر دیده نشده از آبه شينزو 
آبه شينزو، نخست وزیر ژاپن در یک اقدام تروریستی 
کشته شــد اما نام او پیش از این و به دلیل ثروت زیاد 
و لبــاس کارتونی اش مشــهور شــده بــود.  آبه شــينزو 
۶۷ســاله کــه طولانی تریــن زمــان خدمــت بــه عنــوان 
نخست وزیر ژاپن را پشت سر گذاشته بود، اولین بار 

در سال ۲۰۰۶ به این عنوان دست یافت.

حرکت بی سابقه یک شهروند بریتانیایی در حج امسال
یک مرد بریتانیایی پس از طی ۶۵۰۰ کیلومتر به صورت 
پیاده به حج مشرف شد . این فرد عراقی الاصل، سفر 
خود را با یک وسیله 3چرخ که خودش طراحی کرده بود 
انجام داده و هر روز بیش از ۱۷ کیلومتر راه رفته است. 
این گاری 3۰۰ کیلوگرمی او مجهز به بلندگوهایی است 

که تلاوت های اسلامی پخش می کند.

بین الملل

جامعه

استفاده از نمای کامپوزيت چند بار 
ممنوع اعلام شده است

صفحه12

نمایکامپوزیت
آمادهسوختن

داده نما

شهرهای جهانی
 ایران در حوزه 
صنایع دستی

در طول ۵4 ســال عضویت ایران در شــورای جهانی صنایع دســتی تاکنون 
۱4شهر و روستا  صنایع دستی خود را در این فهرست ثبت کرده اند.

گرافیک: مهدی سلامی

اصفهان
شهر جهانی صنایع دستی

سیرجان)کرمان(
شهر جهانی  ریزبافت

آباده )فارس(
شهر جهانی  منبت

لالجین)همدان(
شهر جهانی سفال و سرامیک

مریوان)کردستان(
شهر جهانی  کلاش)گیوه(

شیراز
شهر جهانی صنایع دستی

ملایر
شهر جهانی  مبلمان

تبریز
شهر جهانی  فرش و قالی

کل  پورکان)سیستان(
روستای جهانی  سفال

خراشاد)خراسان(
روستای  جهانی توبافی

مشهد
شهر جهانی  گوهر سنگ

میبد )یزد(
شهر جهانی زیلو

زنجان
شهر جهانی  ملیله

قاسم آباد)گیلان(
 شهر جهانی چادر شب

ادامه 
در صفحه 2

عبورکمیتهفنیازاسکوچیچ

نیمکتبهچهکسیمیرسد؟
همشهری آخرین شرایط تیم ملی و گزینه های احتمالی 

جانشینی مرد کروات   را بررسی می کند

17

صفحه 5 و11

آماده باش كرونايي 
بيمارستان ها و كادر درمان

بیمارستان هايی که بخش های کرونای شان را تعطیل کرده 
بودند بار ديگر اين بخش ها را فعال کرده اند

صفحه11
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 ابزار بومی برای کنترل 
اینترنت کودکان

اينترنت پاک برای کودکان دارای 4سطح است که حق انتخاب سطوح 
يا حذف آنها را برای والدين فراهم می کند

ثباتدربازارخودرو
بهدنبالرشدتوليد

سی
عبا

اد 
رش

ي/ ف
هر

مش
س: ه

عک

شهرداری تهران با تملک باغ ها در نقاط مختلف شهر  
بوستان های جديدی احداث می کند

باغ های در حال تملک در محدوده مناطق 5، 6، 9، 10، 
11، 12، 14، 16، 17 و 20 قرار دارند همه چیز درباره سویه های جدید کرونا

 افشاگري 
رسانه ها علیه 
سیاسیون غربي

هزاران برگ سند از لابي  
شرکت اوبر با سیاستمداران 

اروپا و آمريکا افشا شد

35درصد  تولید خودرو  در کشور در خردادماه رشد داشته است.

53درصد
  تولید خودرو در ایران خودرو

 افزایش یافته است.

30درصد
تحویل خودرو در ایران خودرو 

افزایش داشته است.

2120خودرو
 روزانه در شرکت خودروسازی 

سایپا تولید می شود.

100درصد
  تولید خودرو در سایپا افزایش

 یافته است.
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وزارت خزانــه داری آمریــکا در 
روزهــای گذشــته تحریم های گزارش

جدیــدی را  علیه برخــی افراد و 
نهادهای ایران اعمال کرد تا بار دیگر ثابت شود که 
واشنگتن، برخلاف ادعاهای مقام های کاخ سفید، 
نه تنها اراده ای برای بازگشت به برجام ندارد، بلکه 
می کوشــد با انجام اقدام های خصمانه ای مانند 
تحریم ، جمهوری اســلامی را برای کوتاه آمدن از 
مطالبات بحق خود تحت فشار بگذارد. به گزارش 
همشهری، مقام  های واشنگتن در روزهای اخیر با 
تمرکز بر راهبرد »مقصرنمایــی ایران« از اجرای 
تعهدات برجامی خود طفره می روند و صرفا از ایران 
می خواهند تعهدات خود ذیل توافق هســته ای 
سال2015را اجرا کند. این درحالی است که رفع 
مؤثر تحریم هــا همچنان به عنــوان اصلی ترین 
موضوع، در دستور کار مذاکرات قرار دارد و روند 
گفت  وگوهای اخیر در دوحه نشان داد واشنگتن 
قصد دست برداشتن از طناب پوسیده تحریم ها را 

ندارد.

ادامه راهبرد شکست خورده ترامپ در دولت 
بایدن

وزارت خزانه داری آمریکا در روزهای اخیر اعلام 
کرد که »شــبکه ای از افراد و شــرکت ها را که از 
شرکت های صوری واقع در حوزه خلیج فارس برای 
تســهیل انتقال و فروش محصولات شرکت های 
ایران به ارزش صدها میلیون دلار به شــرق آسیا 
اســتفاده می کنند«، تحریم کرده اســت. بر این 
اساس 2شخص، 1۳ نهاد و 2شناور در این راستا، 
در فهرســت تحریم های آمریکا قــرار گرفته اند؛ 
موضوعی که نشان دهنده عمق تناقض های آمریکا 

در قبال جمهوری اسلامی ایران است.
وزیر امورخارجه آمریکا اما کوشید با طرح ادعاهای 
واهی، تناقض های موجــود در اعمال تحریم های 
جدید ازسوی واشــنگتن را توجیه کند. برهمین 
اساس هم بود که در این باره ادعا کرد که »آمریکا 
در دنبال کردن مسیر دیپلماسی هدفمند درجهت 
حصول توافق متقابل با هدف اجرای کامل برنامه 
جامع اقدام مشترک استوار بوده  است. این ایران 
اســت که تا بدین روز در نشــان دادن تعهدی 

مشابه به این مسیر ناتوان بوده است.« آنتونی 
بلینکن در عین حال عنوان کــرد که »اگر 
تغییری در مسیر ایران انجام نشود، به استفاده 

از اختیــارات تحریمی خود برای 
هدف قــرار دادن صــادرات 
نفــت، محصــولات نفتی و 
محصولات پتروشــیمی از 
ایران ادامه خواهیم داد.« 

برایان نلســون، معاون 

وزیر خزانه داری آمریکا در امور تروریسم و اطلاعات 
مالی نیز در این زمینه گفت: درحالی که آمریکا به 
دستیابی به توافق با ایران جهت بازگشت دوجانبه 
به برنامه جامع اقدام مشــترک متعهد است، ما 
به اســتفاده از اختیارات خود برای اعمال تحریم 
علیه نفت و محصولات پتروشــیمی ایران ادامه 

خواهیم داد.

عدم تصمیم گیری عاقلانه در واشنگتن
این در شــرایطی اســت که برخی کارشناسان 
معتقدنــد تحریم هــای اخیــر اقدامــی صرفا 
»نمادین« بــرای توجیه ناتوانی واشــنگتن در 
مواجهه با جمهوری اســلامی به حســاب می آید 
و در شــرایط کنونی دست این کشــور در اتخاذ 
 راهبردهــای بازدارنده در برابر ایــران خالی تر از 
قبل شده است. بر این اساس گفته  مي شود چابکي 
ایران در دور زدن تحریم ها و بحران انرژي در اروپا 
2دلیل بي تاثیر شدن تحریم هاي جدید آمریکا به 
حساب مي آید. یک کارشناس مسائل بین الملل 
دراین باره با بیــان اینکه رویکرد تحریمی آمریکا 
در برابر ایران موضوع تازه ای نیست، در گفت وگو 
با همشهری گفت: آمریکایی ها، برخلاف آنچه ما 
تصور می کنیم، اساسا بر مبنای یک روش عاقلانه 

و منطقی به تجزیه و تحلیل مسائل نمی پردازند.
ســعدالله زارعی گفت: در بســیاری از عرصه ها 
می توان مشــاهده کرد که اصــولا بخش زیادی 
از اقدام هایــی که آمریکایی ها انجــام می دهند، 
به دور از محاســبات منطقی و یک تفکر درست 
اســت و در این زمینــه برخلاف آنچــه برخی 
 گمــان می کننــد، از الگوی عاقلانــه ای پیروی 
نمی کنند. نحوه مواجهه آنها با جمهوری اسلامی را 
می توان به عنوان نمونه بارزی از چنین رویکردی 

درنظر گرفت.
وی با بیان اینکه در انتخاب جــو بایدن به عنوان 
رئیس جمهــور آمریکا نیــز می تــوان رویکرد 
غیرمنطقی به تحولات سیاســی در بطن جامعه 
آمریکا را مشاهده کرد، افزود: با نگاهی به انتخاب 
بایدن به عنوان رئیس جمهور آمریکا این ســؤال 
پیش می آید که اساســا ایــن انتخاب از 
چه پشــتوانه منطقی و استدلالی 
برخوردار بوده اســت؟ از کسی که 
در قامت رئیس جمهور به اصطلاح 
ابرقــدرت، چــرت زدن ها 
و حواس پرتی هایــش به 
سوژه داغ رسانه های دنیا 
تبدیل شده اســت، تا چه 
میزان می تــوان انتظار 
تصمیم گیری عاقلانه را در 

مواجهه با ایران داشت؟

درس نگرفتن واشنگتن از سرنوشت تحریم ها
این کارشناس مسائل بین الملل با اشاره به رویکرد 
واشنگتن در قبال ایران و استفاده مستمر از اهرم 
تحریم هــا علیه جمهوری اســلامی ادامه داد: در 
موضوع تحریم ها با این نکته مواجه هســتیم که 
اگر آمریکایی ها اهل تفکر و استدلال بودند، باید 
با نگاهی موشــکافانه، سرنوشت تحریم هایی که 
تاکنون علیه ایران اعمال کرده اند را مورد بررسی 
قرار می دادند. زارعی عنوان کرد: آمریکا بدون توجه 
به سرنوشــت تحریم هایی که حداقل در 20سال 
اخیر علیه ایــران وضع کرده، همچنــان در این 
مسیر گام برمی دارد؛ موضوعی که نشان می دهد 
آنها چنین راهبردهایــی را بدون تجزیه و تحلیل 
نتایــج و پیامدهای آن، علیه جمهوری اســلامی 
وضع می کنند. وی با بیان اینکه با وضع دور جدید 
تحریم های واشــنگتن علیه تهران طی سال های 
اخیر، ایران بیش از گذشته از آمریکا فاصله گرفته 
است، تأکید کرد: آمریکایی ها در اعمال تحریم ها 
برای مواجهه با قدرت فزاینده جمهوری اسلامی، 
این موضوع را مورد تجزیــه و تحلیل دقیق قرار 
نمی دهند که با وجود اعمال تحریم های گسترده، 
ایران همواره به مسیر خود ادامه داده و از موقعیت 

بهتری برخوردار شده است.
 زارعی با بیان اینکه اکنون جمهوری اسلامی در یک 
»سوپر موقعیت« به سر می برد، گفت: آمریکایی ها 
بعد از اســتفاده مکرر از حربه ناکارآمد تحریم ها، 
اکنون اعتراف می کنند که گزینه جدید و کارآمدی 
برای مواجهه با ایــران ندارند و همچنان از گزینه 
سنتی تحریم، که کپی گرفته شده از نسخه های 
قدیمی و شکست خورده است، استفاده می کنند. 

وی با اشــاره به راهبردهای دنیــس راس، یکی 
از مشــاوران سیاســت خارجی بــاراک اوبامــا، 
رئیس جمهور اســبق آمریــکا بــرای مقابله با 
جمهوری اســلامی مبنی بر اینکــه »برای اینکه 
بتوان به دیپلماسی با ایران شــانس داد، باید در 

تهران تــرس ایجاد کــرد«، گفت: ایــران از این 
تحریم ها نمی ترسد و چنین گزینه های ناکارآمدی 
 نمی توانــد جمهوری اســلامی را از رســیدن به

 اهدافش بازدارد.

اقدامی از سر استیصال
این کارشناس مســائل بین الملل ادامه داد: باید 
خطاب به آمریکایی ها گفت که اگر گزینه جدیدی 
دارید، رو کنید، اما اگر ندارید، حداقل راهبردهای 
خود را براساس منافع تان تجزیه و تحلیل کنید و 
سود و زیان آن را بسنجید. تجربه تحریم ایران در 
سال های گذشته نشان می دهد واشنگتن از این 
راهبرد برای مقابله با تهران نتیجه ای جز شکست 

به دست نمی آورد. 
زارعی با بیان اینکه باید از بایدن پرسید که هدف از 
اعمال تحریم ها علیه ایران دستیابی به چه نتایجی 
اســت، ادامه داد: اگر آمریکایی ها می خواهند با 
اعمال تحریم یک اتفاق  سیاســی را در ایران رقم 
بزنند، باید ببینند که نتیجه آن رفتن یک دولت 
متمایل به غرب و روی کارآمــدن دولتی انقلابی 
و جهادی بوده است. وی افزود: ازسوی دیگر آنها 
اگر از فراخور اعمال تحریم ها، قصد تحت فشــار 
قرار دادن اقتصاد جمهوری اسلامی را دارند، اکنون 
مشاهده می کنند که ایران 1401قوی تر از ایران 
سال های ابتدایی دهه80شمســی است که دور 

جدید تحریم ها علیه کشورمان کلید خورد. 
زارعی اضافه کرد: در مجموع معتقدم تحریم های 
آمریکا علیه ایران اقدامی صرفا از ســر استیصال 
است و واشــنگتن به دلیل نداشــتن گزینه های 
مؤثر، بــه رویکرد ســنتی و ناکارآمــد تحریم ها 
روی آورده اســت. این موضوع نشان می دهد آنها 
»حرف« جدیــدی برای گفتن ندارنــد؛ بنابراین 
»رویکرد« جدیدی هم نمی توانند اتخاذ کنند. با 
 توجه به این فرایند »نتیجه« هم برای آنها مثبت 

نخواهد بود.

تحریم؛ حربه ناکارآمد آمریکا در مذاکرات برجامی
  کارشناسان معتقدند تحریم های جدید آمریکا به 2دلیل بی تأثیر است؛ نخست، چابکی ایران در دور  زدن تحریم ها 

و دوم، بحران انرژی در اروپا

 حجاب؛ فریضه ای واجب
 ولی غفلت شده

اوایل دهه70بود که رئیس بنیاد »هریتیج« 
که یک اندیشــکده محافظه کار آمریکایی 
اســت، گفته بود که »اکنون دیگر تسخیر 
زمین ارزش ندارد بلکه تسخیر فاصله بین 
دو گوش انســان یعنی مغز انسان ها مهم 
است، چراکه با تسخیر آن می توان بر کشورها و مردمان آن مسلط 
شد«. 24تیرماه 71هنوز بیشتر از ۳سال از زعامت حکیم فرزانه 
انقلاب نگذشته بود که معظم له درخصوص تهاجم فرهنگی که 
کمتر علائمی از تغییر ذائقه و نفــوذ فرهنگ غرب در آن مقطع 
در جامعه دیده می شد، فرمودند: »دشمن از راه اشاعه فرهنگ 
غلط – فرهنگ فساد و فحشا – سعی می کند جوان های ما را از 
ما بگیرد. کاری که دشمن از لحاظ فرهنگی می کند، یک تهاجم 
فرهنگی، بلکه باید گفت یک »شبیخون فرهنگی« یک »غارت 
فرهنگی« و یک »قتل عام فرهنگی« است. امروز دشمن این کار 

را با ما می کند.«
این درحالی بود که در آن مقطع هنوز کشور حال و هوای دوران 
دفاع مقدس را داشت و ارزش های آن دوران در جامعه حاکم بود. 
مگر چه اتفاقی در کشــور رخ داده بود یا چه علائمی از حرکت 
دشــمن در حوزه فرهنگ را رهبرانقلاب رصــد کرده بودند که 
طراحی دشمن را برای آینده کشور چنین خطرناک می دیدند و 
هشدار می دادند. گوش های مسئولان اجرایی و فرهنگی کشور 
در دولت سازندگی آنچنان درگیر نسخه های پیچیده شده توسعه 
عاریتی غرب شده بود که نمی توانســت رخنه دشمن در حوزه 
فرهنگ را که به آرامی درحال تسخیر ذهن مردم و تغییر ذائقه 
فرهنگی جامعه بود، ببیند. تازه در تریبون های رسمی با وقاحت 
تمام نسخه ای را برای فرهنگ جامعه می پیچیدند که نتیجه ای 

جز بی هویتی در فرهنگ اصیل دینی و انقلابی نداشت.
یک سال پس از این هشدار در سال 72بود که رهبرانقلاب به اتفاقی 
که در دوران تلألو مســلمانان در آندلس افتاد، اشاره کردند و بار 
دیگر فرمودند: »تهاجم فرهنگی، مثل خود کار فرهنگی، اقدام آرام 
و بی سر و صدایی است. یکی از راه های تهاجم فرهنگی، این بوده 
است که سعی کنند جوانان مؤمن را از پایبندی های متعصبانه به 
ایمان که همان عواملی است که یک تمدن را نگه می دارد، منصرف 
کنند. همان کاری را که در اندلس، در قرن های گذشته کردند؛ یعنی 
جوانان را در عالم، به فساد و شهوت رانی و میگساری و این چیزها 
مشغول کردند. این کار، حالا هم انجام می گیرد.« امروز که وضعیت 
فرهنگی کشور، به ویژه در حوزه حجاب را می بینیم، مسئولان برای 
این همه تغافلی که داشته اند نه تنها باید خود را سرزنش کنند، بلکه 
اگر انصاف داشته باشند، آنهایی که زنده اند باید خویش را برای این 
همه غفلت محاکمه کنند و آنهایی هم که دست شان از این دنیا 
کوتاه شده امیدواریم بتوانند پاسخی در پیشگاه الهی داشته باشند.

فرانتس فانون در کتاب »الجزایر و مســئله حجاب« می نویسد: 
»هنوز رؤیای رام کردن جامعه الجزایری به کمک زنان بی حجاب 
که شریک جرم اشغالگرند، بیرون نرفته است. هربار که زن الجزایری 
کشف حجاب می کند، در واقع، به این معناست که الجزایر انکار 
وجود خویش را از جانب اشــغالگر پذیرفته است.« دراین کتاب، 
تعبیرهایی به کار رفته که نقش زن در جامعه های دینی را نشان 
می دهد. در واقع می توان گفت جامعه دینی را با نوع پوشش زنان 

آن می توان شناخت.
آن چیزی که دشمن همواره در کشــورهای اسلامی از گذشته 
تاکنون دنبال کرده، این بوده که بی حجابی را در این کشــورها 
نهادینه کند. این همان اتفاقی اســت که اکنون در کشــورهای 
تونس، الجزایر، ترکیه و ده ها کشور مسلمان دیگر دیده می شود. 
برای نهادینه سازی، گسترش و حفظ فرهنگ عفاف و حجاب باید 
از همه توانایی ها، اختیارات و امکانات موجود در نهادهای کشور 
بهره گرفت و این وظیفه ای است که آموزش و پرورش، حوزه ها، 
دانشگاه ها، نهادهای فرهنگی و حتی اقتصادی کشور در آن نقش 
بسزایی دارند. دشمن برای اینکه بتواند فرهنگ برهنگی خود را بر 
کشورهای دیگر غلبه دهد، 2گام مهم »گسترش و رواج مفاهیم 
فرهنگی که ترویج دهنده بی بندوباری در جامعه باشد و مرزهای 
محرم و نامحرم را جابه جا کند و الگوی جدیدی را به جامعه معرفی 
کند« و همچنین »نهادینه ســازی فرهنگ دلخــواه از طریق به 
خدمت گرفتن همه ابزارها و روش ها با نفوذ به نهادهای تأثیرگذار 
فرهنگی یک جامعه که آغاز این حرکت از مراکز آموزشی و تغییر 
در نگاه تصمیم سازان فرهنگی صورت می گیرد« را دنبال می کند 
و جالب اینکه در نقطه مقابل برای اینکه یک جامعه بتواند فرهنگ 
اصیل دینی و حجاب خود را حفظ یا گسترش دهد، لزوما باید همین 

راه ها و گام ها را طی کند.
با بررسی ماجرای »کشف حجاب« که حکومت پهلوی با به کارگیری 
همه نهادها و سازمان های دولتی و مردمی این حرکت ضدفرهنگی 
را در ســال 1۳14اجرا کرد، روند حرکت و برنامه ریزی مسئولان 
آن دوران را برای دستیابی به موقعیت یادشده می توان به خوبی 
تحلیل کرد. در کتاب »تغییر لباس و کشــف حجــاب به روایت 
اسناد«، به سندی درباره کشف حجاب اشاره شده  که قابل توجه 
است. جلوگیری از ورود خانم های باحجاب به مکان های عمومی، 
ممنوع بودن همسران افسران در استفاده از چادر در مهمانی ها و 
پرداخت مساعده به افسران برای تهیه لباس های مخصوص برای 

خانواده های آنان، بخشی از این سند است.
نکته قابل توجه در این زمینه، هماهنگی نهادهای مهم کشوری و 
لشکری برای ساماندهی این حرکت ضدفرهنگی است. وزارت کشور 
پهلوی برای جلوگیری از استفاده چادر، بخشنامه صادر می کرد و 
کارمندان مجبور بودند این قانون را بپذیرند. وزارت جنگ به ستاد 
ارتش درباره جلوگیری از ورود زنان باحجاب به مکان های عمومی 
نامه می فرستاد. در مجلس شورای ملی نیز برای کشف حجاب، 
جشن برپا می شد و زنان بدون حجاب در آن شرکت می کردند و 
حکومت پهلوی برای رسیدن به هدف های باطل و ضددینی خود، 

از هر ابزاری بهره می گرفت.
سؤال اینجاست؛ رژیمی که به خود جرأت می داد با وجود 98درصد 
مسلمان در کشور و بیش از 90درصد جامعه شیعی، دستورالعمل 
صادر کند که زنان در اماکن دولتی و حتی عمومی حجاب ازسر 
بردارند، چگونه است در نظامی که انقلاب کرده و حکومت ضد دینی 
مغایر با ارزش های ذاتی مردم را ساقط کرده و نظام دینی متأثر از 
ارزش های انقلاب را جایگزین کرده، نمی تواند رعایت حجاب در 
مراکز دولتی، نهادهای آموزشی، شرکت های وابسته و حتی مجامع 
عمومی را الزام آور کند. امروز 21تیرمــاه به عنوان »روز حجاب و 
عفاف« در تقویم کشور نامگذاری شده است. می توانیم همچون 
سنوات گذشته به یک نامگذاری صرف بسنده کرده و مسئولان 
کشور باز هم خود را به غفلت زده و با حضور در همایش هایی با نام 
حجاب و برگزاری چند برنامه کلیشه ای، احساس کنند تکلیف خود 
را انجام داده اند یا این روز را مبنای همه کارهای نکرده خویش در 
طول این 4۳سال قرار دهند و از »آندولسی کردن« جامعه ایران تا 

دیرتر از این نشده، جلوگیری کنند.

محمدرضا آشتیانی
 وزیر دفاع 

مهم تریــن اولویــت در وزارت دفــاع، 
تقویت توان رزم نیرو های مسلح، ارتقای 
ســامانه های دفاعــی و نوآوری هاســت. 
صحنــه نبــرد با توجــه بــه نــوع تهدیدها، 
دائمــا در حــال دگرگونــی اســت کــه این 
موضــوع به روزرســانی دانــش دفاعــی 
در بدنــه  صنعــت دفاعــی را دوچنــدان 

می کند./ ایسنا

حسین امیرعبداللهیان 
وزیر امور خارجه 

ســفر به ایتالیــا براســاس دعــوت وزیر 
امــور خارجــه ایــن کشــور انجــام شــد و 
تاکنــون دوبــار در نیویــورک و مونیــخ 
با هــم گفت وگــو و رایزنــی داشــته ایم. 
برنامه هــای متنوعــی بــرای پیگیــری 
ایــن اهــداف در دســتورکار قــرار گرفته 

است./ فارس

 گفت وگویی
  درباره گشت ارشاد!

گفت یعنی تو با خشــونت گشت ارشاد  ادامه از 
موافقــی؟ گفتــم حتما نیســتم. ولی صفحه اول

عملکرد گشــت ارشــاد را از دریچه چند فیلم تقطیع شده 
رســانه های مغرض نمی بینم. ضمن اینکــه خطا را اصلاح 

می کنند نه اینکه منکر اصل ماجرا شوند.
گفت حالا همه  چیز این مملکت درست شده و فقط حجاب 
مانده است؟ گفتم من هم مثل تو معتقدم باید همه بخش ها 
تقویت شود. ولی اگر دولت نتوانســت تورم را کنترل کند 

پلیس هم باید از تخلفات راهنمایی و رانندگی بگذرد؟ 
گفت با همه این حرف ها حجاب اولویت نیســت. گفتم این 

یکی را موافقم.
اما خواهش می کنم دقیــق ببین. جریانی که تشــویق به 
آتش زدن بانک ها و شکســتن شیشه ماشین ها و بستن راه 
مردم می کرده است امروز به چوب بستن حجاب را تشویق 
می کند. چرا؟ ماجرا چیست؟ همانها که سال ها برای کوچک 
شدن سفره مردم، راهزن های قداره کش جهانی را با سوت و 
کف همراهی می کردند و صله مزدوری و نشان بردگی جور 
می گرفتند، حالا برای برهنگی بیشتر جایزه تعیین کردند. 
روشن نیست که هدف اصلی حجاب نیست؟ بله حق داری. 
حجاب اولویت اول ما نیست؛ اما ظاهرا اولویت اول شیطان 

کثیف شده است.
به همین دلیل معتقد به ارتقای گشت ارشادم. گشت ارشاد تا 
دیروز غفلت ها را تذکر می داد اما این بار باید جبهه جدیدی را 
هدف بگیرد. ما فراتر از گشت ارشاد فرهنگی، نیازمند گشت 
ارشاد امنیتی هســتیم که برای به هم زدن نظم عمومی و 
شکستن قانون و اراده حداکثری مردم، آدم اجیر می کند تا 

چهارشنبه های سیاه را بسازد.

نقل قول خبر

خبر

حسن رشوند؛ دبیر گروه سیاسییادداشت

رئیس قوه قضاییه تأکید کرد
برخوردباجریانهایسازمانیافتهدرترویجبیعفتی

نشست دیروز شورای عالی قوه قضاییه با توصیه ها و 

قضایی
دستورهای مهمی از سوی رئیس این قوه پیرامون 
موضوع عفاف و حجاب همراه بود؛ توصیه هایی که 
تأکید می کرد در مقوله عفاف و حجاب، همه بخش ها و مســئولان 
مربوط، اعم از دادستان، قاضی و ضابطان، باید در چارچوب قانون گام 
بردارند. براساس گزارش میزان، غلامحسین محسنی اژه ای با بیان 
اینکه در این زمینه نمی خواهیم کار هیجانی و زودگذر انجام دهیم، 
تأکید کرد که »اقدام های ما باید متقن، مدبرانــه، قانونی و توأم با 
آرامش باشد.« وی افزود: نه صرفا در مقوله حجاب و عفاف، بلکه در 
هر زمینه و موردی، هر بخش و نهادی اعم از نهاد دولتی، نهاد مقننه، 
قوه قضاییه یا سایر افراد و بخش ها، چنانچه اشتباه کرد، نباید بر این 

اشتباه اصرار ورزد و از اصلاح اشتباه ابِا داشته باشد؛ نباید بر کار اشتباه 
پافشاری  یا احیانا آن را توجیه کرد؛ اگر کار اشتباهی در جایی صورت 
گرفت، باید در راستای اصلاح گام برداریم و احیانا موضوع را اعلام 

کنیم.

ترویج سازمان یافته بی حیایی
محســنی اژه ای افزود: امروز برخی از دشمنان قســم خورده نظام 
جمهوری اســلامی و مردم متدین مــا، به دنبال ترویــج ابتذال و 
بی عفتی و بی حیایی در جامعه هســتند؛ پیگیری این موضوع نیاز 
به کار اطلاعاتی دارد، لذا دستگاه های مسئول و ذیربط باید مواظبت 
و توجه بیشتری به این مقوله داشته باشند و نسبت به کشف عوامل 

و دست های پشت پرده و جریانات سازمان یافته ترویج بی حیایی و 
بی عفتی در جامعه اهتمام داشته باشند.

وی ادامه داد: اینکه چه کسی به عنوان یک فرد، حجاب دارد یا ندارد؛ 
حجابش کم رنگ اســت یا پررنگ؛ یک بحث است و توجه به آن در 
جای خود ضروری است؛ اما شناسایی و کشف عوامل و دست های 
پشت پرده ترویج بی عفتی و بی حیایی در جامعه، مقوله مهمی است 
که نیاز به کار اطلاعاتی دارد. رئیس عدلیه تاکید کرد: انسان به وضوح 
مشاهده می کند و قرائن و شواهد نیز حاکی از آن است که دست هایی 
گره خورده با دست های اجنبی و با اهدافی خاص، برخی موضوع ها را 

در راستای بی عفتی در جامعه ما دنبال می کنند.
محسنی اژه ای افزود: دادســتان ها، ضابطان و سیستم اطلاعاتی با 
همراهی قاطبه مردم متدین و عفیف مــا، در برابر افراد متجاهر به 
گناه و جرم در انظارعمومی اقدام های قانونی لازم را ترتیب دهند و 
همچنین نسبت به امر مهم کشف جریانات سازمان یافته  که از جانب 
ســرویس های بیگانه درجهت ترویج بی عفتی در جامعه ما هدایت 

می شوند، کوشا باشند و مجدانه عمل کنند.

لفاظی های ضد ایرانی بایدن
رئیس جمهور آمریکا با انتشار یک یادداشت در »واشنگتن پست« اعلام کرد، تا زمانی که ایران 
به توافق هسته ای برجام برنگردد، فشار اقتصادی و دیپلماتیک واشنگتن ادامه می یابد. جو 
بایدن در این یادداشت به تشریح چرایی سفر خود به عربستان سعودی پرداخته و در آن علیه 
ایران لفاظی کرده است. او نوشت: »پس از اینکه سلف من )ترامپ( از توافق هسته ای که داشت 
کار می کرد، عدول کرد، ایران قانونی را تصویب کرد که گسترش سریع برنامه هسته ای خود 
را الزامی می کرد. سپس، زمانی که دولت قبل )ترامپ( در شورای امنیت سازمان ملل به دنبال 
محکوم کردن ایران به دلیل این اقدام بود، ایالات متحده خود را منزوی و تنها دید.« بایدن در 
بخش دیگری از این یادداشت ادامه داده است: »در رابطه با ایران، ما با متحدان و شرکای خود 
در اروپا و سراسر جهان متحد شدیم تا انزوای خود را از بین ببریم. اکنون این ایران است که 
منزوی شده است تا زمانی که به توافق هسته ای بازگردد. ماه گذشته، بیش از ۳۰کشور به ما 
پیوستند تا عدم همکاری ایران با آژانس بین المللی انرژی اتمی در مورد فعالیت های هسته ای 
گذشته اش را محکوم کنند. دولت من به افزایش فشار دیپلماتیک و اقتصادی ادامه خواهد داد 
تا زمانی که ایران آماده بازگشت به پایبندی به توافق هسته ای ۲۰۱۵ )برجام( باشد؛ همانطور که 

من همچنان آماده انجام این کار هستم.«

مکث

 لغو روادید سفر ایرانیان
 به قزاقستان

روابط عمومــی وزارت امور خارجه با انتشــار 
اطلاعیه ای اعلام کرد: ایرانیان می توانند بدون 
روادید وارد قلمرو قزاقســتان شوند و در هر بار 
ورود، حداکثــر به مدت 14روز در این کشــور 
اقامت کنند. براساس این اطلاعیه، در پی توافق 
سفر 29خردادماه کاســیم جومارت توکایف، 
رئیس جمهور قزاقستان به تهران و گفت وگوهای 
انجام شــده درباره لغو روادید ســفر ایرانیان 
به قزاقســتان، دولت قزاقســتان اعلام کرد از 
تاریخ 17تیر1401 اتباع ایران برای ســفر به 
قزاقســتان نیازمند روادید نخواهنــد بود. بر 
این اســاس، ایرانیان می توانند بــدون روادید 
وارد قلمرو قزاقستان شــوند و در هر بار ورود، 
حداکثر به مدت 14روز در این کشــور اقامت 
کنند. براســاس این فرمان، ایرانیان می توانند 
در بازه زمانــی 180روزه، مجموعا 42روز)در 
چند سفر 14روزه( در قزاقستان اقامت داشته 
باشند. روابط عمومی وزارت امور خارجه در این 
اطلاعیه اضافه کرده است: پیش بینی می شود 
با این اقدام، مناســبات تجــاری، اقتصادی و 
گردشگری 2کشور وارد مرحله جدیدی شود. 
در خاتمه این اطلاعیــه روابط عمومی وزارت 
امور خارجه از قابل مشــاهده بــودن جزئیات 
مقررات سفر بدون روادید به قزاقستان در سایت 
سفارت ایران در نورســلطان، در آینده نزدیک 

خبر داده است.

محسن رضایی
معاون اقتصادی رئیس جمهور

بیش از 4دهــه، روســای جمهور آمریکا 
به دنبــال ایجــاد ســپر امنیتــی بــرای 
رژیــم صهیونیســتی  منافــع  تأمیــن 
بــه بهانــه تهدیــد ایــران بوده انــد. گنبد 
آهنین و امثالهم جواب نداد. بایدن نیز 
می خواهد کشــورهای اســامی را ســپر 
رژیم صهیونیستی کند؛ اما با ناامیدی 
بیشــتر! دولت هــای اســامی در دام 

امنیتی آنها گرفتار نشوند./توییتر
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 تملک باغ ها و اراضی مشــجر در دســتور کار 
شهرداری تهران قرار دارد. سازمان بوستان ها و 
فضای سبز شهر تهران مســئولیت تملک باغ ها 
و اراضی مشــجر را برعهده دارد تا در ادامه این 
باغ ها و اراضی به بوســتان عمومی تبدیل شوند. 
همچنین برخی مناطــق 22گانه گاهی اقدام به 
تملک باغ ها یا اراضی مشــجر می کنند تا آنها را 
تبدیل به بوســتان عمومی کنند. بر این اساس، 
امســال درهای 14باغ پایتخت پس از تملک و 
تبدیل به بوستان برای استفاده عموم روی مردم 
گشوده می شود که از میان آنها عملیات اجرایی 
حدود 5 تا 6بوستان در آینده ای نزدیک به اتمام 
می رســد. در این بین، شــهرداری منطقه5 در 
نمایشگاه »شهرهای خواهرخوانده و توانمندی 
مدیریت شــهری تهران« از طــرح باغ گلاریس 
رونمایی کرد تا بعد از مناقصه عملیات اجرایی آن 
رسما آغاز شود. مدیرعامل سازمان بوستان ها و 

فضای سبز شهر تهران در این رابطه به همشهری 
گفت: »در محلــه باغ فیض، انتهــای کوچه باغ 
فیض باغی است به نام باهنر )گلاریس(. درواقع 
انتهای کوچه باغ ملی سوم قرار دارد و در مالکیت 

شهرداری تهران است.«
به گفتــه علی محمــد مختاری، مســاحت باغ 
گلاریس 8هزارو500متر است که در سال1401 
به بوســتان عمومی تبدیل خواهد شد. شهردار 
منطقه 5نیز در مورد وضعیت باغ گلاریس گفت: 
»در سنوات گذشته زمینی مشجر و دارای نهر آب 
جاری در محدوده باغ فیض به تملک شهرداری 
منطقه درآمده بود، ولی به دلیل اینکه شبکه معابر 
باغ فیض دچار مشکلاتی بود و مردم در کوچه های 
تنگ و باریک تردد می کردند، شهرداری تهران 
امکان تعریف کاربری مناسبی را برای این باغ پیدا 
نکرده بود و این باغ ســالیان سال صرفا به عنوان 

یک باغ غیرعمومی استفاده می شد.« 
احسان شــریفی ادامه داد: »در نهایت تصمیم 
گرفته شد که به جای اســتفاده از مشاور خارج 
شــهرداری، کارشناسان شــهرداری منطقه5 
متمرکز شوند؛ بنابراین یک طرح مفهومی برای 

اجرای کار تهیه شد. برای اینکه طرح پویاتر باشد، 
یکی دیگر از همکاران منطقه که آشــنا با حوزه 
طراحی انیمیشن بود، انیمیشن و گرافیک کار را 
به صورت تصویری تهیه کرد و این طرح مفهومی 
به صورت ماکت ســه بعدی آماده و نخستین بار 
در نمایشــگاه توانمندی های مدیریت شــهری 

عرضه شد.« 

13+1
 سازمان بوستان ها و فضای سبز شهر تهران هر 
ســاله تعدادی از باغ های باقیمانده و همچنین 
اراضی مشجر شهر تهران را برای تملک مشخص 
می کند. پس از آن، تملک باغ ها پیگیری شده و در 
نهایت به بوستان عمومی برای استفاده شهروندان 
تبدیل می شــود. مدیرعامل این ســازمان برای 
ســال1401، 13باغ را در دست بررسی و تملک 
قرار داده است؛ چنان که برخی از باغ ها هم اکنون 
تملک شده است. علی محمد مختاری گفت: »در 
ماه های گذشته 2باغ تملک شده است؛ یکی به 
نام ملک قالیشــویی در منطقه 16و دیگری باغ 
جعفریان در منطقه 10 که کارهای آن انجام شده 

اســت.« به گفته او، امسال 11باغ دیگر در دست 
تملک است که در محدوده مناطق 5، 6، 9، 10، 

11، 12، 14، 16، 17 و 20 قرار دارد.
باغ گلاریس اما در فهرست سازمان بوستان ها قرار 
ندارد و مختاری در این رابطه گفت: »این باغ هم 
امسال مورد بهره برداری قرار می گیرد و با توجه 
به این باغ، امسال 14بوســتان عمومی احداث 
خواهد شــد.« باغ گلاریس هم اکنون در مرحله 
مناقصه قرار دارد که شهردار منطقه 5درباره آن 
گفت: »از سرمایه گذاران داخلی و خارجی دعوت 
می کنیم که برای اجرایی شــدن این پروژه با ما 
همکاری و همراهی کنند. بلافاصله پس از انجام 
مناقصه ، عملیات اجرایی احداث باغ آغاز می شود. 
پیش بینی می شود که احداث و تکمیل این باغ تا 

پایان سال طول بکشد.«
همچنین شــهردار منطقه8 از احداث 2بوستان 
عمومی خبر داد. فاطمه تنهایــی گفت: »برای 
رفاه حال شهروندان و رفع این معضل، شهرداری 
منطقه8 در 9ماه اخیر احداث 2بوســتان را در 
دستور کار قرار داد که این دو بوستان تا یک ماه 

آینده به مرحله بهره برداری خواهد رسید.« 

سند14باغ به نام مردم تهران
شهرداری تهران با تملک باغ ها در نقاط مختلف شهر، بوستان های جدیدی احداث می کند

برنامه های ویژه ای در دهه ولایت و امامت اجرا می شود

جشنی برای عید لبخند و برادری

فاصله بین عید قربان تا عید غدیرخم، دهه امامت و ولایت نامگذاری 
شده است؛ ازاین رو معاونت امور فرهنگی اجتماعی شهرداری تهران 
در راستای پاسداشت این ایام، برنامه های ویژه ای را پیش بینی کرده 
اســت که در قالب پویش های »عید لبخند و برادری« و »به عشق 
علی لبخند بسازیم« در مناطق 22گانه و معابر اصلی و بوستان های 
پرتردد و بزرگ پایتخت اجرا می شــوند؛ جشن های شاد و مفرحی 
که در آنها مراسم مولودی خوانی، ایستگاه های فرهنگی و پذیرایی، 
رقابت های ورزشی و... برپاســت. برنامه های دهه ولایت و امامت با 
محوریت خانواده پیش بینی شده اند؛ به گونه ای که زن و مرد، پیر و 
جوان، کودک و نوجوان می توانند در آنها شرکت و لحظات خوشی 
را سپری کنند. در این جشن ها به نوعی متفاوت از سال های پیش، 
برنامه هایی ویژه برای معلولان و توان یابان هم پیش بینی شده که 
نخستین برنامه یکشنبه شب با مراسم جذاب ازدواج 114معلول در 

برج میلاد رقم خورد.
به گزارش همشــهری، اجرای برنامه های معاونــت امور فرهنگی 
اجتماعی شهرداری تهران از 18تیرماه در بوستان ها شروع شده و قرار 
است علاوه بر ایجاد لبخند، شادی و نشاط در شهر و میان شهروندان، 
گامی هم در راســتای ترویج فرهنگ عقد اخوت )برادری( در میان 
مسلمانان و معرفی الگوی سبک زندگی اسلامی ایرانی، برداشته شود. 
محمدحسن جعفرزاده، مدیرکل امور فرهنگی شهرداری تهران در 
این خصوص گفت: »22جشن فاخر در بوستان های اصلی، برپایی 
354جشن و سخنرانی و مولودی خوانی در مساجد، 22مراسم برای 
تجلیل و تکریم از شعرا، نویســندگان، هنرمندان و فرهیختگان و 
افراد خالق آثار در مورد غدیر و ولایت، برپایی 354مراسم در راستای 
تجلیل و تکریم سادات و پیر غلامان علوی، راه اندازی 44کاروان سیار 
جشن و شادی خودرویی در شب و روز عید سعید غدیر، نورافشانی 

354نقطه از پایتخت، جلسات تبیین و تشریح عقد اخوت و برادری 
در میان مردم، اجرای برنامه های قرآنی با موضوع ســوره عادیات، 
برگزاری همایش ها و نشست های فرهیختگان و همچنین برپایی 
سفره های اطعام غدیر، بخشــی از برنامه هایی هستند که در قالب 
پویش های »عید لبخند و برادری« و »به عشق علی لبخند بسازیم« 
تا 28تیرماه در تهران اجرا می شوند.« همچنین به گفته سیدعلیرضا 
فاطمیان پور، معاون فرهنگی ســازمان فرهنگی هنری شهرداری 
تهران به رسم سال های گذشته، آیین پخت غذای نذری و توزیع در 
میان نیازمندان با عنوان »مائده غدیر« از 25تیرماه هر شب با حضور 

شهروندان در میدان آیینی امام حسین)ع( برپا می شود.

آسمانمنطقهفرهنگیعباسآبادفیروزهایمیشود
منطقه فرهنگی و گردشگری عباس آباد در دهه ولایت و امامت میزبان 
 برنامه شب های فیروزه ای است؛ برنامه ای که به گفته سیدمحمدحسین 
حجازی، مدیرعامل شــرکت نوســازی اراضی عباس آبــاد با حضور 
هنرمندان در بوستان آب وآتش پس از اذان مغرب )ساعات 21تا23(
تا 28تیرماه اجرا می شود. همایش بچه های غدیر نیز به همت سازمان 
فرهنگی هنری شهرداری تهران عید غدیر خم در بوستان آب وآتش 
برگزار می شود. کودکان در این برنامه هزار تکه از نقاشی متری با موضوع 
غدیر را رنگ آمیزی و سرود »هر کی میاد یا علی« را همخوانی می کنند. 

کنسرترایگاندربرجمیلاد
برج میلاد هم میزبان جشــنواره متنوع تابســتانی بــا برنامه های 
فرهنگــی، تفریحــی، بــازی و ورزش هــای همگانی و ســنتی، 
ســرگرمی های خانوادگی و... اســت. علاوه  بــر آن به گفته عباس 
حیدری، مدیرعامل برج میلاد جشن بستنی هم با حضور 10برند 
برگزیده و تولیدکننده محبوب بســتنی ایران، برپا شده که مردم 
می توانند تا 31تیرماه هر روز از ساعت 18مهمان این جشن خوشمزه 
باشند. کنسرت »راه عشق« هم که نمایشی تلفیقی از نور، نوا و تصویر 

است با مشــارکت معاونت فرهنگی و اجتماعی شهرداری تهران و 
سازمان فرهنگی اوج از 24تا 28تیرماه هر شب ساعت 20و 30دقیقه 
در برج میلاد اجرا می شود و علاقه مندان برای تهیه بلیت رایگان این 

کنسرت می توانند به سایت www.miladticket.ir مراجعه کنند.

جشنیبرای114زوجدارایمعلولیت
توجه به افراد دارای معلولیت، رویکرد اداره سلامت شهرداری تهران 
اســت؛ ازاین رو همزمان با آغاز دهه ولایت و امامت مراسم ازدواج 
114زوج دارای معلولیت در قالب  برنامــه  »مهرانه« در برج میلاد 
برگزار شد. آنطور که حمید صاحب، مدیر اداره کل سلامت شهرداری 
تهران گفته »این مراسم با همکاری انجمن دفاع از حقوق معلولان 
ایران در راستای ترویج سنت حســنه ازدواج و فرهنگسازی ازدواج 
افراد دارای معلولیت برگزار شد.« برپایی اتاق گریم عروس و داماد، 
آتلیه های عکس، بازدید تمامی زوجین با 2نفر همراه از برج میلاد 
تهران از برنامه های جانبی این مراسم بود و همچنین مقرر شد تا از 
طرف شهرداری تهران به تمامی زوج های شرکت کننده یک سفر 

مشهد هدیه داده شود.

محمودمولاییگزارش
روزنامه نگار

زینبزینالزادهاعیاد
روزنامه نگار

در جریان سفر شهردار تهران به عراق و در دیدار زاکانی 
با رهبر جریان حکمت ملی عراق مطرح شد

برگزاریمراسماربعین
باهماهنگیسطوحعالی

رهبر جریان حکمت ملی عراق در دیدار با علیرضا زاکانی، شهردار 
تهران که برای هماهنگی برگزاری مراســم اربعین حسینی به 
این کشور رفته است، خواستار هماهنگی در سطح عالی میان 
دستگاه های 2کشور شد و گفت که مراسم اربعین به عنوان یک 
راهپیمایی بزرگ اسلامی، بیانگر وفاداری به خاندان اهل بیت)ع( 
اســت. ســیدعمار حکیم در این دیدار به اهمیت رویارویی با 
چالش های مشترک تأکید کرد و خواستار استفاده از تجربه ایران 
و به خصوص تهران در ساخت وساز و مبادله تجارب در این عرصه 
شد. به گزارش همشهری، شهردار تهران در شهرهای نجف اشرف 
و کربلا، دیدارهای جداگانه ای با نصیف الخطابی، استاندار کربلا، 
آیت الله مهدی کربلایی، تولیت آستان مقدس حسینی، آیت الله 
صافی، تولیت شرعی آســتان مقدس عباسیه و مسئولان عتبه 
علویه داشت. علیرضا زاکانی در این دیدارها گزارشی از فعالیت ها 
و پیش بینی های ستاد اربعین شهرداری تهران ارائه داد و گفت: 
»خدمات ما در 3سطح انجام می شود؛ سطح اول میزبانی ایران 
در مرزهای شرقی از زائران افغانستانی و پاکستانی، سطح دوم 
ارائه خدمات در مرزهای غربی به زائرانی که قصد خروج زمینی 
از مرزها را دارند و در سطح ســوم هم ارائه خدمات به کل زائران 
در شهرهای نجف، کربلا و طریق حسینی خواهد بود.« آیت الله 
مهدی کربلایی، تولیت آستان مقدس حسینی در دیدار با زاکانی 
ضمن تشکر از شــهرداری تهران به موضوع تغذیه زائران تأکید 
کردند. ایشان همچنین جابه جایی مســافران در روز اربعین و 
بازگشت زائران به شهرها و کشورهای خود را از مشکلات احتمالی 
دانستند و برای حل آن خواستار برقراری تعاملات بیشتر وزارت 
نقلیه عراق و معاونت حمل ونقل و ترافیک شهرداری تهران شدند. 
حضرت آیت الله صافی، تولیت شرعی آستان مقدس عباسیه هم 
در دیدار با شهردار تهران دغدغه های خود را درخصوص اربعین 
امســال باتوجه  به گرمای هوا و حضور چندبرابری زائران پس از 
فروکشــی کرونا مطرح کردند. همچنین ایشان نکاتی را درباره 
اتحاد جریان های شیعی و نحوه تعامل زائران با ملیت های مختلف 
بیان کردند. استاندار کربلا هم از شهرداری تهران به دلیل ارائه 
خدمات در سال های گذشته تشکر کرد و خواستار تعامل بیشتر 

2شهر )تهران و کربلا( در اربعین امسال شد.

در پی امضای تفاهمنامه برای اطلاع رسانی و نهادینه کردن 
فرهنگ اهدای عضو در ایستگاه های مترو صورت گرفت
پایگاهاهدایعضودرایستگاه

مدافعانسلامت

به منظور ارتقای آگاهی عمومی نســبت به مقوله مرگ مغزی 
و نهادینه ســازی  فرهنگ معنوی اهدای عضو در شــهر تهران، 
تفاهمنامه ای میان شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه با 
انجمن اهدای عضو ایرانیان به امضا رسید. در مراسم امضای این 
تفاهمنامه که جمعی از خانواده های اهدا کننده و دریافت کننده 
عضو حضور داشتند، 2لوح تقدیر هم از طرف این انجمن به علیرضا 
زاکانی و مهدی چمران، شــهردار و رئیس شورای شهر تهران به 
پاس همکاری و خدمات آنها در این حوزه اهدا شــد که حاجی 
نورمحمدی، مدیرعامل شرکت شهرســالم و مهدی پیرهادی، 
عضو شورای شهر تهران به نمایندگی از آنها این لوح ها را دریافت 
کردند. پیرهادی، رئیس کمیســیون ســلامت محیط زیست و 
خدمات شهری شورای اسلامی شــهر تهران در جریان امضای 
این تفاهمنامه با اشاره به فتوای تاریخی حضرت امام خمینی)ره( 
در تاریخ 31اردیبهشت ماه سال 68 گفت: »بنیانگذار جمهوری 
اسلامی 2هفته قبل از رحلت شــان، درباره اهدای عضو فتوایی 
را صادر کردند. این فتوا جان هزاران نفــر را نجات داده و به آنان 
زندگی دوباره بخشیده و یکی از علت هایی شده که ایران در حوزه 
اهدای عضو در آســیا پیشتاز است. در شــورای شهر و مدیریت 
شــهری با کمک همکاران و اصحاب رسانه تلاش می کنیم تا در 
سال 1401 کمک جدی را به انجمن اهداي عضو ایرانیان انجام 
دهیم تا بتوانند جان انسان های بیشتری را نجات دهند.« مهدی 
شایسته اصل، مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه 
نیز به همشهری گفت: »در راستای امضای این تفاهمنامه ایستگاه 
مدافعان سلامت در چهارراه توحید به عنوان ایستگاه اصلی برای 
معرفی فعالیت ها، برپایی نمایشگاه دائمی و همچنین ارائه خدمات 
به مسافران و شهروندانی که تمایل دارند تا با فعالیت این عزیزان در 
انجمن اهدای عضو ایرانیان آشنا شوند، اختصاص داده شده است. 
در مجموع قرار است از ظرفیت های تبلیغاتی ایستگاه های مترو 
ازجمله در بخش آموزش های شهروندی، در زمینه ترویج فرهنگ 
اهدای عضو اســتفاده کنیم.«   کتایون نجفــی زاده، مدیرعامل 
انجمن اهدای عضو ایرانیان هم دیروز با تأکید بر این موضوع که 
مجموعه شهرداری تهران و شورای شهر همواره در بحث ترویج 
فرهنگ اهدای عضو حامی این انجمن بوده اند، گفت: »مترو یکی 
از ارگان های مؤثر برای اطلاع رسانی و فرهنگسازی درباره اهدای 

عضو است که تاکنون همکاری بسیاری زیاد با ما داشته است.«

نرگسمعدنیپور
رئیسکمیسیونفرهنگیاجتماعی

شورایشهرتهران
مناسبســازی اینکــه باتوجهبــه
فضاهایبازیبرایکودکاندردستور
کارشــهرداریقــراردارد،میتــوان
دســتورالعملهایلازمبــرایکــودکان
اتیســمرالحاظکــردتــاحداقــلدرهر
منطقهیکپارکبرایکودکاناتیسم
مناسبســازیشــود؛چراکــهبــاایــن
اقداممیتوانباریازدوشخانوادهها

برداشت.

سیداحمدعلوی
عضوکمیسیونفرهنگیواجتماعی

شورایشهرتهران
اساسمدیریتمحلهجلبمشارکت
استکهجلبمشارکتهممشارکت
بینســازمانیوهممشــارکتمردمی
اســتوتلاشکردیــمکهایــندومورد
رادرطرحجدیــد»نظامنامهمدیریت
محلــه«مدنظرداشــتهباشــیم.یعنی
ســعیکردیمبــههمــهســازمانهاچه
دولتی،چــهحاکمیتیوچــهغیردولتی
کهدرمحلهکارمیکنندوفعالهستند
درداخلهیأتامنایمحلهفضادهیم
تاهــرکســیکــهدرمحلــهکاریانجام
میدهــدبتوانــددورآنمیزبیایــدودر
قالــبشــخصحقوقــییــاهیــأتامنا
درکنارهمقراربگیرندتــاموازیکاری
کمتــرشــودوبتواننــدنتایــجبهتــری

بگیرند.

بهگفتــهشــهردارمنطقــه19همایــش
حجــابوعفــافبــاحضــور400نفــراز
دختــرانپایتخــتدربوســتانولایــت
برگزارشــد.آنطــورکهمهــدیهدایت
عنوانکــرده،»ترویجحجــابوعفاف
درپیشگیریازآسیبهایاجتماعیو
فرهنگی«هدفاینهمایشبود.در
همینراستابازارچهفروشمحصولات
بــارویکــردایرانــی،اســلامی،عفــافو
حجــابدرشــهربانوبوســتانولایــت

دایرمیشود.

اســتاندارتهرانازافزایــش3هزارنفری
ظرفیــتجمــعآوریمعتــادانمتجاهــر
دراســتانتهــرانخبــرداد.محســن
منصوریگفت:»این3هزارنفردرماه
جــاریدرچرخهبازپــروریقــرارخواهند
گرفتوبــهاینترتیــبقدمدیگــریدر
جهــتپاکســازیکامــلشــهرتهــراناز
وجودمعتادانمتجاهربرداشتهخواهد
شــد.«اوافزود:»برخــیموضوعاتدر
قرارگاهاجتماعیاستانتهرانبهصورت
کلیموردپیگیریقــرارمیگیردوبرخی
موضوعــاتنیــزبــهصــورتجغرافیایــی
بررســیمیشــود.بــرایمثــالپیگیــری
موضوعــاتمناطــقآســیبپذیرتهران
همچونهرندیبهصورتمجزابررسی
میشــود.دربــارهایــنمحلــهمقررشــد
ظــرفیکمــاهآینــدهمصوبــاتجلســه
قبلیموردبررسیقرارگیردتامشخص
شودچهمیزانازمصوباتاجراییشده

است.«

400
نفر

3000
نفر

پیگیریبرایفعالشدن
100دستگاهآسانسورمترو

نشست علی درستی، مدیرعامل شرکت متروی 
تهران و عبــاس نــوری، مدیرکل اســتاندارد 
اســتان تهران، باهدف بررســی نحوه راه اندازی 
و بهره بــرداری از 100دســتگاه آسانســور در 
ایستگاه های ساخته شــده خطوط 3، 4، 6 و 7 
مترو برگزار شد. به گزارش همشهری، راه اندازی 
آسانسور در ایستگاه های مترو باهدف بهره مندی 
افراد کم توان جسمی و حرکتی انجام شده است 
اما به دلیل نداشــتن عدم دریافت مجوز از سوی 
ســازمان اســتاندارد، تعدادی از آنها در چرخه 
خدمت رســانی قرار نگرفته اند. در همین راستا  
نشست مشترکی با حضور مسئولان شرکت مترو 
و سازمان استاندارد برگزار و مقرر شد کارشناسان 
ذیصلاح از دو طرف )شــرکت مترو و ســازمان 
استاندارد(، طی جلسات فنی به تعاریف مشترک 
و جدیدی از الزامات راه اندازی آسانســورها در 
مترو دســت یابند. گرچه اکنون 180دســتگاه 
آسانسور در خطوط 1، 2 و 5 مترو فعال هستند، 
اما آسانسور ایستگاه های 4خط )3، 4، 6 و 7( که 
برای اجرای سازه و خرید تجهیزات آنها بیش از 
هزار میلیارد تومان هزینه شده است، بلااستفاده 
مانده اند. آنطور که بسیاری از کارشناسان مطرح 
کرده اند، برای فضاهای زیرزمینی )مترو( نیاز به 
شاخص ها و معیارهای خاصی است که مسئولان 
امیدوارند به زودی این شــاخص ها مشــخص و 

آسانسورها روشن شوند.

نقل قول خبر

عدد خبر

خبر

حمل و نقل

دیپلماسی شهری

مهدیاسماعیلپور؛روزنامه نگار
برآورد مالی تملک باغ ها و احداث مشخصات باغ گلاریس

بوستان ها در دوره مدیریت ششم شهری

2باغ در 3ماه نخست تملک شده است.8500مترمربع مساحت 7باغ تملک و تبدیل به بوستان 
شده است.

3باغ در منطقه 10

2باغ در منطقه 8

2باغ در منطقه 11 و 17

11باغ تا 2ماه آینده تملک می شود.4درصد شیب از شمال به جنوب

281میلیارد تومان طی 6ماهه 
دوم1400 و 3ماهه نخست1401 

هزینه داشته است .

400میلیارد تومان برای 9ماهه آخر 
سال1401 هزینه پیش بینی شده 

است.

2دسترسی از شمال غربی 
)از کوچه باغ ملی سوم( و 

جنوب شرقی )از کوچه نائینی(

13بوستان تا پایان سال 
توسط سازمان بوستان ها به 

بهره برداری می رسد.

30درصد احداث مسیرهای 
ارتباطی و بناهای الحاقی

70درصد فضای سبز

5میلیارد تومان برآورد مالی

باغ نظر و باغ اسلامبولچی یک ماه 
دیگر به بهره برداری می رسند.

یک باغ در منطقه17 تا یک ماه 
آینده به بهره برداری می رسد.

باغ ها و اراضی مشجر تملک شده 
در سال1400: 7باغ

سال 1401 سال 1400
وضعیت تملک و تبدیل آن به بوستان عمومی از سال گذشته
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معاملات خریدوفروش مسکن دچار 

مسکن
هرج ومرجی باورنکردنی شــده و 
عجیب که هیچ مرجعی نیز نسبت 
به برخورد با این هرج ومرج اقدام نمی کند. در شرایط 
فعلی، کم نیستند مشاوران املاکی که تا 4برابر حق 
کمیسیون قانونی خود را از طرفین معامله مطالبه 
می کنند و با گروکشی جوش دادن معامله، طرفین 

را به سمت توافق ناخواسته سوق می دهند.
به گزارش همشــهری، براســاس آخرین مصوبه 
کمیســیون نظارت شهرســتان تهــران در تاریخ 
23شــهریور 1399، حداکثر نرخ خدمات کارمزد 
دریافتــی در واحدهای صنفی مشــاوران املاک 
تهران مشــخص شده و اتحادیه مشــاوران املاک 
نیز بارها با تأکید بر لزوم پایبندی واحدهای صنفی 
به این نرخ نامه، وعده برخورد شدید با متخلفان را 
داده است؛ اما شواهد حاکی از این است که برخی 
 واحدهای صنف مشاوران املاک اصلا خود را ملزم 
به رعایت این نرخ نامه نمی داننــد و حتی دریافت 
کمیســیون 4برابری را به عنوان یک شــرط انجام 

معامله در آگهی های اینترنتی نیز جا می زنند.

کمیسیون املاک چقدر است؟
براساس مصوبه کمیسیون نظارت شهرستان تهران، 
حداکثر حق کمیسیون مبایعه نامه )خریدوفروش( 
برای مشــاوران املاک معــادل 0.25درصد از هر 
طرف و مجموعا 0.5درصد از طرفین معامله است. 
همچنین حق کمیســیون قرارداد رهــن )ودیعه 
مســکن( از هر طرف به میــزان 0.5درصد و حق 
کمیسیون و اجاره معادل یک چهارم اجاره یک ماه 

از هر طرف محاسبه می شود. 
طبق نرخ نامــه اتحادیه مشــاوران امــلاک، حق 
کمیسیون تمدید قرارداد اجاره از هر طرف معادل 
یک دهم حق کمیسیون قرارداد است و بنگاه های 
املاک باید خدمات متمم قــرارداد و مبایعه نامه را 
نیز رایگان تنظیم کنند. همچنین حق کمیسیون 
مشارکت نیز از هر طرف 0.2درصد ارزش قرارداد و 

مجموعا 0.4درصد از دو طرف است. 

در این میان، طبق قانون، باید همه معاملات حوزه 
مسکن اعم از خریدوفروش یا رهن و اجاره در سامانه 
املاک و مستغلات ثبت شده و کد رهگیری دریافت 
شــود که اصل این خدمت نیز رایگان اســت؛ اما 
مشاوران املاک باید معادل 9درصد حق کمیسیون 
دریافتی را نیز به عنوان مالیات بر ارزش افزوده وصول 

کرده و به عنوان حقوق دولت بپردازند.

املاکی ها چقدر می گیرند؟
اضافه دریافت حق کمیسیون یکی از مواردی است 
که همواره در صنف بنگاه های املاک مطرح بوده و 
بیانیه های مکرری نیز از ســوی اتحادیه مشاوران 
املاک علیه آن صادر شــده ؛ امــا در دوره اخیر با  
ناآرامی بازار مسکن به واسطه برهم خوردن تناسب 
عرضه و تقاضا، عمــلا دامنه تخلفــات این حوزه 
افزایش یافته است به حدی که برخی  دلالان ملکی 
در متن آگهی های اینترنتی شرط انجام معامله را 
دریافت کمیســیون توافقی معادل 4برابر یا حتی 

بیشتر حق قانونی عنوان می کنند. 
در این میان، مشاوران املاک متخلف با گروکشی 
جوش خوردن معامله و بازی با شــرط های فســخ 
قــرارداد، طرفین معامله را مجبور بــه تن دادن به 
»توافق ناخواسته« می کنند و بدون هیچ هراسی، 
حق کمیســیون چند برابری می گیرند. آنها حتی 
قبل از اینکه بازدیدی برای ملک موردنظر صورت 
بگیرد، به خریدار می گوینــد: »حق الزحمه ما یک 
درصد اســت اگر تمایل دارید مقدمــات بازدید و 
نشســت با فروشــنده را فراهم کنیم.« در غیراین 
صورت معامله را کنسل می کنند. نکته قابل توجه 
این اســت که نظارت اتحادیه مشاوران املاک نیز 
فقط در شــرایطی به شــکایت مردم از مشاوران 
املاک رســیدگی می کند که خریدار یا فروشنده 
قرارداد را منعقد کرده و رســید پرداخت وجه حق 
کمیســیون را ارائه دهد. به عبارت دیگر، نظارت در 
حوزه حق کمیسیون املاکی ها فقط در حد برخورد 
با گرانفروشی اســت که این هم بعد از طی فرایند 

نسبتا طولانی انجام می شود.

اتحادیه چه می گوید؟
در دهه50 حق الزحمه مشاوران املاک یک درصد 
بود اما به تدریج قاعده آن تغییر کرد؛ به خصوص که با 
رشد افسارگسیخته قیمت مسکن، حق کمیسیون 
املاکی ها نیز به عنوان تابعی از ارزش معامله افزایش 

پیدا کرد و به ارقام نجومی نزدیک شد. 
در دهه 70، فرمول محاســبه حق کمیســیون به 
این نحو تغییر کــرد که برای معامــلات تا ارزش 
20میلیون تومــان 0.5درصد، بــرای ارزش 20تا 
100میلیون تومان 0.25درصد و برای ارزش بالای 
100میلیون تومان معادل صفر کمیسیون دریافت 
شود. در ادامه با جهش قیمت مسکن، بار دیگر این 
فرمول برای ارزش تا 500میلیــون تومان و بالای 
500میلیون تومان تغییر کرد و درنهایت از اواسط 
سال 1399 فرمول جدید دریافت حق کمیسیون 
ابلاغ شد و حق الزحمه بنگاه ها را اندکی کاهش داد. 
در آن زمان، مصطفی  قلی خسروی، رئیس اتحادیه 
مشاوران املاک تهران واکنش نسبتا تندی نشان 
داد و پیش بینی کرد که تخلفات مشــاوران املاک 
در موضوع دریافت حق کمیسیون افزایش یابد. به 
گزارش تسنیم، خسروی در همان زمان نسبت به 
ضعف صلاحیت سنجی برای دریافت مجوز املاک 
هشدار داده و گفته بود: بارها اعلام کرده ایم حدود 
صنفی بنگاه های املاک مشــخص شود تا بتوانیم 
صلاحیت فــردی متقاضیان ورود به این شــغل را 
بررسی کنیم. هرکســی که برای دریافت مجوز به 
اتحادیه می آید و حرف می زند ما متوجه می شویم 
که این کاره است یا خیر. طرف در شغلی بوده و در 

آن  شرارت کرده و آمده مجوز بنگاه می خواهد. 
او مشــکل بیکاری و تورم بالا را عامل تســهیل در 
اعطای مجوز املاک می داند و البته شخصا نیز نسبت 
به آن انتقــاد دارد؛ اما می گوید: مگــر ما می توانیم 
دوربین بگذاریم تا جلوی دریافت زیرمیزی و حق 

کمیسیون بیشتر از قانون را بگیریم؟ 
خسروی، شکایت مردم از مشاوران املاک متخلف 
را پیشنهاد می دهد و دراین باره بارها وعده رسیدگی 

داده است.

راه هاي برخورد با تخلف املاکي ها
رئیس اتحادیه مشــاوران املاک تهران در پاســخ 
به این پرسش که چرا برخی مشــاوران املاک در 
معاملات خریدوفروش از قانون تخطی کرده و یک 
درصد از طرفین دریافت می کنند، می گوید: مردم 
نباید پرداخت کنند؛ اما درصورتی که مردم در ازای 
این تخلفات به اتحادیه مشــاوران املاک مراجعه 
و از بنگاه شــکایت کنند، برای این کار کمیسیون 
تشکیل می شود و اگر مشاور املاک نتواند رضایت 
شاکی را کسب کند، طبق قانون از طریق تعزیرات 
حکومتی تا 4برابر اضافــه دریافتی جریمه خواهد 
شد. حالا اما، پیش بینی قلی خسروی درباره افزایش 
تخلفات مشاوران املاک درست از آب درآمده و نکته 
قابل تأمل اینکه به نظر می رسد اتحادیه هیچ نظارتی 

بر عملکرد بنگاه ها ندارد. 
در زمان حاضــر برخی بنگاه های املاک ســطح 
شــهر تهران تنها درصورت دریافــت یک درصد 
حق الزحمه، مقدمــات »جوش  خوردن« معامله را 
فراهم می کنند. چند وقتی اســت اتحادیه املاک 
از وزارت صنعت به وزارت راه و شهرسازی منتقل 
شده و با توجه به اظهارات رستم قاسمی، وزیر راه و 
شهرسازی می  توان به ساماندهی فعالان این بخش 
که تأثیر مستقیمی در وضعیت بازار مسکن دارد، 

امیدوار بود. 
به گزارش تســنیم، براســاس  آمار منتشر شده از 
سوی مرکز آمار ایران، متوسط قیمت هر مترمربع 
واحد مسکونی در شهر تهران طی خرداد 1401 به 
41میلیون و 400هزار تومان رسید. بر این اساس 
یک واحد 100متــری 4میلیــارد و 140میلیون 

تومان است. 
اگر قرار باشــد حق الزحمه مشاور املاک به صورت 
قانونی یعنــی نیم درصد از هر طــرف معامله برای 
واحد مذکور محاسبه شود، کمیسیون بنگاه حدود 
40میلیون تومان می شــود. اما مشاوران املاک در 
یک »توافق زوری« از هرکدام از طرفین معامله یک 
درصد )مجموعا 2درصد( یعنی بیش از 82میلیون 

تومان دریافت می کنند.

در نبود نظارت کارآمد و قوی بر صنف مشاوران املاک، برخی  املاکی ها 
تا چند برابر نرخ قانونی حق کمیسیون می گیرند

افزایش تولید فولاد با نگاه به داخل
بررسی های آمار مربوط به تولید و مصرف محصولات 

صنعت
فولادی نشان می دهد که در 2ماه نخست سال1401، 
اگرچه تولید فولاد افزایش یافته اما بیشــتر در داخل 
کشور مصرف شــده و صادرات سهم ناچیزی داشــته است. به گزارش 
همشــهری به نقل از مهر، بررســی های آمار مربوط به تولید و مصرف 
محصولات فولادی نشان می دهد که در 2ماه نخست سال1401 بالغ بر 
5میلیون و 885هزار تن شمش فولادی )اسلب، بیلت و بلوم( تولید شده 
که از این میزان 3میلیــون و 413هزار تن آن مختــص بیلت و بلوم و 
2میلیون و 472هزار تن مختص اسلب بوده است. به  این  ترتیب در این 
بخش شاهد رشد 2درصدی تولید بیلت و بلوم و 9درصدی اسلب نسبت 

به مدت مشابه پارسال هستیم.

میزان رشد مصرف داخلی
از 5میلیون  و 885هزار تن شــمش )اســلب، بیلت و بلوم( تولیدشده، 
4میلیون و 819هزار تن توسط مصرف کنندگان داخلی خریداری شده 
است که به  این ترتیب در 2ماه نخست امســال نسبت به مدت مشابه 
پارسال مصرف ظاهری اسلب 15درصد افزایش و بیلت و بلوم 4درصد 
کاهش یافته است. در این مدت یک میلیون و ۶۶هزار تن شمش )اسلب، 
بیلت و بلوم( صادر شده که در مقایسه با 2ماه پارسال در بخش بیلت و 
بلوم 29درصد رشد و در بخش اسلب 28درصد کاهش را شاهد بوده ایم.

در بخش کل مقاطع فولادی )تیرآهن، میلگرد، ناودانی، نبشی و سایر 
مقاطع( نیز شاهد تولید 2میلیون و 28هزار تن محصول بودیم که نسبت 
به 2ماهه پارسال با رشد 4درصدی مواجه بوده است. به صورت جزئی تر، 
از این میزان 212هزار تن مربوط به تیرآهن، یک میلیون و ۶59هزار تن 
مربوط به میلگرد و 157هزار تن مربوط به ناودانی، نبشی و سایر مقاطع 
می شود. در این بخش نیز تولید تیرآهن، میلگرد و ناودانی، نبشی و سایر 

مقاطع به ترتیب با رشــد 3، 4 و 3درصدی مواجه بوده است. همچنین 
از 2میلیون و 28هزار تن مقاطع فولادی تولید شــده در 2ماه نخست 
امسال، یک میلیون و 739هزار تن آن در داخل مصرف شده که افزایش 

15درصدی را نسبت به 2ماهه پارسال نشان می دهد.
از میزان کل مقاطع طویل فولادی مصرفی در 2ماه نخســت امســال، 
202هزار تن سهم تیرآهن، یک میلیون و 393هزار تن سهم میلگرد و 
144هزار تن سهم نبشی، ناودانی و... بوده که به ترتیب میزان مصرف ها 
نسبت به مدت مشابه پارســال برای تیرآهن 12درصد، برای میلگرد 

15درصد و برای نبشی، ناودانی و... 23درصد افزایش یافته است.

وضعیت صادرات
میزان صادرات کل مقاطع طویل فولادی در این مدت 301هزار تن بوده 
که در مقایسه با مدت مشابه پارسال کاهش 31درصدی را نشان می دهد. 
مصرف ظاهری کل مقاطع تخت فولادی )ورق گرم، ورق ســرد و ورق 
پوشش دار( نیز در 2ماه نخست امسال نسبت به 2ماهه پارسال، 10درصد 
بیشــتر شــده و از بالغ بر یک میلیون و ۶70 هزار تن به یک میلیون و 
839هزار تن رسیده است. میزان صادرات نیز در این بخش 5۶هزار تن 
بوده که در مقایسه با پارسال 37درصد رشد را نشان می دهد. در 2ماه 
نخست امسال تولید محصولات فولادی نیز معادل 3میلیون و 797هزار 
تن ثبت شده که 3میلیون و 578تن آن به مصرف داخلی اختصاص یافته 
و بدین ترتیب نسبت به مصرف ظاهری آن در 2ماه نخست1400، رشد 
12درصدی مصرف را رقم زده است. براساس این آمار، بیشترین رشد 
مصرف ظاهری فولادی ها در این مقایسه آماری متعلق به آهن اسفنجی 
است که با افزایش 13درصدی، در مجموع 2ماهه سال1401 به ۶میلیون 
و 537هزار تن رسیده است. میزان مصرف ظاهری این محصول معدنی 

در مدت مشابه سال گذشته 5میلیون و 7۶5هزار تن ثبت شده است.

دفاعیه رسمی وزارت اقتصاد
 دولت جلوی 

سرعت نقدینگی را می گیرد
وزارت اقتصــاد در واکنش بــه روند نرخ رشــد نقدینگی در 
اردیبهشت امسال اعلام کرد: دولت ســیزدهم با جلوگیری از 
پولی شدن کســری بودجه و کنترل ترازنامه بانک ها توانسته 
رشد نقدینگی را در یک سیر نزولی قرار دهد و قطعا با استمرار 
این سیاست ها نرخ رشــد نقدینگی به یک نقطه بهینه خواهد 
رسید. به گزارش همشهری، نرخ رشد نقدینگی که پس از 9سال 
در فروردین امسال به منفی 0.2درصد رسیده بود، در ماه بعد 
دوباره روندی افزایشی پیدا کرد و به 2.3درصد رسید. اتفاقی 
که فرضیه افزایش نرخ رشد این شــاخص تورم ساز را تقویت 
می کرد. حالا وزارت اقتصاد فاش کرده بــه یک دلیل افزایش 
نرخ رشــد نقدینگی در اردیبهشت امسال ناشــی از پرداخت 
یارانه نقدی پس از حذف ارز 4200تومانی کالاهای اساســی 
بوده اســت چرا که دولت قبل از آزادسازی نرخ ارز ترجیحی و 
فروش و محاسبه آن به نرخ نیمایی، اقدام به شارژ حساب افراد 

یارانه بگیر کرده است.
بانک مرکزی هم اعلام کرده که تورم نقطه به نقطه و ماهانه در 
اردیبهشت امسال به واسطه اجرای سیاست حذف تخصیص ارز 
ترجیحی برخی از کالاهای اساسی نسبت به ماه قبل افزایش 
یافت و حجم نقدینگی در پایان اردیبهشت ماه سال1401 به 
4943هزار میلیارد تومان رسید که نسبت به پایان سال1400 
معادل 2.3درصد افزایش یافته که البته در مقایســه با رشــد 
این متغیر در دوره مشــابه ســال قبل به میــزان 3.۶درصد، 
1.3واحد درصد کاهش داشته و نرخ رشد 12 ماهه نقدینگی در 

اردیبهشت ماه1401 معادل 37.3درصد بوده است.
درحالی کــه بانک مرکزی بــه انتقادها از رشــد نقدینگی در 
اردیبهشت ماه واکنش نشان نداده، وزارت اقتصاد در واکنش 
به انتقادهای مطرح شده اعلام کرده که این انتقادها به 2دلیل 
بی اساس است، نخست اینکه این رشد نقدینگی در 2ماهه اول 
سال گذشته 3.۶درصد بوده و رشد 2.3درصدی نقدینگی در 
2ماهه اول امسال بیانگر کاهش 1.3درصدی رشد نقدینگی در 
2ماهه اول سال1401 است. دلیل دوم هم به اجرای سیاست 
حذف ارز 4200 تومانی برای برخی کالاهای اساســی مربوط 
می شــود چراکه دولت برای پرداخت یارانه نقدی در گام اول 
منتظر نماند تا ارز 4200تومانی را به قیمت ارز حواله صادراتی 
در نیما )حدود 2۶هزار تومان( بفروشد و درآمد به دست آمده 
را صرف پرداخت یارانه نقدی کند. به گفته وزارت اقتصاد دولت 
همزمان با تغییر قیمت ارز کالاهای اساسی از 4200تومان به 
قیمت نیمایی، پرداخت یارانه نقدی را آغاز کرد و همین مسئله 

موجب افزایش مقطعی حجم نقدینگی شد.
وزارت اقتصــاد می گویــد: افزایــش حجــم نقدینگــی در 
اردیبهشت ماه امسال ناشــی از حذف ارز 4200 توماني تنها 
در همین ماه رخ داده و در ماه هــای آینده افزایش نقدینگی از 
محل توزیع یارانه نقدی برای اصلاح قیمت ارز کالاهای اساسی 
نخواهیم داشت چرا که به موازات پرداخت یارانه و تزریق پول 
به حساب خانوارها، درآمد از محل فروش ارز به قیمت نیمایی 

به حساب دولت واریز می شود.
در این دفاعیه وزارتخانه یادشده به رشد اندک مانده تسهیلات 
اعطایی بانک ها و رشد اندک سپرده های بانکی در 2ماهه اول 
امسال اشاره و تأکید شده اســت که در 2ماهه اول سال جاری 
رشد ســپرده ها 2.7درصد و رشد مانده تســهیلات اعطایی 
1.07درصد بوده است. درحالی که در 2ماهه اول سال گذشته 
رشد ســپرده ها 8.۶درصد و رشد مانده تســهیلات اعطایی 

11.1درصد بوده است.

معمای رشد بهینه نقدینگی
به گزارش همشهری، تعیین نرخ رشــد بهینه نقدینگی مورد 
نظر وزارت اقتصاد و دولت بســتگی به نرخ تورم هدف گذاری 
شــده بانک مرکزی دارد چــرا که دولت برای رســاندن روند 
رشد نقدینگی به میانگین 20درصد، با چالش کندشدن نرخ 
رشد اقتصادی مواجه می شــود؛ به همین دلیل وزارت اقتصاد 
می گوید: دولت سیزدهم در شرایطی اقتصاد کشور را تحویل 
گرفت که نرخ تورم در شهریورماه1400 به سطح 59.3درصد 
رسیده بود و دولت نمی توانســت یکباره نرخ رشد نقدینگی را 
به سطوحی بســیار پایین کاهش دهد زیرا کاهش بیش از حد 
رشد نقدینگی موجب رکود در اقتصاد شده و رشد اقتصادی را 

کاهش می دهد.
این گزارش می افزاید: برای اینکه هم نرخ تورمی نزولی شود و 
هم رشد اقتصادی به سطح مناسبی برسد، نرخ رشد نقدینگی 
باید نسبتی با نرخ تورم هدف و نرخ رشــد نقدینگی هدف در 

طول یک سال باشد.
میانگین نرخ رشد نقدینگی در 44سال گذشته 25.9درصد، 
نرخ رشد پایه پولی 23.3درصد و نرخ تورم 20درصد بوده و به 
این ترتیب اگر دولت بخواهد میانگین نرخ رشد نقدینگی را به 
25.9درصد برساند، به این معناست که دست کم باید 13درصد 

از سرعت رشد نقدینگی بکاهد.

نرخ رشد نقدینگی از سال  1357تا 1400

درصدسالدرصدسالدرصدسال

135723137234. 2138715. 9

135837 .7137328. 5138823. 9

135927137437. 6138925. 2

136016 .1137537139021. 1

136122 .8137615. 2139129

136216 .9137719. 4139238. 8

13636137820. 1139322. 3

136413137929. 3139430

136519 .1138028. 8139523. 2

136618 .1138130. 1139622. 1

136723 .8138226. 1139723. 1

136819 .5138330. 2139831. 1

136922 .5138434. 3139940. 6

137024 .6138539. 4140039

منبع: بانک مرکزی7 .3138627. 137125

حباب سنج سکه طلا
محمد کشــتی آرای، رئیس کمیســیون 
تخصصی طلا و جواهر اتاق اصناف ایران 
می گوید: به واسطه انحصاری بودن عرضه 
ســکه در اقتصاد و توقــف طولانی مدت 
فروش سکه بانک مرکزی، موجودی سکه بازار جوابگوی تقاضا 
نیست و همین مســئله به افزایش حباب قیمتی آن دامن زده 
اســت. او توضیح می دهد: بانک مرکزی، عامل مستقیم و تنها 
ارگان مجاز به ضرب و واگذاری ســکه در اقتصاد ایران اســت 
و  البته از حوالی ســال1397 تاکنون هیچ گونه واگذاری سکه 
نداشته است؛ ازاین رو در بازار فقط سکه های موجود در دست 
مردم در حال دادوستد اســت که البته کفاف تقاضای موجود 

را نمی دهد.
به گفته کشتی آرای اگر انحصار ضرب سکه از بین برود و بانک ها 
یا مراجع مورد تأییــد دیگر نیز تحت نظارت اســتاندارد قادر 
به ضرب و واگذاری ســکه باشند، مشــکلی به نام حباب سکه 
وجود نخواهد داشت. البته این ســخن درستی است و مهم تر 
اینکه بخشی از تقاضای ایجاد شده برای بازارهای دارای قدرت 
نقدشوندگی بالا ازجمله طلا و ســکه ناشی از رشد نقدینگی و 
افزایش حجم آن فراتر از رشد بخش های واقعی است. این تقاضا 
بیشتر ماهیت ســرمایه گذاری دارد تا مصرفی و البته در ایران 
برخلاف تمام دنیا، بازار طلا به سپری در برابر تورم فزاینده تبدیل 
شده است. به همین دلیل با رشد تقاضا برای سکه، بدیهی است 
که حباب قیمتی شکل می گیرد و بخش مصرفی را با تنگنا مواجه 
می سازد. راه درست آن است که ابتدا نرخ تورم و انتظارات تورمی 
فروکش کند تا سطح تقاضای سرمایه گذاری روی سکه های طلا 

متناسب با چشم انداز نرخ تورم و بازده آینده تعیین شود.

 ورود کشتیرانی 
به  شمال - جنوب

  خبر: نخســتین مرحله عملیــات حمل کالا 
در مســیر کریدور شــمال- جنوب از سوی گروه 
کشــتیرانی جمهوری اســلامی ایران بــا انتقال 
300کانتینر کالای صادراتی کشور به مقصد روسیه 
آغاز شد. این اتفاق محرکی در راستای فعال سازی 
بیشتر کریدور شمال- جنوب بوده که با هدف تقویت 
مسیر ترانزیتی روسیه به هند و برعکس در دستور 
کار قرار گرفته است و طبق اعلام شرکت کشتیرانی، 
درصورت افزایش تقاضا، تعــداد کانتینرها به طور 

مستمر افزایش خواهد یافت.
  نقد: بعد از ورود نخســتین قطــار ترانزیتی از 
ترکمنستان به ایران، حالا کشــتیرانی جمهوری 
اسلامی به کمک فعال ســازی کریدور بین المللی 
شمال- جنوب آمده و در ادامه نیز قرار است با تکمیل 
راه آهن رشت-آســتارا و تقویت ارتباط ریلی ایران 
با پاکســتان، در این کریدور اتفاقات بزرگ تری نیز 
روی دهد. حوزه ای که اکنون کشتیرانی به آن ورود 
کرده، در گذشته با هدف ترانزیت کالاهای موردنیاز 
میان هند و اروپا از طریق بنادر جنوبی ایران و دریای 
خزر طراحی شده بود که فعال سازی آن در مراحل 
اولیه طراحی باقی ماند؛ اما حالا با توجه به شــرایط 
جدید جهانی و قطع ارتباط روسیه با اروپا، فرصت 
خوبی برای فعال سازی این کریدور مهیا شده و این 
مسیر با هدف حمل بار ترانزیتی بین هند و روسیه 
موردتوجه ناوگان ملی قرار گرفته اســت. کریدور 
شمال- جنوب، مسافت 1۶هزار کیلومتری حمل بار 
از طریق کانال سوئز را 9هزار کیلومتر کوتاه می کند 
و نتیجه آن کاهش 40درصدی زمــان حمل بار و 

کاهش 30درصدی هزینه حمل است.

چهره روز

خبر

نقد  خبر

گزارش

وام ازدواج حتی با سیم کارت
رئیس کل بانک مرکزی درباره شرایط و وثایق وام ازدواج گفت: 
متناسب با اعتبارسنجی، حداکثر یک سفته یا یک ضامن معتبر 
مورد نیاز است. علی صالح آبادی درباره شرایط و وثایق وام ازدواج 
گفت: مدارک مورد نیاز در آیین نامه ابلاغی به بانک ها مشخص 
است که چندین مورد ازجمله مدارک هویتی است و درباره وثایق 
نیز اعلام کردیم که متناسب با اعتبارسنجی، حداکثر یک سفته 

یا یک ضامن معتبر مورد نیاز است.
وی افــزود: البته دربــاره وثایــق علاوه بر این، مــواردی را در 
دستورالعمل دیدیم و مثلا نوشتیم می توانند قرارداد لازم الاجرا 
بگیرند و حتی امکان سیم کارت موبایل را درنظر گرفتیم. وی 
تأکید کرد: وقتی وثایق و مدارک تحویل بانک شد، باید حداکثر 
ظرف مدت 10 روز وام پرداخت شود و اگر این کار انجام نگیرد، 
خلاف اســت و راه اعلام تخلفات نیز این اســت که به سامانه 
شکایت ما و یا سامانه ارتباط مردمی بانک مرکزی اعلام بشود تا 
مورد رسیدگی قرار بگیرد. رئیس جمهور 11 تیرماه امسال بانک 
مرکزی را ملزم کرد که ظرف 15 روز آیین نامه ای را برای تسریع 
و تسهیل در پرداخت وام ازدواج از »حیث وثایق و تضامین« و 
تعیین »سقف زمان انتظار« تهیه کند. بر اساس قانون بودجه 
سال 1401 کل کشور،   تســهیلات قرض الحسنه ازدواج برای 
هریک از زوج هایی که تاریخ ازدواج آنها بعد از 1397/1/1 بوده 
است، معادل 120 میلیون تومان و با دوره بازپرداخت 10 ساله 
است. البته این تســهیلات قرض الحســنه برای زوج های زیر 
25 سال و زوجه های زیر 23 ســال 150 میلیون تومان خواهد 
بود و تمامی بانک ها موظفند به صورت ماهانه، تعداد تسهیلات 
قرض الحســنه ازدواج پرداختی و تعداد افراد در نوبت دریافت 
این تسهیلات را به صورت عمومی اعلام کنند. دیوان محاسبات 
کشور اخیرا گزارش داده بود که بانک سپه با 317۶ فقره، بانک 
ملی با 5909 فقره، بانک توســعه تعاون بــا 583 فقره و بانک 
کشــاورزی با 4277 فقره تخصیص وام ازدواج به متقاضیان تا 

پایان اردیبهشت ماه 1401 موافقت کرده اند.
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کرونا در حال اوج گیری است و تعداد شهرهای قرمز 
و نارنجی در نقشه  رنگ بندی کشور بالا رفته است. 
براســاس آخرین آمار وزارت بهداشت، هم اکنون 
4شهر در وضعیت قرمز، 14شهر در وضعیت نارنجی، 
142شهر در وضعیت زرد و 288شهر در وضعیت 
آبی به ســرمی برند. از مراکز درمانی تهران هم خبر 
می رسد که تعداد موارد سرپایی در هفته گذشته، 
121نفر بوده، موارد بســتری 104نفــر و فوتی ها 
هم 6نفر بوده اســت. در همین مدت، افزایش قابل 
توجه بســتری بیماران مبتلا به کرونا در 16استان 
گزارش شده است. در 7استان هم مواردی از افزایش 
بستری ها دیده می شود. حســین کرمانپور، مدیر 
اورژانس بیمارستان ســینا به همشهری می گوید 
که مراکز درمانی به حالت آماده بــاش درآمده اند: 
»بیمارســتان هایی که بخش های کرونایشــان را 
با فروکش کردن بیماری، تعطیل کــرده بودند از 
اواخر هفته گذشــته بار دیگر این بخش ها را فعال 
کرده اند. قبلا بخشی از اورژانس های مراکز درمانی 
برای بیمــاران مبتلا به کرونا درنظر گرفته شــده 

بودند، اما حالا این بخش ها گســترده تر شده اند.« 
براساس اعلام او، در این شــرایط فشار به بیمارانی 
وارد می شود که غیرکرونایی اند؛ چراکه بخش هایی 
که برای آنها درنظر گرفته شده بود، کمتر می شود. 
این مسئول در بیمارستان سینا، نسبت به شرایط 
پیش روی شــیوع کرونا در کشور، هشدار می دهد، 
با این حال تأکید می کند که مردم نسبت به گذشته 
هوشیارتر شده اند و روش های درمانی را می دانند؛ از 
سوی دیگر، قدرت بیماری زایی ویروس هم نسبت به 
گذشته کمتر شده است: »قطعا پیک جدید مانند 
پیک های قبلی نخواهد شد، همانطور که پیک ششم 
مانند پیک پنجم نبود. احتمال می دهیم شرایط به 
سختی و دشواری گذشته نخواهد شد.« او می گوید 
در شرایط فعلی باید از وقوع 3 اشتباه جلوگیری کرد؛ 
یکی بی مهری به کادر درمان؛ یعنی بعد از فروکش 
کردن کرونا، اقدامات کادر درمان فراموش نشــود 
و با اوج گرفتن آن، دست به دامان آنها شد. دومین 
اشتباه که از ســوی تعدادی از مسئولان و بخشی 
از مردم صورت می گیرد، تصور پایان کروناســت. 
کرمانپور ادامه می دهد: »ویروس کرونا این حقیقت 
را یادآور شــد که دوران بیماری هــای واگیردار به 
پایان نرسیده اســت؛ درحالی که پیش از این تمام 
تمرکزهــا، روی بیماری های غیرواگیــر بود، حالا 

می بینیم که بیشــترین ضرر را همان بیماری های 
ویروســی و واگیردار، به ما وارد کرده است.« مدیر 
اورژانس بیمارستان سینا، به سومین اشتباهی که 
نباید تکرار شود، اشاره می کند و می گوید: »ما باید 
همیشه ذخایر واکسن در انبارها داشته باشیم.  الان 
مردم به مراکز واکسیناسیون مراجعه می کنند، اما 
تنوعی در واکسن ها نمی بینند؛ بنابراین ویترین ما 
باید همیشه پر از واکسن باشد.« او در ادامه با اشاره 
به بالارفتن میزان مراجعه به مراکز درمانی، از ابتلای 
چندباره کادر درمان به کرونا خبــر می دهد: »این 
افراد هم باید به تدریج با دوز یادآور واکسینه شوند. 
به هر حال کادر درمان هم مانند سایر افراد جامعه، 
دچار بی پروایی شــده اند و خیلی واکسن نمی زنند.   
به استناد گزارش ها، آنها هم در حال مبتلا شدن به 

کرونا هستند.«

بازگشت نیروهای 89روزه! 
ماجرای ابتــلای کادر درمان ازجمله پرســتاران به 
کرونا، موضوعی است که از سوی محمد شریفی مقدم، 
دبیرکل خانه پرســتار هــم مطرح می شــود. او به 
همشهری می گوید: »اغلب پرستاران دوز سوم واکسن 
را تزریق کرده اند و به تدریج دوز یادآور را هم می زنند. 
به هر حال به طور کلی میزان تزریــق دوز یادآور در 

آماده باش بیمارستان ها و کادر درمان
ابتلای پزشکان و پرستاران به کرونا بالا رفته و قراردادهای 89روزه از سر گرفته شده است

زهرا جعفرزادهگزارش
روزنامه نگار

 امروز؛ آخرین فرصت ثبت نام
 بیمه تکمیلی جدید فرهنگیان

قرارداد جدید بیمه تکمیلی فرهنگیــان از تاریخ اول تیرماه 
آغاز شــده و طبــق اعــلام وزارت آموزش وپــرورش امروز 
سه شنبه، 21 تیرماه، مهلت ثبت نام و حذف و اضافه متقاضیان 
جهت بهره مندی از بیمــه جدید به پایان می رســد. آنگونه 
که ســعید مقدم زاده، سرپرســت اداره کل رفاه و پشتیبانی 
وزارت آموزش و پرورش گفته اســت، ثبت نام افراد متقاضی 
جهت اســتفاده از خدمات بیمه تکمیلی فرهنگیــان از مرز 
یک میلیون و 230هزار نفر گذشته   و آخرین مهلت ثبت نام 
فرهنگیان جهت اســتفاده از خدمات بیمه تکمیلی درمان، 
1۵تیر بود که تا 21 تیرماه تمدید شــده است. او همچنین از 
فرهنگیان خواسته است درصورت تمایل و در مهلت باقیمانده 
 برای اســتفاده از خدمات بیمه تکمیلی به نشــانی اینترنتی
 https://apps1.dana-insurance.ir/  مراجعه و اطلاعات 

خود و افراد تحت تکفل شان را در سامانه ثبت کنند.
در شیوه نامه اجرایی بیمه درمان تکمیلی ســال 1401 آمده 
است که نظر به انعقاد قرارداد شرکت بیمه دانا با وزارت آموزش و 
پرورش از تاریخ اول تیر 1401 لغایت اول تیر 1402 بیمه گر در 
ازای انجام تعهدات بیمه گزار متعهد است هزینه های بیمه شدگان 
را جبران کند. در تفاهمنامه مذکور مقرر شــده قرارداد کلیه 
رشته های بیمه ای از تاریخ اول تیر 1401 توسط شرکت بیمه دانا 
اجرا شود. براساس مفاد قرارداد بیمه درمان تکمیلی فرهنگیان، 
کلیه کارکنان شاغل )رسمی، پیمانی و قراردادی( به همراه افراد 
تحت تکفل آنان می توانند از تاریخ اول تیر 1401 با پرداخت حق 
بیمه ماهانه از مجموع مبلغ 2/7۵0/000 ریال )مبلغ 916/000 
ریال برای هر نفر سهم کارمند و مبلغ 1/834/000  ریال برای هر 

نفر سهم دستگاه( تحت پوشش قرار می گیرند.
  منظور از افراد تحت تکفل بیمه شده اصلی عبارت است از 
فرزندان، همسر یا همسران دائمی بیمه شده اصلی و والدین 
تمامی کارکنان و همسر و فرزندان کارکنان اناث. لازم به ذکر 
است حق بیمه ماهانه مربوط به والدین تمامی کارکنان و همسر 
کارکنان اناث شامل سهم دستگاه نیست و حق بیمه مربوطه 

به صورت کامل از حقوق بیمه شده اصلی کسر خواهد شد.
  کارکنان سازمان های وابســته همچون سازمان پژوهش و 
برنامه ریزی آموزشی، نهضت ســواد آموزی، سازمان توسعه 
مشارکت های مردمی، سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس 
کشور، دانشگاه شهید رجایی، کانون پرورش فکری کودکان و 
نوجوانان و... همانند سنوات گذشته و به شرط تأمین و پرداخت 

صددرصد حق بیمه می توانند تحت پوشش قرار گیرند.
  کارکنان باید بدون حق انتخاب، همســر و فرزندان خود را 
تحت پوشش قرار دهند، در غیراین صورت امکان پوشش افراد 
گزینشی از سوی بیمه گر میسر نخواهد بود. مسئولیت پرداخت 
هرگونه اختلاف حق بیمه با تعداد بیمه شدگان به عهده ادارات 

کل آموزش و پرورش استان ها خواهد بود./ ایسنا

محمدمهدی کاظمی
معاون آموزش متوسطه وزارت 

آموزش و پرورش 
برنامــه آمــوزش جبرانــی از دهــم تیــر 
آغاز شــده و تا پایــان مــرداد ادامه دارد 
و بعــد از آن، دانش آمــوزان ارزشــیابی 
می شــوند؛ یعنــی امتحانــات برگــزار 
می شــود. گــروه اول، دانش آموزانــی 
هستند که در برخی دروس حدنصاب 
به اصطــاح  و  را کســب نکرده انــد 
افتاده انــد کــه بایــد در شــهریور دوباره 

امتحان دهند./فارس

میرهاشم موسوی
مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی

اصــاح روش پرداخــت مابه التفــاوت 
یارانــه ارزی دارو، اتفاق خواهــد افتاد و 
قرار اســت مردم چیزی را از جیب برای 
این افزایــش پرداخــت نکننــد. 2روش 
برای این منظور پیش بینی کردند که هر 
کدام عملیاتی شود، زیرساخت هایش 
در تامین اجتماعی آماده است./ایسنا

نفر جمعیت ایران اســت که براســاس 
آمارهای سال۱۴۰۰، نرخ رشد جمعیت 
به حــدود ۰.۷درصد رســیده و این رقم 
یک رکورد حداقلی اســت کــه در طول 

تاریخ ایران بی سابقه بوده است.

بــه ازای هــر زن نــرخ بــاروری اســت که 
ایــن رقــم در کانشــهرها حــدود ۱.۳ 
به ازای هر زن و در اســتان های گیان، 
مازندران، البرز، مرکزی و تهران حدود 

۱.۱فرزند به ازای هر زن است.

و  اســت  در کشــور  ســالمندی  نــرخ 
به زودی با ســرعت زیادی کشور به سوی 
ســالخوردگی جمعیــت حرکــت می کند. 
هم اکنون با میانگین سنی بالای ۳۵سال، 

ایران دیگر یک کشور جوان نیست.

نفر حداکثر عدد جمعیت کلی است که 
در ایران تجربه خواهیــم کرد؛ یعنی ایران 
۱۰۰میلیونی نخواهد شد و پیک جمعیت 
ایران در عدد ۹۴ تــا ۹۵میلیون نفر اتفاق 

خواهد افتاد.
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نقل قول 

عدد خبر

کشور پایین است. ما 1۵0 تا 160هزار پرستار داریم خبر
که اگر واکســن یادآور زده بودند، قطعــا در آمارها 
مشخص می شدند.« با این حال او تأکید می کند که 
پرستاران به دلیل ابتلای چندین باره به کرونا و تزریق 

3دوز واکسن، از ایمنی خوبی برخوردارند.
او به اهمیــت نقــش پرســتاران در دوران کرونا و 
بی مهری هایی که پس از فروکش کردن پاندمی به 
آنها شد، اشــاره می کند: »نقش این افراد در دوران 
کرونا، نه تنها در ایران که در تمام دنیا انکارناپذیر است. 
در پیک های اول تا سوم میزان ابتلا و مرگ در میان 
پرستاران خیلی بالا بود. در پیک های چهارم و پنجم 
هم تا حــدودی این روند ادامه داشــت، اما در پیک 
ششم، کنترل شد؛ دلیل آن هم واکسیناسیون بود. 
به هرحال این گروه، در پیک  اول سختی های زیادی 
کشــیدند و با حداقل تجهیزات و امکانات فعالیت 
می کردند.« او می گوید در دوران کرونا، وعده هایی 
به این گروه داده شد، اما هیچ کدام از آنها محقق نشد: 
»یکی از وعده ها، تعرفه گذاری خدمات پرســتاری 
بود. در روز پرستار 2سال پیش، مقام معظم رهبری 
دستور اجرای این قانون را دادند، اما تاکنون این اتفاق 
نیفتاده و در جایی که اجرا شده، اجرا نشدنش بهتر از 
اجرا شدنش است؛ چراکه بسیار ناقص، عملی شده 
است.« شــریفی مقدم در این باره توضیح بیشتری 
می دهد و می گوید: »نزدیک به 1۵ســال از تصویب 
قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری می گذرد، اما 
اراده ای برای اجرای کامل آن نیست. تنها درخواستی 
که پرستاران دارند این است که خدمات آنها مانند 
سایر گروه های بالینی، قیمت گذاری شود. در کتاب 
ارزش نسبی خدمات سلامت، 10هزار خدمت تعریف 
شده که 8هزار خدمت مختص پزشکان است و 2هزار 
خدمت برای گروه های بالینی مانند آزمایشــگاه ها، 
رادیولوژی ها و... است. پرستاران می گویند مانند این 
گروه ها برایشان قیمت گذاری خدمات صورت گیرد 
و این کف خواسته هایشان است.« ماجرا اما تنها به 
اجرای این قانون محدود نمی شــود، جذب پرستار 
معضل دیگر مراکز درمانی و گروه های پرستاری در 
دوران کرونا بود؛ اتفاقی که منجر به جذب نیروهای 
89روزه شد و با فروکش کردن کرونا، با همین نیروها، 
دیگر تمدید قرارداد نشــد. دبیرکل خانه پرستار که 
از همان ابتدا بــا این نوع اســتخدام ها مخالف بود، 
می گوید: »کرونا که کم شد، قراردادها با این نیروهای 
89روزه  هم دیگر تمدید نشد، حالا که دوباره موارد 
ابتلا به کرونا در حال افزایش است، بار دیگر، ماجرای 
قراردادهای 89روزه جان گرفته است. قراردادهای 
89روزه، بهره کشی از نیروی کار است.« به گفته  او، 
هم اکنون برخی از دانشــگاه های علوم پزشکی، در 
حال تمدید قراردادهای 89روزه با پرستاران هستند؛ 
چراکه بــا افزایش موارد ابتــلا، می خواهند کمبود 

نیرویشان را جبران کنند.
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وقتی مقتول قاتلش را بخشید

میادینی از شهرها به نام پدر نامگذاری شوند
در اکثر شهرهای ایران و از جمله ســبزوار، میدانی به نام نامی 
مادر نامگذاری شــده، اما تاکنون دیده نشده که میدانی به نام 
پدر نامگذاری شود درحالی که بشر بر دو بال پدر و مادر به قله 
پیشرفت و انسانیت می رسد. قطعا که مادر تجلی عشق، عاطفه، 
مهر و محبت است اما بی شــک پدر هم کوه رنج و غم محنت و 
صبوری است و چه زیبا می شود شهرهای مان با ایجاد میدانی 

به نام پدر تجلی گاه ارزش های پدران هم باشند.
سلطانی از سبزوار

پروژه عمرانی تقاطع یادگار امام و آزادی همچنان نیمه کاره است
سال هاســت که یک پروژه عمرانی ظاهــرا )احداث یک مرکز 
تجاری( در تقاطع بین یادگار امــام و آزادی نیمه تمام مانده تا 
جایی که قسمت های ساخته شــده آن در حال تخریب است. 
از مسئولان شــهرداری منطقه درخواســت داریم تا با تکمیل 
این بنا علاوه بر زیبایی و رونق منطقــه از هدر رفتن بیت المال 

جلوگیری کنند.
کلاهدوز از تهران

ماسک زدن اجباری شود
درحالی که به نظر می رسد وارد پیک جدیدی شده ایم و اگر رعایت 
نشود این پیک فراگیر خواهد شد ماسک زدن به فراموشی سپرده 
شده و عملکرد مسئولان نیز قابل توجه نیست. زدن ماسک یا 
نزدن آن موضوع بی اندازه مهمی اســت و توقع می رود وزارت 
بهداشت دراین باره شفاف سازی  کند. اگر با اختیاری بودن قرار 
است شیوع ویروس منحوس کرونا دوباره رشد کند، لازم است 

بازهم دستورالعمل های گذشته باجدیت احیا و اعمال شود.
احدزاده از بندرعباس

ادامه بلاتکلیفی قبول شدگان نهایی آزمون استخدامی هشتم 
متأسفانه پس از احراز و تأیید صلاحیت های عمومی و تخصصی 
داوطلبان آزمون استخدامی هشتم، توسط هسته های گزینش 
و تکمیل پرونده استخدامی، روند جذب و به کار گیری این عده 
متوقف و بسیار طولانی شــده و افراد بلاتکلیف در معرض انواع 
آسیب های روحی و روانی قرار گرفته اند. فرایند توقف در حالی 
صورت گرفته که تعدادی از پذیرفته شــدگان از اسفند ۱۴۰۰ 
مشغول به کار شده و در حق باقی پذیرفته شدگان، تبعیض صورت 
گرفته است. مســئولان توضیح دهند که تکلیف باقیماندگان 
چیست؟! توقع این است که پیگیری به حق و منصفانه پیرامون 
تعیین تکلیف قبول شدگان نهایی آزمون استخدامی فراگیر هشتم 

)وزارت کشور( توسط مسئولان ذیربط صورت گیرد.
پذیرفته شدگان جامانده آزمون استخدامی 
فراگیر هشتم وزارت کشور

زندانی مالی با 32میلیون بدهی هستم به دادم برسید
من یک زندانی مالی هستم که 32میلیون تومان بدهی دارم و 
امکان تسویه و پرداخت آن را هم ندارم و به همین دلیل زندانی 
شده ام. از هموطنان خیر درخواست یاری دارم. من مکانیکی، 
نجاری و جوشــکاری بلدم و می توانم بدون دریافت دستمزد با 
دادن تعهد محضری، تا مدتی برایشان به رایگان کار کنم تا این 

رقم تأمین شود.
یک زندانی چشم به راه کمک

آبیاری باغچه ها موجب هدررفت آب و آلودگی نشود
در خیابان دولت محدوده قلهک واقع در منطقه 3شهرداری، 
شب ها باغچه ها و فضای سبز را آبیاری می کنند. تا اینجای 
کار مشــکلی نیســت و جای تشــکر و خدا قوت دارد اما 
شیوه آبیاری به نحوی اســت که تمام پیاده رو و مغازه ها و 
ســاختمان های نزدیک به این باغچه ها، کثیف و گل آلود 
می شــوند. اولا که در این شــرایط کم آبی هدر دادن آب 
درست نیست،  در ثانی ما ناچار به استفاده از آب برای نظافت 
محدوده های گل آلود می شویم که دوباره مصرف آب است. با 
۱37و فضای سبز هم تماس گرفته ایم که متأسفانه توجهی 

نشده است.
شهروندی از تهران

معوقات کارگران سدشفارود 7 ماهه شد
7 ماه است که از پرداخت معوقات حقوق کارگران سدشفارود 
خبری نیست و هیچ مسئولی هم برای پاسخگویی پیشگام 
نمی شود. از شهریور سال گذشــته که احداث سد شفارود 
متوقف شده تاکنون 8۰۰کارگر بیکار شده دنبال دریافت 
معوقات 7 ماه پایانی کار خود هستند ولی تاکنون خبری از 
آن نشده اســت درحالی که اگر همین امروز هم معوقات را 
بپردازند ارزش آن بسیار کاهش یافته است. جدای این در 
مدت یادشده بیمه کارگران نیز رد نشده و هیچ مسئولی هم 

پاسخگوی این وضع نیست.
یوسفی از رضوانشهر گیلان 

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

راننده تاکسی، امانتدار کیف 
5میلیاردی شد

راننده تاکسی امانتدار که در خیابان یک کیف پر از دلار و یورو 
به ارزش حدود 5میلیارد تومان پیدا کرده بود، همان روز صاحب 

کیف را پیدا کرد و کیف را به او تحویل داد.
این راننده 6۴ساله که غلامحسین بوذرجمهری نام دارد و راننده 
تاکسی بی سیم است، درباره این ماجرای عجیب و غریب به فارس 
می گوید: چند روز قبل که به دنبال یکی از مسافرانم به نزدیک 
میدان ۱3آبان رفته بودم، یک کیف وسط خیابان دیدم و آن را 
برداشتم. منتظر مسافر بودم که در کیف را باز کردم. داخل آن 
3پاکت پر از دلار و یورو به همراه چندین کارت اعتباری بانک و 

یک تلفن همراه بود.
او ادامه می دهد: روزی که کیــف را پیدا کرده بودم، چند روزی 
می شد که برای تعویض روغن ماشینم پول کنار می گذاشتم و 
حدود 7۰۰هزار تومان لازم داشتم. حدود نیم ساعت از پیداکردن 
کیف گذشته بود که تلفن همراهی که داخلش بود زنگ خورد. 
خانمی که پشت خط بود گفت من با دخترخاله ام تماس گرفته ام 
و من هم ماجرای پیداکردن کیف را تعریف کردم. چند دقیقه 
بعد صاحب کیف درحالی که گریه می کرد تماس گرفت و آدرس 
خانه اش را به مــن داد و من هم چند دقیقه بعــد کیف را به او 

رساندم و تحویل دادم.
این راننده تاکسی امانتدار می گوید: صاحب کیف پس از تحویل 
گرفتن آن شروع به شــمردن دلارها کرد و در ادامه با اصرار از 
من شــماره کارت گرفت و پس از مدتی برای تشکر و به عنوان 

مژدگانی، یک میلیون تومان به حسابم واریز کرد.
آنطور که این راننده می گوید، پیش از این هم اموال باارزشی پیدا 
کرده و همه را به صاحبان شان تحویل داده است. او در این باره 
می گوید: من قبلا برکت امانتداری را در زندگی ام دیده ام. وقتی 
کیف پر از دلار را پیدا کردم، یک لحظه این فکر به ذهنم رسید که 
با این پول می توانم تاکسی فرسوده ام را که 3سال از عمر مفیدش 
می گذرد تبدیل کنم، اما این سؤال برایم مطرح شد که آیا چرخ 

خودروی نو با پول مردم برایم خواهد چرخید؟
بوذرجمهری در ادامه به یاد کار خیری که ۴۰ســال قبل برای 
یکی از مسافرانش انجام داده بود می افتد و می گوید: سال6۰ در 
محدوده بازار، جوانی ماشین دربست می خواست و گفت یکصد 
تومان تا تهرانپارس. او گفت باید یک مرد سالخورده را برسانید. 
قبول کردم و به راه افتادیم. مرد سالخورده حال خوشی نداشت و 
او را به نزدیک ترین بیمارستان رساندم و مثل پدر خودم کارهای 
بستری و پذیرش او را انجام دادم و در تمام مدت پیرمرد از من 
درخواست می کرد که او را در بیمارستان رها نکنم و بعد از چند 
روز که حالش خوب شد او را به خانه اش رساندم. آن موقع درآمد 
روزانه من 5۰۰تومان بود اما او به من ۴هزار تومان که آن زمان 
پول زیادی بود داد. یک روز بعد وقتی به عیادت این مرد رفتم، 
فهمیدم که او یکی از فرش فروشان سرشناس بازار است. او به من 

گفت هر زمانی نیاز مالی داشتی به بگو.
راننده تاکسی ادامه می دهد: حدود 5سال از این ماجرا گذشته 
بود که به خاطر اقســاط خانه ام به بانک بدهکار شده بودم و اگر 
قسط ها را نمی دادم خانه ام از دستم می رفت. با اصرار همسرم 
از تلفن همگانی نزدیک خانه با این مرد تماس گرفتم. او من را 
شناخت و همراه خانواده ام به خانه اش دعوتم کرد. آن شب نامه 
بانک را نشانش دادم و او نگاهی انداخت و پولی بیشتر از بدهی 

من به بانک داد.

مشروبات تقلبی جان 2 نفر را گرفت 
تحقیقات در پرونده مرگ مشکوک 2 نفر در مهمانی شبانه نشان 
می دهد که آنها بر اثر مصرف مشروبات الکلی تقلبی، جانشان را 

از دست داده اند.
به گزارش همشهری، مدتی قبل به قاضی محمد وهابی، بازپرس 
جنایی تهران خبر رســید که 2 پســر جوان به طرز مشکوکی 
جانشان را از دست داده اند. با دستور بازپرس جنایی تحقیقات 
در این باره آغاز و مشخص شد که قربانیان با دوستانشان در یک 
آرایشگاه مردانه در شمال تهران دور هم جمع شده و  بزم به پا 
کرده بودند. در دورهمی شبانه، پسران جوان مشروبات الکلی 
مصرف کرده بودند که ناگهان حالشان بد شد و با اورژانس تماس 
گرفتند. از میان 5نفری که در مهمانی شــبانه حضور داشتند، 
2نفرشان جانشان را از دســت دادند و 3نفر دیگر از خطر مرگ 
نجات یافتند. در این شرایط بود که اجساد قربانیان برای تعیین 
علت اصلی مرگ به پزشکی قانونی فرستاده شد و خانواده آنها 
از مقصران مرگ فرزند شان  شکایت کردند و خواستار مجازات 
مسببان شدند. به دنبال شــکایت خانواده ها و انجام تحقیقات، 
بازپرس جنایی دستور بازداشت یکی از افرادی که در مهمانی 
شرکت داشت را صادر کرد. او کسی بود که مشروبات الکلی را 
تهیه کرده و وارد مهمانی شده بود. پسر جوان گفت: من همیشه 
از جوانی به نام مهران،  مشروبات الکلی می خرم و آخرین بار هم 
یکی از دوســتانم به من زنگ زد و مرا به آرایشگاه دعوت کرد. 
آرایشــگاه محل کار یکی از دوســتانم بود که از من خواستند 
مشروب بخرم و نزد آنها بروم تا دورهم باشــیم. من هم مانند 
گذشته سراغ مهران رفتم و پس از خرید مشروب نزد دوستانم 

رفتم، اما همه ما پس از نوشیدن مشروب حالمان بد شد.
پس از تحقیق از پسر جوان، بازپرس جنایی برای وی قرار قانونی 
صادر کرد تا اینکه صبح دیروز پزشکی قانونی نظریه خود را درباره 
علت مرگ متوفیان اعلام کرد. براساس نظریه پزشکی قانونی، 
قربانیان به دلیل مسمومیت شــدید ناشی از مصرف مشروبات 
الکلی تقلبی متانول جانشان را از دست داده اند. در این شرایط 
فردی که مشــروبات را تهیه کرده بود در برابر اتهام تسبیب در 
قتل شبه عمدی قرار گرفت و بازپرس جنایی دستور بازداشت 

فروشنده مشروبات تقلبی را نیز صادر کرد.

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

کوتاه از حادثه
خواب عجیب پسر مقتول قاتل را از مجازات قصاص نجات داد 

پسر مقتول که اصرار داشت هرچه زودتر قاتل پدرش 
قصاص شود، در شب عید قربان خواب عجیبی دید؛ او 
پدرش را دید که در حال قربانی کردن گوسفندی بود و 
چندین بار جمله بخشش قاتلش را تکرار کرد و از پسرش  خواست تا حق 

زندگی را از قاتل نگیرد.
پس از این خواب عجیب بود که پســر نوجوان به همراه مادرش راهی 
دادسرای جنایی تهران شدند و به خاطر رضای خدا و بدون قید و شرط 

قاتل را که قرار بود به زودی پای چوبه دار برود و قصاص شود، بخشیدند.
به گزارش همشهری، ماجرای این جنایت به سال 95 برمی گردد. 27آبان 
آن ســال گزارش قتلی در بازار آهن تهران به پلیس اعلام شد و تیمی از 

کارآگاهان جنایی برای بررسی موضوع راهی محل حادثه شدند.
تحقیقات نشان می داد که درگیری میان 2نفر از آهن فروشان بازار رخ 
داده و یکی از آنها با ضربات چاقو به شدت زخمی شده که پس از انتقال به 
بیمارستان جانش را از دست داده است. مقتول مردی بود 37ساله و قاتل 
نیز از هم صنفی های او در بازار آهن بود که با توجه به سرنخ های موجود 
خیلی زود بازداشت شد. متهم به قتل که 35ساله بود در بازجویی ها به 
قتل اعتراف کرد و با قرار قانونی بازداشت شد. وی گفت: با مقتول در بازار 
آهن کار می کردم و همکار بودیم اما از مدتی قبل به دلیل اینکه با یکدیگر 
مراوده های کاری و مالی داشتیم دچار اختلافاتی شدیم. این اختلافات 
مالی میان ما شــدت پیدا کرد تا اینکه روز حادثه با هم درگیر شدیم و 
من درحالی که به شدت عصبانی بودم، کنترلم را از دست دادم و با چاقو 
ضرباتی به مقتول زدم اما قصد کشتن او را نداشتم. وی ادامه داد: وقتی 

شنیدم او فوت شده به شدت ناراحت شدم و پشیمانم.
متهم به قتل پس از بازسازی صحنه جنایت روانه زندان شد و پس از مدتی 
در شعبه دهم دادگاه کیفری پای میزمحاکمه رفت. در جلسه محاکمه 
اولیای دم درخواست قصاص قاتل را کردند و به این ترتیب عامل جنایت 
با حکم دادگاه به قصاص محکوم شد. هرچند با اعتراض قاتل، پرونده به 
دیوان عالی کشور فرستاده شد اما قضات دیوان نیز مهرتأیید بر حکم صادر 
شده زدند و به این ترتیب پرونده به شــعبه دوم اجرای احکام دادسرای 
جنایی تهران فرستاده شد تا مقدمات اجرای آن فراهم شود. در شرایطی 
که قرار بود عامل جنایت به زودی پای چوبه دار برود و قصاص شود، پسر 
مقتول که تنها فرزند مقتول بود دیروز راهی دادسرای جنایی تهران شد و 
به خاطر رضای خدا و احترام عید قربان قاتل پدرش را بخشید و با گذشت 

وی، قاتل از چوبه دار و مجازات مرگ گریخت.

برای آرامش روح پدرم، قاتلش را بخشیدم
پسر ۱6ساله است می گوید وقتی پدرش را از دســت داد ۱۰سال بیشتر 
نداشت. او که تا چند روز قبل اصرار داشــت قاتل پدرش را بالای چوبه دار 

ببیند و مجازاتش کند، از تصمیمش برای بخشیدن او می گوید.
چه اتفاقی افتاد که باعث شد این تصمیم بزرگ را بگیری و 

به قاتل پدرت زندگی ببخشی؟
شب عید قربان خواب عجیبی دیدم که هنوز وقتی جزئیات خوابم را به یاد 
می آورم حیرت زده می شوم.  انگار که پدرم از آن دنیا برایم پیغام فرستاد تا 
قاتلش را ببخشــم. من بارها خواب پدرم را دیده بودم اما این بار ماجرا فرق 
می کرد. هربار او را خوشحال می دیدم اما این بار در حال قربانی کردن یک 
گوسفند بود. به من گفت از خونخواهی گذشت کن و قاتلم را ببخش. او  چند 

بار  این جمله را تکرار کرد و از من خواست تا به قاتلش زندگی ببخشم. بعد 
از آن وحشت زده از خواب پریدم. نزدیک به اذان صبح بود. حیرت زده بودم 
و به ســراغ مادرم رفتم. او را از خواب بیدار کردم و برایش جزئیات خوابم را 
شــرح دادم. او هم گفت که بارها خواب پدرم را دیده که پیغامش بخشش 
بوده است. مادرم آرامم کرد و گفت درخواست پدرت بخشش قاتلش است. 
من هم منتظر نشستم تا ساعت کاری اداره ها شــروع شود و بعد به همراه 
مادرم و وکیل مان راهی دادسرای جنایی شدیم و قاتل پدرم را بدون هیچ 

چشمداشتی بخشیدم.
نظر مادرت چه بود؟

مادرم بارها خواب پدرم را دیده بود. او هم هر بار پس از دیدن خواب پدرم، 
 به بخشش فکر می کرد اما وقتی می دید من اصرارم بر قصاص است حرفی 

نمی زد و می گفت کاری را انجام بدهم تا دلم را آرام کند.
حالا که قاتل پدرت را بخشید ه ای چه احساسی داری؟

احساس می کنم روح پدرم آرام گرفته است. از وقتی حکم قصاص قاتل پدرم 
تأیید شده و او در آستانه مرگ قرار گرفته است، او به خواب مادرم می آید 
و پریشان اســت. انگار مرده ها هم از امور این دنیا آگاه می شوند، نمی دانم 
هرچه هست من امروز با بخشش قاتل پدرم آرام گرفته ام و مطمئنم روح 

پدرم نیز در آرامش است.
برگردیم به روز حادثه،  از همان روز درخواســتت قصاص 

قاتل پدرت بود؟
وقتی پدرم را از دست دادم ۱۰ســال بیشتر نداشتم. با این حال خشمی از 
قاتل پدرم در دلم بود و از او نفرت داشتم که حق زندگی را از پدرم گرفت و 
من در آن سن کم یتیم شدم. در همه این سال ها بارها جای خالی پدرم را 
احساس کرده ام اما با تقدیر نمی توانم بجنگم. یاد آوری آن روزها و اتفاقات 
تلخی که برایم افتاد و توفانی به پا شد،  عذابم می دهد. به همین دلیل بود که 
دلم می خواست قاتلش قصاص شود. اما پدرم روح بزرگی دارد و یادم است 
که وقتی زنده بود همیشه از بخشش صحبت می کرد به جای انتقام.   ای کاش 
هیچ وقت کسی جای ما قرار نگیرد.  چون سخت ترین تصمیم دنیا،  تصمیم 

درباره حق زندگی و مرگ یک انسان دیگر است.
خانواده قاتل هم برای رضایت تلاش می کردند؟

بارها به مقابل خانه ما آمدند و درخواســت بخشش کردند. حتی قاتل هم 
از زندان با ما تماس می گرفت و درخواست بخشش می کرد. پشیمان بود 
و آنطور که شنیدم در زندان همه از او راضی اند.  او می گفت توبه کرده و در 

همه این سال ها با عذاب وجدان زندگی کرده است. 

۴۰سال پس از پیدا شــدن جسد بی جان 
دختربچه 5ساله در شــهر مونتری کانتی 
کالیفرنیا، یک کهنه سرباز آمریکایی به اتهام 

قتل او بازداشت شد.
به گزارش همشهری به نقل از یو اس ای تودی، خانواده آن فام 
5ساله پس از فرار از جنگ ویتنام به کالیفرنیای آمریکا پناه 
آورده بودند تــا از گزند جنگ در امان بماننــد. آنها اما تصور 
نمی کردند که سرنوشت هولناکی در انتظارشان است. آن فام 

تنها 5سال داشت و به همراه خانواده اش 
در خانه ای کوچک در شــهر مونتری 
کانتی زندگی می کردنــد. او هر روز به 
همراه مادر یا خواهر و برادر بزرگترش 
مسیر نه چندان طولانی تا مهد کودک 
را طی می کــرد و بعدازظهــر به خانه 
برمی گشت اما در 2۱ژانویه سال۱982، 
درحالی که باران نم نم در حال باریدن 
بود، به مادرش اصرار کرد که اجازه دهد 
آن روز به تنهایــی به مهد کودک برود. 
اصرارهای آن، مــادرش را متقاعد کرد 
و دختربچه خردسال درحالی که کیف 
مهدکودکش را به دســت گرفته بود از 
خانه خارج شــد. این اما آخرین باری 
بود که خانواده اش او را زنده می دیدند 
و بعدازظهــر آن روز وقتی خبری از آن 
نشد، نگرانش شده و راهی مهد کودک 
شدند. وقتی معلوم شد که دختر 5ساله 

آن روز اصلا به مهد کودک نرفته، نگرانی خانواده او جایش را به 
وحشتی عمیق داد. طولی نکشید که ماجرا به پلیس گزارش 
شد و تیم های جست وجو برای پیدا کردن دختر گمشده وارد 
عمل شدند. آنها همه جا را به دنبال دختربچه گشتند تا اینکه 2 
روز بعد، جسد بی جان او را در نزدیکی میدان تیر پایگاه ارتش 
که در آن حوالی بود پیدا کردند. بررســی ها نشان می داد که 
دختربچه خردسال هدف تجاوز جنسی قرار گرفته و پس از 

آن خفه شده بود.

قاتل ناشناس 
پلیس که تحقیقات گســترده ای را برای پیــدا کردن قاتل 
دختر خردسال آغاز کرده بود، افراد زیادی را به عنوان مظنون 
بازداشت کرد اما هیچ سرنخی علیه این افراد نبود و آنها یکی 

پس از دیگری آزاد شدند. حال آنکه عامل اصلی جنایت یکی از 
سربازان ارتش بود که هرگز در جریان تحقیقات پلیسی، مورد 

ظن مأموران قرار نگرفت و کسی به او مشکوک نشد.

40سال بعد 
گرچه در همان سال های اولیه بعد از قتل آن فام 5ساله، پلیس 
تلاش کرد ردی از عامل جنایت به دست بیاورد اما این اتفاق 
هرگز رخ نداد و با گذشت سال ها از ماجرا پرونده قتل آن فام 
تبدیل به پرونده ای راکد شد. 2سال 
پیش اما گروه ویژه ای که مسئول 
رســیدگی به پرونده های راکد در 
منطقه مونتری بودند، رسیدگی 
به پرونده دختربچه 5ســاله را از 
سر گرفتند. آنها در جریان بررسی 
مدارک و شواهد به دست آمده در 
محلی که جسد قربانی در آنجا پیدا 
شده بود، شواهدی به دست آوردند 
که می توانست دی ان ای قاتل را در 
اختیارشان قرار دهد. در ادامه و با 
بررسی های تخصصی و به کمک 
تکنولوژی هــای جدید، در نهایت 
دی ان ای قاتل از تار مویی که روی 
لباس های مقتول به جا مانده بود 
به دست آمد و با بررسی های بیشتر، 
عامل اصلی جنایت شناسایی شد. 
ماموران متوجه شدند که دی ان ای 
به دست آمده متعلق به مردی به نام رابرت جان لانو 7۰ساله 
است که در زمان جنایت، سربازی 29ســاله بود و در همان 
پایگاه ارتش که در نزدیکی محل زندگی مقتول بود، فعالیت 
می کرد. در ادامه معلوم شــد که این مرد یک تبهکار مخوف 
اســت که هم اکنون به اتهام تجاوز در زندان به ســر می برد. 
نیکلاس بورخس، رئیس پلیس مونتری کانتی می گوید: این 
مرد یک هیولای کامل است. فردی که هر جا قدم گذاشته به 
همراه خود نابودی آورده است. او 2۰سال از عمرش را به اتهام 
تجاوز در زندان گذرانده و وقتی شناسایی شد نیز همچنان در 
زندان بود. حالا و با شناسایی این مرد، معمای قتل دختری که 
خانواده اش در آرزوی زندگی بهتر به آمریکا آمده بودند فاش 
شده و منتظریم که او از زندان ایالت نوادا به کالیفرنیا منتقل 

شود تا به اتهام قتل دختربچه 5ساله محاکمه شود.

گزارش

خارجی

داخلی

وقتی دختر ۴ساله روی چمن ها رفت و ژســت گرفت تا پدرش از او 
عکس بگیرد، ناگهان به داخل چاهی در یکی از رمپ ها سقوط کرد و در 

حادثه ای غم انگیز جانش را از دست داد.
به گزارش همشهری، عصر یکشنبه نوزدهم تیرماه خانواده ای برای تفریح به محوطه 
چمن کاری شده رمپ میدان افسریه رفته بودند که دختر خردسال خانواده از پدرش 

خواست تا از او عکس یادگاری بگیرد.
دختر ۴ساله به نام معصومه روی چمن ها ایستاد و ژست گرفت و پدر از داخل جیبش 
گوشی موبایلش را بیرون آورد اما در همین هنگام اتفاق عجیبی افتاد. دختر خردسال 
در چشم برهم زدنی ناپدید شد و انگار زمین دهان باز کرده و دخترکوچولو را بلعیده 
بود. پدرش وقتی جلوتر رفت با حفره ای روبه رو شد که دختر را بلعیده بود و فریادزنان 

درخواست کمک کرد.
طولی نکشید که آتش نشانی و اورژانس در محل حاضر شدند. بررسی ها نشان می داد 
که دختر ۴ساله هنگامی که روی چمن ها عقب می رفته به حفره ای که به چاهی عمیق 
منتهی می شد سقوط کرده و به داخل چاه افتاده است. آتش نشانان با تلاش زیاد او را 

از داخل چاه بیرون کشیدند اما وی جانش را از دست داده بود.
وقتی مرگ دختربچه تأیید شد گزارش این حادثه به کلانتری۱57 مسعودیه و قاضی 
میثم حسین پور، بازپرس جنایی تهران اعلام شد. در این شرایط بازپرس جنایی دستور 
داد تا کارشناس حوادث کار به محل حادثه اعزام شود و بررسی های کارشناسانه خود 

را انجام بدهد.
از ســوی دیگر خانواده کودک از مقصران مرگ وی شــکایت کردند و به این ترتیب 
بازپرس جنایی تهران دستور احضار پیمانکار را به دادســرا را صادر کرد و آنها دیروز 
در شــعبه چهارم حضور یافتند و اعلام کردند که حفره  ایجادشده در محل حادثه که 
به چاهی عمیق منتهی می شد به صورت ناگهانی ایجاد شــده و آنها از وجود آن خبر 
نداشتند. درحالی که بازپرس جنایی دستور تشکیل هیأت سه نفره کارشناسی برای 
بررسی این حادثه را صادر کرده، روز گذشته روابط عمومی شهرداری منطقه۱5 نیز در 
اطلاعیه ای به بیان جزئیات حادثه پرداخت. در این اطلاعیه آمده است:  ساعت۱8:۴5 
روز یکشنبه ۱9تیرماه۱۴۰۱ طی تماس با سامانه ۱25 آتش نشانی وقوع یک حادثه 
در رمپ فضای سبز سه راه افسریه گزارش شد و به محض اطلاع، مدیران و کارشناسان 
شهرداری در محل حادثه حاضر شدند و ضمن امداد رســانی، به بررسی ابعاد حادثه 
پرداختند. بررسی های اولیه نشان می دهد هیچ چاه حفری و جذبی در محل مذکور 
وجود ندارد و چاه آبیاری سه راه افسریه در فاصله 5۰متری از محل حادثه قراردارد که 
فعال بوده و تمام موارد ایمنی لازم درخصوص آن رعایت شده است. محل حادثه نیز 
روزانه به صورت مستمر از سوی مسئولان و کارشناسان فضای سبز بازدید می شده و 
تاکنون در هیچ گزارشی به وجود حفره اشاره نشده است. کما اینکه ماشین چمن زنی 

تراکتوری نیز روزانه در محل فوق در حال تردد و فعالیت بوده است.
حادثه به نحوی رخ داده که کودک پس از حضور در فضای ســبز یکباره در آن حفره 
ســقوط کرده و یک حادثه غیرمترقبه و نادر رقم زده اســت. بنابر بررسی های اولیه 
صورت گرفته حفره مورد نظر در کنار میله قنات موسوم به صدرالاعظمی یکباره ایجاد 
شده و این رشته قنات ها بیش از 6۰سال است که غیرفعال بوده و دهنه آنها در سنوات 

گذشته قبل از احداث سه راه افسریه پر شده است.
رمپ مذکور نیز در سال های ۱372 احداث شده و شهرداری منطقه در این دوره زمانی 

به عنوان بهره بردار مسئولیت نگهداشت فضای سبز احداثی را برعهده داشته است.
روابط  عمومی شهرداری منطقه۱5 ضمن ابراز تأســف از حادثه پیش آمده، به دلیل 
دلخراش بودن آن تا تعیین ابعاد آن در کنار خانواده متوفی خواهد بود. لازم به ذکر است 
مراتب از طریق کارشناسان اداره حقوقی و متخصصان شهرداری در حال پیگیری است 

و به محض روشن شدن ابعاد حادثه، اطلاعات مربوطه متعاقبا اعلام می شود.

افشای راز قتل دختر 5ساله پس از 40سال 
کهنه سرباز آمریکایی به اتهام قتل دستگیر شد

درگیری مرگبار 4جوان در پارک
3پســر جوان که در جریان درگیری با جوان دیگری در پارک او را با ضربه چاقو به قتل رسانده بودند 
2ساعت پس از این جنایت دستگیر شدند. به گزارش همشهری، ساعت 23:35 یکشنبه به مأموران 
پلیس شهر هشتگرد در استان البرز خبر رسید که در جریان درگیری چند پسر جوان در پارک دانشجو 
یکی از آنها هدف ضربات چاقو قرار گرفته است. دقایقی بعد از این خبر مأموران راهی محل درگیری 
شدند اما ضاربان از محل حادثه گریخته و جوان مجروح نیز به بیمارستان منتقل شده بود. شواهد نشان 
می داد 3نفر با پسر جوان درگیر شده و یکی از آنها چندین ضربه چاقو به وی زده و گریخته و 2 نفر دیگر 
پسر مجروح را به بیمارستان برده اند. درحالی که تحقیقات در این باره ادامه داشت از بیمارستان خبر 
رسید که جوان مجروح به دلیل شدت جراحات وارده روی تخت بیمارستان جانش را از دست داده است. 
در این شرایط بود که تلاش ها به دستگیری عامل اصلی این درگیری مرگبار معطوف شد و درحالی که 
2ساعت از قتل می گذشت مأموران موفق شدند متهم به قتل را همراه با 2 همدستش دستگیر کنند. 
سرهنگ علی سلیمانی، فرمانده انتظامی شهرستان ساوجبلاغ با اعلام جزئیات این پرونده گفت: مقتول 
2۰سال داشت و به دلیل اختلافات شخصی که با 3نفر دیگر داشت از سوی آنها هدف ضربات چاقو قرار 
گرفت. او ادامه داد: در تحقیقات اولیه مشخص شد که عامل اصلی قتل یکی از دستگیرشدگان است 
که در بازجویی های مقدماتی اختلاف با مقتول را به عنوان انگیزه این درگیری اعلام کرده است. به گفته 

وی هم اکنون 3متهم در بازداشت به سرمی برند و تحقیقات در این باره ادامه دارد.
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هفته نامه اكونوميست ]انگليس[

سقوط دلقك 
اكونوميست استعفاي نخست وزير انگليس را سقوط دلقك 
خوانده و هشدار داده كه اين كشور در شرايط خطرناكي قرار 
دارد. در اين گزارش آمده: »دولت جانسون سرانجام سقوط 
كرد. ماه ها بود كه نخست وزير انگليس از يك رسوايي به 
رسوايي ديگر مي غلتيد و حالا كه حتي نمايندگان حزب 
خودش هم او را طرد كرده اند، پذيرفته كه نخست وزيري  اش 

به پايان رسيده است. 

کلمبو، پایتخت سریلانکا در روزهای 
اخیر شــاهد رویداد هایی بهت آور 
بــوده اســت. اعتراضــات مردمی 
اگرچه هفته هاست در ســریلانکا آغاز شده ، اما در 
روزهای اخیر، دامنه این اعتراضات به ساختمان های 
دولتــی، ازجمله ســکونتگاه رئیس جمهور متواری 
این کشــور »گوتابایا راجاپاکســه« کشــیده شده 
است. شــدت گرفتن اعتراضات در نهایت منجر به 
استعفای راجاپاکســه شــد. رانیل ویکرماسینگه، 
نخست وزیر ســریلانکا به رســانه های محلی اعلام 
کرد رئیس جمهور طبق وعده قبلی، روز چهارشنبه 
استعفای خود را اعلام خواهد کرد. معترضان علاوه 
بر کاخ ریاســت جمهوری خانه نخســت وزیر را هم 
به آتش کشــیده اند. معترضان همچنــان در کاخ 
ریاســت جمهوری باقی مانده اند و در انتظار رسمی 
شدن استعفای مقامات کشور و انتخاب دولتی جدید 
برای رسیدگی به بحران اقتصادی کشورشان هستند.
اقتصاد سریلانکا مدت هاست با بحران بدهی دست 
به گریبان است و در ســال های اخیر، اتخاذ چندین 
سیاست نادرستی ازسوی رئیس جمهور این کشور، 
چالش های اقتصادی را چندبرابر ســاخته اســت؛ 
درحدی که بخش بزرگی از جمعیت این کشور اکنون 
با فقر، کمبود سوخت، کمبود  غذا و گرسنگی دست 
به گریبان هستند، کشور منابع کافی برای پرداخت 
بدهی های خــود و تامین مایحتاج مــردم را ندارد، 
شــورش ها و اعتراضات مدنی در این کشور فراگیر 
شــده اند و در این میان بحران های جهانی ازجمله 
جنگ اوکراین تمامی چالش های موجود در سریلانکا 
را بحرانی تر ساخته و اقتصاد این کشور را در آستانه 

فروپاشی کامل قرار داده است.

چرا كار به اينجا رسيد؟
ســریلانکا از دهه1950 درگیر بحران تراز تجاری و 
پرداخت بدهی  بوده است و شــکاف میان واردات و 
صادرات خود را با دلارهای به دست آمده از استقراض 
خارجی، درآمد توریسم و حواله های نقدی کارگران 
خارجی پر کرده اســت، اما اجرای چندین سیاست 
نادرست از ســوی دولت گوتابایا راجاپاکسه در کنار 
رویدادهای جهانی ضربه های مهلکی بر اقتصاد این 

کشور وارد کرده است.
راجاپاکسه از ســال2019 مالیات ها را کاهش داد 
و یکی از منابع حیاتی درآمدزایــی دولت را از بین 
برد. این اقدام باعث شد آژانس های رتبه بندی، رتبه 
اعتباری ســریلانکا را کاهش دهند تا این کشور به 
سختی بتواند از بازارهای ســرمایه بین المللی پول 
قرض بگیرد. همچنین یک تصمیم نابهنگام و نابجای 
دیگر در ســال2021 بار بحران اقتصادی این کشور 
را سنگین تر ســاخت. راجاپاکســه از سال گذشته 

ناگهان دستور توقف واردات کود شیمیایی را صادر 
کرد با این هدف که کشاورزان را به سوی کشاورزی 
ارگانیک سوق دهد، اما این تصمیم ناگهانی او منجر 
به افزایش قیمت محصولات کشاورزی ازجمله برنج 
شــد. در کنار این رویداد، همه گیــری کرونا باعث 
کاهش درآمد دولت از محل توریسم و ارسال حواله 
نقدی کارگران خارجی شد. صنعت توریسم، یکی از 
اصلی ترین موتورهای درآمدزایی و رشــد اقتصادی 
در ســریلانکا تحت تأثیر همه گیــری کرونا و ایجاد 
احســاس ناامنی گســترده پس از وقوع مجموعه 
حملات تروریستی ســال2019 که منجر به کشته 
شدن دست کم 359نفر شد، دچار اختلال شده است. 
در این میان، اثر اقتصادی جنگ اوکراین هم بحران 
اقتصادی سریلانکا را پیچیده تر ساخته است؛ اثری 
که بسیاری از کارشناســان و اقتصاد دانان نسبت به 
تکرار آن در دیگر کشورهای درگیر بحران اقتصادی 
جهان هشدار داده اند. جنگ اوکراین با ایجاد بحران 
اقتصادی جهانی، باعث شد تا چالش اقتصادی این 
کشور کوچک به بحرانی حل نشــدنی تبدیل شود. 
درحقیقت جنگ اوکراین با افزایش قیمت جهانی غذا 
و انرژی، توان مالی سریلانکا برای تامین این کالاها را 
کاهش داد و این کشور اکنون با اندک نقدینگی که در 
اختیار دارد می تواند غذا، سوخت و داروی کمتری به 

نسبت روزهای پیش از جنگ خریداری کند.

مردم زير فشار گرسنگی و فقر
سریلانکا کشوری استوایی است که معمولا با کمبود 
غذا مواجه نبوده، اما اکنون مردم با گرسنگی دست و 
پنجه نرم می کنند. برنامه غذای سازمان ملل متحد 
اعلام کرده که درحــال حاضر در ســریلانکا از هر 
10خانوار، 9خانوار از وعده های غذایی یا حجم غذای 
خود کاســته اند؛ درحالی که 3میلیون نفر در حال 
دریافت کمک های اضطراری بشردوستانه هستند. 
پزشــکان برای دریافت دارو و تجهیزات درمانی به 

شبکه های اجتماعی متوسل شده اند.
آمار افرادی کــه برای یافتــن کار به دنبال خروج از 

کشور هستند رو به افزایش گذاشــته است. دولت 
همچنین به تمامی 1.5میلیون نفر شــاغل بخش 
دولتی این امکان را داده تا برای خارج شدن از کشور، 
یافتن شغل در کشــوری دیگر و فرستادن ارزهای 
خارجی به سریلانکا 5ســال مرخصی بدون حقوق 
بگیرند. همچنیــن یک روز به تعطیلــی کارمندان 
دولت اضافه شده تا فرصت داشته باشند موادغذایی 
موردنیاز خــود را در حیاط خانه هایشــان بکارند و 

پرورش دهند.

بحران های افسارگسيخته اقتصادی 
نرخ تورم در ســریلانکا اکنون به حــدود 55درصد 
رسیده اســت. طبق اعلام بانک مرکزی این کشور، 
نرخ تورم در ماه های آینده به بیش از 70درصد خواهد 
رسید. آمارهای رسمی نشان می دهند افزایش نرخ 
تورم باعث شــده تا قیمت مواد غذایی در سریلانکا 

57درصد افزایش پیدا کنند.
دولت ســریلانکا هم اکنون 51میلیارد دلار بدهی 
خارجی دارد؛  درحالی که توانی برای بازپرداخت اصل 
و سود بدهی های خود ندارد. وزارت اقتصاد سریلانکا 
اعلام کرده این کشــور تنها 25میلیون دلار منابع 
ارزی خارجی در اختیار دارد؛ مبلغی که نه تنها برای 
بازپرداخت بدهی های سریلانکا کفاف نمی دهد، بلکه 
امکان پرداخت هزینه واردات را هم به شدت محدود 
ســاخته اســت. ارزش پول ملی این کشور سقوط 
80درصدی داشــته و درحال حاضر هر 360روپیه 
سریلانکا ارزشی برابر یک دلار دارد؛ به همین دلیل 
واردات کالاهای ضروری با هزینه بســیار بیشتری 
انجام می گیرد. ســریلانکا همچنیــن بازپرداخت 
7میلیارد دلار وام سررســید شــده ســال جاری از 
26میلیارد دلاری که باید تا ســال2026 پرداخت 

کند را به حالت تعلیق درآورده است.
تمامی این شرایط در کنار فســاد سیاسی مقامات 
دولتــی منجر بــه وخامــت وضعیــت اقتصادی و 
افسارگسیخته شدن تورم سریلانکا شده است. وجود 
فساد در دولت نه تنها موجب بر باد رفتن ثروت این 

کشور شــده، بلکه هر نوع اقدام برای نجات اقتصاد 
سریلانکا را هم پیچیده تر ساخته است. در این شرایط 
هر کمکی از جانب صنــدوق بین المللی پول و بانک 
جهانی با شرایط و ضوابط به شدت محدود کننده ای 
در اختیار سریلانکا قرار خواهد گرفت تا فساد دولتی 
منجر به نابودی این کمک های مالی نشــود. با این 
همه، از آنجایی که سریلانکا به دلیل قرارگیری اش در 
یکی از پرتردد ترین مناطق کشتیرانی جهان کشوری 
به شدت استراتژیک محسوب می شود، بی توجهی به 
وضعیت اقتصادی این کشور و رهاکردن آن در مسیر 
فروپاشی اقتصادی، برای مجامع بین المللی گزینه 

قابل قبولی نخواهد بود.

آينده سريلانکا چه خواهد شد؟
در پــی اســتعفای رئیس جمهور، انتظــار می رود 
سرپرستی دولت تا زمان تعیین رئیس جمهور جدید 
در اختیار رئیس مجلس قــرار گیرد. مجلس وظیفه 
دارد طی یک ماه رئیس جمهور بعدی را انتخاب کند 
و مشخص نیســت آیا نمایندگان مجلس سریلانکا 
بتوانند فــردی را انتخاب کنند که عــلاوه بر اعتبار 
و مشــروعیت در میان مردم، بتوانــد اکثریت آرای 
نمایندگان را هم به دســت آورد. حزب راجاپاکسه 
هنوز اکثریت کرسی های مجلس را در اختیار دارد 
و بدون همــکاری این اعضا امــکان انتخاب دولتی 
مشروع و معتبر وجود نخواهد داشت؛ بنابراین به نظر 
می رسد این حزب بار دیگر دولت را در اختیار بگیرد؛ 
موضوعی که باعث خواهد شد اعتراضات ادامه پیدا 
کند. سریلانکا همزمان با صندوق جهانی پول بر سر 
دریافت کمک های مالی در حال مذاکره است و برای 
ادامه این مذاکــرات به دولتی کارآمــد نیاز دارد؛ از 
این رو صندوق جهانی پول و دیگر کشورها سریلانکا 
را تحت فشار قرار داده اند تا هرچه سریع تر وضعیت 

سیاسی خود را سامان دهد.
سریلانکا تاکنون با استفاده از خط اعتباری 4میلیارد 
دلاری هند توانسته بخشی از مشکلات اقتصادی خود 
را رفع کند. ماه گذشته هم دولت سریلانکا با هیأتی از 
نمایندگان هند برای اعطای کمک های مالی بیشتر 
مذاکراتی انجام داد، اگرچه انتظار می رود هند برای 
اعطای این کمک ها سریلانکا را برای مدتی طولانی 
معطل کند. سریلانکا همچنین چشم به کمک های 
بیشتر از جانب چین دوخته اســت. دیگر دولت ها 
ازجمله آمریکا، ژاپن و استرالیا هم چندین میلیون 
دلار کمک های مالی در اختیار این کشور قرار داده اند. 
سازمان ملل متحد نیز ماه گذشته درخواست کمک 
جهانی برای جمع آوری کمک مالی به سریلانکا را آغاز 
کرد که پول جمع شده در آن هنوز فاصله زیادی تا 
6میلیارد دلاری دارد که این کشور برای سرپا ماندن 

طی 6ماه آینده به آن نیاز خواهد داشت.

سريلانكا؛ سقوط آزاد به دل بحران
بدهی انباشته خارجی،  فساد دولتمردان و تبعات جنگ اوکراین، سریلانکا را در آستانه فروپاشی کامل قرار داده است

روسیه عرضه گاز به اروپا از طریق خط لوله نورد استریم-1 را به دلیل تعمیرات سالانه متوقف کرد
چشم نگران اروپا به شیرهای گاز روسیه

هنوز زمستان فرا نرسیده، 
ســایه تــرس و نگرانی به 
دلیل احتمــال کمبود گاز 
در سرمای استخوان سوز اروپا بر سراسر این 
منطقه سایه افکنده است. این ترس و نگرانی 
به ویژه پس از آن بیشــتر شــد که روسیه 
از توقف 10روزه صــدور گاز به دلیل انجام 
تعمیرات در خط لوله نورد استریم-1 خبر 
داد؛ خط لوله ای که بیشترین گاز روسیه از 

طریق آن به اروپا می رود.
پس از آنکه در ســاعات پایانی روز یکشنبه 
خبرگزاری دولتی تاس روسیه خبر توقف 
صدور گاز در نورد اســتریم-1را منتشــر 
کــرد، کمتــر خبرگــزاری ای در اروپا و 
آمریکا بود که این خبــر را با نگرانی دنبال 
نکند. اروپا منتظر اســت تا ببیند تعمیر و 
نگهداری خطوط انتقال گاز توسط روسیه 
چه تأثیری بر تحویل گاز خواهد داشــت. 
رســانه های فرانســوی گفته اند که آلمان 
و ســایر کشــورهای اروپایی با نگرانی این 
تعمیرات را دنبال می کننــد و منتظرند تا 
ببینند که آیا شــعله های گاز در خانه ها و 

نیروگاه هــا پس از گذشــت 10روز دوباره 
روشن می شود یا خیر.

روابط روســیه و غرب به دلیــل جنگ در 
اوکرایــن در پایین تریــن ســطح خود در 
ســال های اخیر قرار دارد و تــرس اروپا از 
این است که شرکت دولتی گازپروم روسیه 
با اســتفاده از فرصت تعمیرات، شیرهای 
انتقال گاز را ببندد. به نوشته لوموند، روبرت 

هابک، معاون صدراعظم آلمان به رسانه های 
این کشور گفته اســت: »ما با یک وضعیت 
بی سابقه مواجه هستیم؛ هر چیزی ممکن 
است. این امکان وجود دارد که گاز دیگر به 
میزان گذشته بازنگردد و باید خود را برای 
بدترین شرایط آماده کنیم.« منابع اتریشی 
نیز کاهش 70درصدی فشــار گاز در مرز 

اسلواکی را تأیید کرده اند.

خط لوله نورداستریم-1 حدود 55 میلیارد 
متر مکعب گاز را سالانه از روسیه به آلمان 
منتقل می کند. اما توقف ناگهانی انتقال گاز 
روسیه به آلمان این کشــور را دچار رکود 
خواهد کرد و مشــکلات بزرگــی را برای 
شهروندان این کشور به وجود خواهد آورد؛ 
تقریبا تمامی صنایع در آلمان وابسته به گاز 
هستند که این سوخت مورد مصرف سیستم 
گرمایشــی اکثر خانه های این کشور است. 
مسکو در هفته های اخیر 60درصد کاهش 
عرضه گاز به اروپا داشته و دلیل آن را خرابی 
یکی از توربین های خط لولــه اعلام کرده 
اســت. این کاهش  عرضه گاز تأثیر منفی 
بر تعدادی از کشــورهای اروپایی ازجمله 
لهستان و بلغارســتان داشت. با درخواست 
آلمان، کانادا با تحویل یــک توربین مورد 
نیــاز خط لولــه نورداســتریم-1 موافقت 
کرده و تحویل این توربیــن را از تحریم ها 
مســتثنی کرده اســت. آلمان هم اکنون 
حدود 35درصد از گاز خود را از روسیه وارد 
می کند، درحالی که این میزان قبل از شروع 

درگیری در اوکراین، 55درصد بود.

اروپا

گزارش

اوبرگيت؛ افشاگری رسانه ها عليه 
سياسيون غربی

افشاي هزاران برگ سند، از لابي  غیرقانوني سیاستمداران 
اروپایي و آمریکایي به نفع تاکسي اینترنتي اوبر حکایت دارد

انتشــار بیش از 124هزار فایل طبقه بندی شده فاش کرده که 
شرکت »اوبر« چگونه از مســیرهای غیرقانونی و غیراخلاقی 
به یکی از بزرگ تریــن غول های فناوری جهان تبدیل شــده 
است. این اسناد نشــان می دهد که اوبر چگونه از طریق لابی با 
سیاستمداران، میلیاردرها و چهره های شناخته شده رسانه ای، 
قوانین کشــورهای مختلف را در جهت منافع خود تغییر داده، 
از خشونت علیه رانندگان سوءاســتفاده کرده و پلیس را فریب 

داده است.
شرکت 43میلیارد دلاری اوبر در بیش از 40کشور دنیا فعالیت 
دارد. این شــرکت همواره متهم بوده که قوانین کشــورهای 
میزبان را زیر پا گذاشته و از رانندگان خود سوءاستفاده می کند. 
اکنون بیش از 180روزنامه نگار در 40رســانه ازجمله لوموند، 
واشنگتن پست، گاردین و بی بی ســی قرار است مجموعه ای از 
گزارش های تحقیقی درباره این غول فناوری را در روزهای آینده 
منتشر کنند. گفته شده، در فهرست سیاستمدارانی که به طور 
مخفیانه با اوبر همکاری و ارتباط داشته اند نام امانوئل مکرون 
وزیر ســابق اقتصاد و رئیس جمهوری فعلی فرانسه، جو بایدن 
معاون ســابق رئیس جمهور و رئیس جمهوری کنونی آمریکا، 
اولاف شولتز شهردار سابق هامبورگ و صدراعظم فعلی آلمان، 
بنیامین نتانیاهو نخست وزیر پیشین رژیم صهیونیستي، جورج 
آزبورن وزیر دارایی وقت انگلیس و اندا کنی نخست وزیر ایرلند، 

دیده می شود.

اسناد فاش شده مربوط به ســال های 2013 تا 2017میلادی 
است؛ دوره ای که اوبر توسط »تراویس کالانیک« اداره می شده 
است. در این اسناد، مشخص شــده که به عنوان مثال، چطور 
مکرون به طور محرمانه به توسعه این شرکت در فرانسه کمک 
کرده است. در این اسناد مشخصا به تماس های مدیران اوبر با 
مکرون در زمان آغاز اعتراض های خشــونت آمیز اتحادیه های 
تاکسی داران فرانسه علیه فعالیت های اوبر اشاره شده است. در 
آن زمان مکرون در پیامی به رئیس اوبر به او اطمینان داده که از 
تمام اختیاراتش برای تغییر و اصلاح قانون به نفع اوبر استفاده 
خواهد کرد. مکــرون در مقام وزیر اقتصــاد چندی بعد قانونی 
را امضا کرد که براســاس آن، صدور مجوز برای رانندگان اوبر 
تسهیل  شد. نیلی کروس، کمیسر پیشــین اتحادیه اروپا، نیز 
ازجمله سیاستمدارانی بوده که به اوبر اطلاع داده برای تسهیل 

فعالیت این شرکت در هلند دخالت خواهد کرد.
در گــزارش گاردین، به نفوذ اوبــر بر جو بایــدن معاون وقت 
رئیس جمهوری آمریکا اشــاره شــده که هیاهوی بسیاری در 
آمریکا به پا کرده است. در این گزارش به تغییر متن سخنرانی 
بایدن در مجمع جهانی اقتصاد در داووس اشاره شده و آمده که 
بایدن پس از دیدار با مدیران اوبر در داووس، متن ســخنرانی 
خود را تغییر داد تا از شــرکتی صحبت کند که »به میلیون ها 
کارگرش آزادی داده تا هر چقدر می خواهند کار کنند و هر طور 

می خواهند زندگی کنند«.
با توســعه فعالیت اوبــر در اروپا در ســال2014 بســیاری از 
تاکســی داران اروپایی علیه این شــرکت آمریکایی با یکدیگر 
متحد شــدند چراکه بخش زیادی از قوانین و رویه های کاری 
آن با قوانین کشورهای اروپایی تطابق نداشت. از همین جا بود 
که اوبر با لابی گســترده تلاش کرد از طریق برقراری ارتباط با 
سیاستمداران قوانین کشــورهای اروپایی را به نفع خود تغییر 
دهد. گفته شده، اوبر فقط در سال2019میلادی، 90میلیون 

یورو برای این کار هزینه کرده است.
شــرکت اوبر با کارشــکنی در روند تحقیقات قانونی، پلیس را 
نیز فریب داده اســت. به عنوان مثال، مدیران این شــرکت در 
کشورهای مختلف زمانی که دفترشان مورد حمله پلیس قرار 
می گرفت با ارسال دستورالعمل هایی از کارکنان می خواستند 
تا ارتباط رایانه ها بــا داده های اصلی شــرکت را قطع کنند تا 
پلیس نتواند به اسناد شــرکت دسترسی پیدا کند. شرکت اوبر 
همچنین با هدف شــکل دادن به مباحث سیاسی، صدها هزار 
دلار به استادهای دانشگاه ها پرداخت کرده تا تحقیقاتی را انجام 
دهند که از ادعاهای این شــرکت مبنی بر فواید مدل اقتصادی 

اوبر حمایت کند.
البته لابی های پرهزینه اوبر همیشــه هم موفق نبوده است. در 
برخی کشورها لابی اوبر موفق بوده و این شرکت توانسته دولت ها 
را متقاعد کند که قوانین شان را بازنویسی کنند اما برخی موارد 
نیز وجود داشته که فعالیت هایش با مخالفت گسترده از سوی 

صنایع و اتحادیه های تاکسیرانی روبه رو و متوقف شده است.
اوبر در واکنش به افشاگری  رســانه ها با انتشار بیانیه ای ضمن 
اذعان به گام های نادرست این شرکت اعلام کرده که رویه این 
شرکت تحت رهبری جدید تغییر کرده است. در بیانیه اوبر آمده: 
»ما برای رفتارهای گذشته که آشکارا با ارزش های کنونی مان 
همخوانی ندارد بهانه ای نیاورده و نمی آوریم. در عوض از مردم 
می خواهیم که ما را براســاس آنچه در 5ســال گذشته انجام 
داده ایم و در سال های آینده انجام خواهیم داد، قضاوت کنند.«

بالاگرفتن انتقادها از مکرون 
گزارش گاردین آتش انتقادها از امانوئل مکرون در فرانســه را 
شدیدتر کرده است. گرچه دفتر ریاست جمهوری فرانسه ارتباط 
مکرون در مقام وزیر اقتصاد با شــرکت های مختلف را »امری 
معمول« خوانده، اعضای احزاب اپوزیســیون حمایت مکرون 
از اوبر را »غارت فرانســه« در دوران ریاست جمهوری فرانسوا 
اولاند خوانده اند. آنها مکرون را لابی گر شــرکت آمریکایی اوبر 
خوانده که هدفش تغییر دائمی قانون کار در فرانسه بوده است. 
حزب کمونیست فرانسه نیز افشاگری ها درباره نقش مکرون در 
تسهیل فعالیت اوبر در این کشور را شرم آور توصیف کرده است.

رافائل بهر روزنامه نگار گاردین، نوشته: »مدارک افشا شده درباره 
شرکت اوبر یک حقیقت ساده را بیان می کند؛ اینکه دمکراسی 

در گروي مهار غول های فناوری مزدور است.« 

وانگ یی
وزیر امور خارجه چین

با تشــدید رقابــت قدرت هــای بزرگ، 
آســیای جنــوب شــرقی بایــد در برابــر 
محاسبات ژئوپلیتیکی ایزوله شود. ما 
باید این منطقه را از دام قانون جنگل 
و استفاده به عنوان مهره های شطرنج 
از ســر اجبــار و در رقابــت قدرت هــای 
بــزرگ دور نگــه داریم. آینــده منطقه 
مــا بایــد در دســتان خودمــان باشــد.

)الجزیره(

دونالد ترامپ
رئیس جمهور پیشین آمریکا

فســیل ترین  از  یکــی  بایــدن  جــو 
79ســاله های تاریــخ اســت. خیلــی از 
افــراد در دهــه 80 و حتی 90 عمرشــان 
و  خــوب  مثــل همیشــه  و  هســتند 
هوشیارند، اما بایدن مثل آنها نیست 
و ربطی به ســنش هم نــدارد. در واقع 
زندگی از 80ســالگی شــروع می شود.

)بیزنس اینسایدر(

جمعيت جهان 8ميلياردی 
می شود

ســازمان ملل متحد در گــزارش جدید خود تحت 
عنوان »چشم انداز جمعیتی جهان در سال2022« 
پیش بینی کرده اســت کــه جمعیت جهــان در 
15نوامبر2022 یعنی تــا کمتر از 4مــاه دیگر به 
8میلیارد نفر خواهد رسید. در این گزارش گفته شده 
که چالش های پیش روی بشریت حاد هستند و امروزه 
با مســائل حیاتی مانند تغییرات آب و هوا و جنگ و 
کووید-19 مواجه هستیم. در گزارش سازمان ملل 
همچنین به زندگی میلیون ها نفر در فقر، گرسنگی، 
سوءتغذیه و عدم دسترسی به مراقبت های بهداشتی 
و حمایت های اجتماعی اشاره شده است. یافته های 
کلیدی چشــم انداز جمعیت جهان در سال2022 
نشان می دهد که جمعیت جهان در دهه2080 به اوج 
خود و به حدود 10.4میلیارد نفر برسد و تا سال2100 

در این سطح باقی بماند.
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گرينويچ

کف اطفای سازگار با محیط زيست

 

کیتاکوئه شــو: ژاپنی ها با هدف کاهش صدمه 
زدن به محیط زيست از يک فوم يا کف اطفاء حريق 
سازگار با زيست بوم اســتفاده می کنند که آن را از 
نوعی صابون طبیعی ساخته اند و می تواند در زمینه 
مهار آتش سوزی های موســمی و حفظ زيست بوم 
تحول ايجاد کنــد. به گــزارش يورونیــوز، اداره 
آتش نشانی شهر کیتاکوئه شــو با کمک دانشگاه و 
کارخانه صابون سازی طرح تولید کف اطفای حريق 
را به نتیجه رساند. اين کف از حل کردن نوعی صابون 
طبیعی در آب به دست می آيد. ماده شیمیايی ندارد 
و جذب طبیعت می شود. ماساکی ساکاماتو، مدير 
دايره آتش نشانی اين شهر درباره شیوه عملکرد اين 
کف می گويد: »وقتی اين عنصر اطفاء حريق با آب 
مخلوط می شود، قطرات آب از هم جدا نمی شوند 
و مايع حالتی چســبناک پیدا می کنــد. بنابراين 

به خوبی در منافذ چوب و پارچه جذب می شود.«

نذر به عشق مولا

ويزای دورکاری 
 

رم: ايتالیا که يکی از مقاصد مــورد علاقه افراد برای گذراندن 
تعطیلات به شــمار مــی رود، در ماه هــای اخیر بــه يکی از 
محبوب ترين محل های دورکاری برای افراد شاغل نیز تبديل 
شده است. کسانی که در کشورهای ديگر مشغول به کار هستند 
به ايتالیا می آيند و در محیطی دلپذير و آب و هوايی خوب، از 
دور برای شرکت های خود کار می کنند. تاکنون قانون مدونی 
برای دورکاری در ايتالیا وجود نداشت اما در اوايل سال جاری 
میلادی يعنی در 28مــارس، قانونی برای صدور ويزای جديد 
برای کارمندان دورکار تصويب شد و يک ويزای مخصوص، به 
اين دسته افراد اختصاص يافت. اما اين ويزا چیست و چه کسانی 
می توانند آن را دريافــت کنند؟ ديمین اوفارل، کارشــناس 
مهاجرت که 30ســال گذشــته را در اين زمینــه فعال بوده، 
می گويد هدف اين ويزاهای ديجیتال جذب نیروی کار »بسیار 
ماهر« است. به گفته او هرچند تا کنون به طور دقیق مشخص 
نشده که چه کســی واجد شــرايط يک »نیروی کار با مهارت 
بالا« اســت، اما احتمالا يکی از اين شرايط، الزام متقاضیان به 
داشتن مدرک کارشناسی ارشد باشد. متأسفانه هنوز تاريخی 
برای آغاز پروســه صدور اين ويزا اعلام نشده است؛ در واقع تا 
زمانی که دستور رسمی دولتی صادر نشود، اين ويزا در ايتالیا 

در دسترس نخواهد بود.

اينترپل و گیمر های متقلب
 

نیويورك: اين روز ها بازار تقلب در بازی های ويدئويی حسابی 
داغ است.  معمولا هیچ يک از گیمر ها فکرش را هم نمی کنند 
که پلیس آن کشــور يا حتی اينترپل برای آنها قرار بازداشت 
صادر کند، اما در آمريکا يکی از اين گیمر های از همه جا بی خبر 
به خاطر اين ناآگاهی از قوانین تا پــای مرگ رفت. به گزارش 
اينديپندنت، هنگامی که آنتونی کلارک  برنامه نويس 23ساله 
به همراه 3نفر از دوستانش با استفاده از برنامه هک سرورهای 
شــرکت ايی ای اســپورتس EA Sports ســکه های بازی را 
جمع آوری کرده و اندک انــدک آنها را به گیمر ها فروختند آن 
هم به قیمت مجموعا 16میلیون دلار. اف بی آی به دارايی آنها 
مشکوک شد و پس از تحقیقات، پلیس مسلح وارد منزل او شد. 
متهم اما به گمان تبرئه شدن وکیل گرفت و روی فقدان قانونی 
که اين ســکه های رايج در گیم ها را دارايی عنوان کند، تمرکز 
کرد. اما ســرانجام مقامات قضايی ارزش پولــی اين دارايی را 
ثابت کردند و آنتونی پیش از زندان رفتن با مصرف مواد مخدر 

خودکشی کرد.

شیطنت کسب و کارشان است... عکس: همشهری /  محمد عباس نژاد اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

سه شنبه

جادوی زیستن با کودکان

از بزرگ ترين نکته هــای مرتبط با 
زندگی، اين اســت که درک کنید 
به عنوان يک پدر يا مــادر، بتوانید زندگــی را از دريچه بچه ها 
ببینید. البته شــايد فعل ديدن اينجا درست نباشد و درست تر 
آن باشــد که بگويیم »بازآفرينی« کنیم. زياد پیش می آيد که 
وقت هايی که با بچه ها سپری می شــود، صرفاً به اين چشم نگاه 
می شود که بايد تمام شود تا پدرها و مادرها، بروند و به کارهای 
ديگرشان بپردازند يا استراحت کنند. اما در اينجا، نه لطفی برای 
بچه ها هست و نه لطفی برای زيستن و نه لطفی حتی برای پدرها 
و مادرها. زيباترين نکته اينجاســت که درک کنیم بچه ها، چه 
دريچه و پنجره زيبايی می توانند برای يــک زندگی خاص تر و 
شادتر داشته باشند؛ يعنی که شانه به شانه آنها و از مسیر آنها و 
در کنار آن ها، بتوانیم زندگی ديگری را تجربه کنیم. اينجاست 
که وقت گذرانی با بچه ها، فلسفه ای ديگر پیدا می کند و حتی کار 
به جايی می رسد که بچه ها از بازی و بودن و لذت بردن و زيستن 
با شما خسته)به مفهوم فیزيکی قضیه و نه مفهوم ملال و روانی 

ماجرا( می شوند؛ ولی شما خسته نمی شويد و چی از اين بهتر؟
بی دلیل نیست که مولانای بزرگ، چنین می سرايد: »چون که با 
کودک سر و کارم فتاد/هم زبان کودکان بايد گشاد...« تازه اينجا 
يک نکته خیلــی خیلی مهمتر ديگر هم اتفــاق می افتد؛ اينکه 
علیه جديت بیــش از حدی که برای خــودت و زندگی ات قائل 
شده ای، قد علم کرده و مبارزه هم می کنی. راستش را بخواهید 
بعضی از ماها زندگی را زيادی جــدی گرفته ايم. البته نه اينکه 
جدی نباشدها؛ بالاخره مقوله زيســتن خیلی هم جدی هست 
و در اين اما و اگری نیســت. اما بايد گاهی هم بپذيريم که برای 
کائنات و زندگی، ما تفاوت زيادی با يک سنگ و مورچه و ستاره 
و يک رودخانه نداريم؛ يعنی به همین شکل بايد درک کنیم که 
ما آدم ها چندان نبايد خودبزرگ بینی و تکبر داشــته باشیم. در 
واقع همین خودبزرگ بینی در زندگی است که تبديل می شود 
به جدی گرفتن همه  چیز و جدی گرفتــن زندگی. درحالی که 
وقتی به اين درک بزرگ برســیم که باباجان، خبری نیست و ما 
هم برای دنیا يکی مثل اين سنگ و آن مورچه و آن ستاره و آن 
يکی رودخانه هستیم، بار بزرگی از دوش مان برداشته می شود. 
اين، درسی است که در مدرسه بچه ها و حضور با آنها به راحتی 

می توانیم ياد بگیريم.
بچه ها آموخته اند که خودبزرگ بین نباشــند. هر وقت لازم شد 
گريه کنند، هر وقت لازم شــد بخندند، هر وقت لازم شد بازی 
کنند و هر وقت لازم شــد ســاکت باشــند و هر وقت لازم شد 
درخواســت غذا و آب کنند. درحالی که ما آدم ها اين »هر وقت 
لازم شد«ها را زير ســايه بايد و نبايدهای اجتماعی معطوف به 
خواست و خوشــامد ديگران آورده ايم و آخرش می گويیم چرا 

اينقدر راحت زندگی نمی کنیم.
دوســت داريد بدانید چرا اينقدر راحت زندگــی نمی کنیم؟ به 
همین بچه ها نگاه کنیــد. در زندگی هرچیــزی می تواند يک 
آموزگار باشــد. همین بچه ها هم می توانند يک آموزگار باشند؛ 
با هزاران درس کوچک و بزرگ. آنهــا عنصر خودبزرگ بینی را 
ندارند؛ چیزی که ما در فرايند زندگی اجتماعی و فردی خودمان 

از کودکی به بزرگسالی، به هر دلیلی به خودمان اضافه کرده ايم.
تا حالا پیش آمده برای تان که با يک گلدان يا يک شیء صحبت 
کنید؟ بچه ها زياد اين کار را می کنند. می دانید چرا ما نمی توانیم 
چنین کاری را انجام دهیم؟ چون خودبزرگ بینی داريم و تصور 
می کنیم در مسیر آفرينش، ما يک سر و گردن از همه بالاتريم؛ 
حتی از همنوعان خودمان. درحالی که برای زندگی و طبیعت، 
اهمیت يک مورچه و يک ماهی و يک انســان کاملًا مســاوی 
اســت. ما نمی توانیم با پیرامون خود، چه در قالب طبیعت و چه 
در قالب غیرطبیعت، به خوبی ارتبــاط بگیريم؛ چرا که همین 
عنصر خودبزرگ بینی مانع مان شــده است. بچه ها، بزرگ ترين 
نابودکنندگان همین عنصر خودبزرگ بینی هســتند؛ چون که 
خودشان عاری از وجود چنین نقصی هستند. وقتی که در حضور 
با آنها، بیاموزيد که اين اتفاق دارد برای شما هم می افتد، آن وقت 
است که درک می کنید با آنها بودن چه لذتی دارد و آنها از با شما 

بودن خسته خواهند شد؛ ولی شما نه...

دغدغه

پســرم می گويد:»بابــا! 
جوب کوچه ما هیچ وقت 

خشک نمی شه.«
ما در يــک کوچه بن بســت در میانــه تهران 
زندگی می کنیم. در کوچه ما فقط 2آپارتمان 
وجود دارد و بقیه خانه ها قديمی ساز هستند. 
خانه هايی عموما 2طبقه با چند متر حیاط که 
ساکنان آنها بیشــتر مالکانی قديمی هستند. 
تقريبا در هر ســاعتی از روز که به کوچه نگاه 
کنید، جريان آب زلال را در جوی کوچک وسط 
کوچه می بینید که نشــان می دهد حیاطی در 
حال شسته شدن اســت. گاهی با خودم فکر 
می کنم چه اتفاقی بايد رخ دهد، چه خبری بايد 
منتشر شود و چه عکســی بايد دست به دست 

شود که ما مردم متوجه شويم آب نیست؟
هر روز از گوشه و کنار کشور خبر خشک شدن 
يک رودخانه پــرآب يا چشــمه ای قديمی به 
گوش می رسد. ما در میانه يک بحران هستیم. 
عده ای می گويند خشکسالی و برخی ديگر از 

تغییر اقلیم سخن می گويند. من کارشناس 
اين حوزه نیســتم و نمی توانم درباره آنچه 

در حال رخ دادن است، نظر دقیق بدهم؛ 
امــا می بینم کــه اصفهــان در حال 

فرونشست اســت. ترک های شديد 
ديوارها را می بینم. خشک شدن 

رودخانه ها و خالی شدن سدها 
را می بینم و متوجه می شوم، 

اوضاع عادی نیست.
درســت اســت که بخش 
عمــده ای از آب کشــور 
در کشــاورزی ســنتی 
و صنعت به روز نشــده 
مصرف می شــود. کشت 
انــواع محصــولات آب بر 

در اســتان های مختلــف و 
صنايعی که به اشــتباه در میانه 

کوير برپــا شــده اند، ســفره های زيرزمینی، 
رودخانه هــا و آبگیرهــای فصلــی و دائمی را 
خشــک کرده اند و کار به جايی رســیده است 
که در اســتان هايی مانند گیلان و کهگیلويه و 
بويراحمد که همواره پرآب بوده اند، بی آبی به 
وضوح ديده می شــود. با اين حال، نمی توان از 
مصرف آب تصفیه شده در شهرها چشم پوشی 
کرد. اصلاح تعرفه ای، ســنتی ترين راهکاری 
اســت که در اين وضعیت پیشــنهاد می شود. 
اين روش، بارها آزموده شــده اما مشــخص 
نیســت تا چه اندازه مؤثر بوده است همچنین 
باتوجه به نرخ تورم در کشــور، هرگونه تغییر 
تعرفه ها در مدت کوتاهی اثر خود را از دســت 
می دهد و دوباره وضعیت مصرف به حالت سابق 

بازمی گردد.
نصب کنتور هوشمند و کنترل میزان مصرف آب 
يا برق نیز راهکار ديگری است که چون تاکنون 
آزموده نشــده، میزان اثرگذاری آن مشــخص 
نیســت و از طرف ديگر با توجه به مشــکلات 
مالی دولت و مــردم، چنین راهکاری حداقل در 

کوتاه مدت قابل اجرا نیست.
آنچه برای ما می ماند، فرهنگســازی اســت. 
اگر کسی شــلنگ آب را در کوچه و حیاط 
رها نمی کنــد، به اين دلیل نیســت که 
شــلنگ ندارد! او می داند که آبی برای 
چنین مصارفی وجود ندارد. او اخبار 
نگران کننده را می بیند و می شنود. 
اينجا وظیفه رسانه ها )به خصوص 
و  تصويــری  رســانه های 
شبکه های اجتماعی( است 
که بــدون پرخاشــگری، 
توهین يا تمسخر، وضعیت 
بغرنج کشور از نظر ذخاير 
آبی را به چشــم و گوش 
همه مــردم برســانند. 
تابســتان تازه آغاز شده 
است و روزهای سخت تری 

در پیش داريم.

شهر مکتوب

میثم قاسمی

آب نیست

تقويم / زادروزعدد خبر

ماجراهای شیلیایی 
پابلو نرودا - برنده نوبــل ادبیات 1971 - يکی 
از مهم ترين شــاعران قرن گذشته است و به 
تعبیر مارکز، بهترين آنهــا. اينکه ما معمولا 
حوصله ســر زدن به اصل آثار اين بزرگان را 
نداريم که دلیل نمی شود بی خیال حاشیه های 
آنها هم شــويم. مخصوصا که زندگی نرودا پر 
است از اين حواشــی؛ از فعالیت های سیاسی 
جدی اش گرفته )که به نامزد شدن برای انتخابات 
رياست جمهوری شیلی هم کشید و آخرش به 
نفع آلنده کنار رفت( تا اختلافش با بزرگواری 

مثل بورخس.
پابلو در شــهر پارل در 400کیلومتری جنوب 
سانتیاگو به دنیا آمد. پدرش کارمند راه آهن و 
مادرش معلم بود. نخستین مقاله اش وقتی که 
شانزده سال داشت در يک روزنامه محلی چاپ 
شد. با رفتن به دانشــگاه شیلی در سانتیاگو و 
انتشار مجموعه های شعرش شهرت او بیشتر و 

با شاعران و نويسندگان ديگر آشنا شد.
او درباره اختلافش با بورخس در مصاحبه ای که 
با ريتا گیبــرت، روزنامه نگار معروف آمريکای 
لاتین داشت گفته: »اينکه با بورخس بجنگم 
- چون همه خواستار جنگ من و بروخس اند 
- خیر، هرگز اين کار را نخواهم کرد. اگر او مثل 
دايناسورها فکر می کند، به تفکر من ربطی ندارد. 
چیزی دارد در دنیای جديد رخ می دهد که او آن 
را در نمی يابد و فکر می کند من هم در نمی يابم. 
پس ما با هم توافق داريم.« و درباره سفر عجیبش 
به هند اينطور توضیح داده که: »حس می کردم 
بازيگر فیلمی تمام رنگی، پرشکوه و بی پايانم 
که هرگز نمی توانم از آن رها شوم و تا ابد ادامه 

خواهد يافت.« 
در گواهی رسمی مرگ او در سال1973، علت 
مرگ سرطان ذکر شده  است. مرگ او چند روز 
پس از کودتای ژنرال پینوشــه و کشته شدن 
آلنده رخ داد. عده ای هنــوز هم معتقدند که 
پابلو نرودا مسموم شده و به قتل رسیده، زيرا 
او حامی سرســخت رئیس جمهوری سرنگون 
شده؛ سالوادور آلنده بود و می توانست به رهبر 

مخالفان ديکتاتوری پینوشه بدل شود.

حافظ

مژدگانی بده   ای دل که دگر مطربِ عشق
راهِ مستانه زد و چاره مخموری کرد

خیلی از ما در مناسبت های مختلف مثل ايام محرم، 
ماه رمضان يا همین اعیــاد قربان و غدير منتظريم 
زنگ در را بزننــد و قیمه نــذری را بگیرند جلوی 
رويمان و ما هم با يک لبخند پــت و پهن بگويیم 
»نذرتان قبول«. فرهنگ نذری برای نسل ما اينطور 
جا افتاده که ايام عید و شــادی، شیرينی و شربت 
پخش کنیم و ايام ســوگواری منتظر قیمه و قرمه 
باشیم. اما چند سالی اســت که عده ای با نذرهايی 
متفاوت و غافلگیرکننده اين ســنت خداپسندانه 
را زيباتــر کرده اند. مثل نذرهــای فرهنگی که در 
حقیقت فرصت جديدی برای مردم است که اگرچه 
ممکن است وضع اقتصادی شان خوب نباشد، اما تا 
دل تان بخواهد وقت، تخصص و مهارت دارند و همه 
بدون محدوديت می توانند در آن شــرکت کنند. 
مثل کسی که نذر می کند به چند کودک بازمانده از 

تحصیل خواندن و نوشتن ياد بدهد يا کسی که نیت 
می کند به مناسبت اين ايام بخشی از زباله هايی که 
در طبیعت رها شده را جمع آوری کند. در کنار اينها 
نذرهايی هم هســتند که هر کسی به فراخور وسع 
اقتصادی اش به سراغشان می رود، مثل نذر کتاب و 
لوازم التحرير يا نذر اسباب بازی که چند سالی است 
رواج يافته و با استقبال خوبی هم مواجه شده است. 
امسال هم به مناسبت عید غديرخم، مرکز موسیقی 
مأوا با همــکاری هیأت های مذهبــی و گروه های 
مردمی، پويش نذر اسباب بازی را برای گروه سنی 
کودک و نوجوان برگزار می کند. در اين پويش قرار 
است کودکان از بین اسباب بازی های خود يکی را 
به عنوان هديه به کودکان ديگر بدهند تا کمک رسان 
بچه های مناطق محروم، نیازمند، ايتام و سرطانی ها 
باشند. کودکان می توانند اســباب بازی های خود 
را در روز عید غدير به میدان ولیعصر)عج( ببرند و 
به غرفه های تعبیه شده توسط مرکز موسیقی ماوا 
تحويل دهند. يکی ديگر از بخش های اين پويش هم 
ارسال ويدئو از خوانش سرود »هديه اسباب بازی« 

توسط کودکان است. بچه ها می توانند در اين بخش 
اسباب بازی يا عروسک دلخواه خود را برای هديه 
به يک کودک انتخاب کنند و فیلمی با اين مضمون 
که »اين اسباب بازی را برای شرکت در پويش هديه 
اسباب بازی به عشق مولا علی)ع( هديه می دهم.« 
 @Hamseday_aseman بگیرند و به آدرس 

در فضای مجازی ارسال کنند.

سال آينده می شود 20 سال که 
من محکوم به آشپزخانه شده ام. 
اين محکومیت البته توسط هیچ دادگاهی تأيید نشده. در واقع هیچ 
دادگاهی زير بار تشخیص اين محکومیت نمی رود. از همان هنگامی 
که خانه پدری را ترک کردم، حکمی نامرئی برايم صادر شد: »به اين 
وسیله اين آشپزخانه از امروز تا مدتی نامحدود به شما اهدا می شود. 
امید است از سپری کردن ســاعاتی طولانی از عمر خود در آن لذت 

ببريد.« 
ظاهر اين جمله چیز ترسناکی ندارد اما فقط يک محکوم قديمی به 
آشپزخانه می داند که پشت اين جمله معصومانه و جشن و سروری 
که برای تبعید مادام العمر يک نفر به آشپزخانه گرفته می شود، چه 
چرخه ناپیدايی نهفته است. تا کارهايم روی روال بیفتد و ياد بگیرم 
که چطور آشپزخانه را سر و سامان بدهم، ظرف های زيادی شکستم و 
دست هايم را بارها و بارها سوزاندم. حالا ديگر شکستن ظرف و لیوان 
روزانه برايم اتفاق نمی افتد اما هنوز هم اگر سرم شلوغ باشد و همزمان 
چند تا هندوانه با هم برداشته باشم که معمولا هم همینطور است، 

دست هايم را می سوزانم.
آنقدر دست هايم را ســوزانده ام که ديگر سال هاست يک کیسه يخ 
ژله ای در فريزر نگه می دارم. راز مقابله سريع با سوختگی های کوچک، 
سرد کردن فوری موضع سوخته است. اگر به سرعت يخ را روی محل 
سوختگی قرار دهید، تاول نمی زند. تاول نزدن دست يک محکوم به 
آشپزخانه مهم است. چون به هرحال با دست سوخته يا غیرسوخته 
بايد کارهايش را انجام بدهد، بنابراين بهتر است که علاج واقعه قبل 
از وقوع کند. بعد از اينکه حداقل به مدت نیم ساعت موضع سوخته را 
خنک نگه داشتم، می توانم به دور ماراتن بی  پايان آشپزخانه با حداکثر 

سرعت برگردم تا بتوانم وقفه به وجود آمده را جبران کنم.
در زندگی يک محکوم به آشپزخانه، نظم و انضباط اهمیت فراوانی 
دارد. شــايد در ســال های ابتدايی که فرزند يا فرزندانی به خانواده 
اضافه نشده اند بشود کارها را به نحوی سامان داد اما با گذشت زمان، 
با اضافه شــدن موجودات جديد کوچک ديگر بدون نظم نمی شود 

کارها را پیش برد.
مهم است که خريدهای آشــپزخانه به موقع انجام شود. مواد اولیه 
موجود تحت کنترل باشــد و البته که اينها به آن سختی که به نظر 
می آيد نیســت. حداقل برای کســی که سال هاســت اين کارها را 
انجام می دهد ديگر آنقدرها ســخت نیســت. هر محکومی کم کم 
برای خــودش نظمی می ســازد. نظمی روزانه بــرای خريدهايش 
می سازد و نحوه سر و سامان دادن اطرافش و پختن غذا را مديريت 

می کند. حتی برای دست سوخته اش 
هم سیستمی اختراع می کند که 
کمتر وقتــش را بگیرد. مثل نگه 

داشتن يخ ژله ای کوچک 
که در رنگ های 
متنوع در بیشتر 
داروخانه ها پیدا 

می شود.

يادداشت های يک محکوم به آشپزخانهيادداشت های يک محکوم به آشپزخانه

شیدا اعتماد

مریمی ظاهری

مدیریت زمان با یخ

بی تعارف و تکلف ، مثل همین متــن کوتاهی که می بینید. ما 
منتظريم تا نوشته هايتان درباره مســائل روزمره، مشکلات و 
دغدغه هايتان را برای ما ارسال کنید. اگر اهل طنز و کاريکاتور و طراحی هم هستید 
جايتان اينجا محفوظ اســت. متن يا طرح تان که آماده شــد يک تماس  با شماره 

23023636 بگیريد تا برای رساندنش به ما ، راهنمايی تان کنیم. 

فراخوان

عیسی محمدی 
روزنامه نگار

فاطمه عباسینگاه
روزنامه نگار

حرف زدن در تاريکی 
حــرف زدن در تاريکی پای مرا به 
سینما باز کرد. ســینما از جهان 
ديگری حرف می زد و روياهايش دلنشــین بود؛ گســتره 
وســیعی بود که   ذهن را درگیر می کــرد. در تاريکی اين 
محیط دلنشین بیشــتر خودم بودم؛ خودی که دوستش 
داشتم. غرق شــدن در تاريکی و رويا؛ رؤيايی که با ديگری 
فرق دارد، برايم خود بــودن محض بود. امــا چیزی را که 
دوست داشتم بفهمم اين بود؛ آيا چیزی که می بینیم رؤيايی 

درون يک رؤيای ديگر است.
سینما و ســالن نمايش فیلم مناسب ترين فضا برای آشکار 
کردن روياهايم بود؛ در وضعیتی که همه جا تاريک است و تو 
با کسی ارتباطی نداری و دررؤيای بزرگی غوطه ور شدی و 
بی خبر از هر آنچه در بیرون سالن تاريک سینما در گذر است 
به رؤيا ديدن مشغولی. کم کم داشتم به صرافت بیانیه صادر 
کردن درباب سینما و  رؤيا و فیلم ديدن می افتادم، غافل از 
اينکه صدايم آرامش ديگران را بر هــم زده بود، نفهمیده و 
شايد هم اندکی بی توجه ادامه دادم، و اما رويا؛ همه فیلم ها 
درباره خیال و  رؤيا هستند. درست اينکه رؤيا بین بیداری و 
من فکر می کنم در سالن سینما تماشاچی ها رؤيا نمی بینند 
بلکه اکثر وقت ها نمادها را می بینند. بــا درد آرنج نفر بغل 
دستی و تشر نفر پشت ســری به خودم آمدم. عذر خواهی 
مبسوطی کردم و در صندلی فرو رفتم. حرف زدنم در تاريکی 
داشت به آخر می رسید  و من هنوز حرف نگفته زياد داشتم 
و روياهايم هنوز ادامه داشتند. ولی به ناچار بايد آنجا را ترک 
می کردم چون مخل آسايش ديگران شده بودم. از آنجا که 
عقیده داشتم سینما و تماشای فیلم نوعی مکالمه جهانی 
است- چرا که ســینما زبان مشترک تمام انسان ها است-و 
درحالی که می دانستم روز 12جولای در تقويم جهانی روز 
مکالمات جديد است،  با دنیای حرف نزده و روياهای نديده 

سالن تاريک را ترک کردم.
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چهکسی
مجبوراست؟

چرا مجبوریم؟ بــه چه چیز مجبوریــم؟ و چطور 
مجبوریم؟ این جمله آندره بازن، نظریه پرداز و منتقد 
فرانسوی برای اهالی فیلم و سینما یک معنا دارد و 
برای روانشناســان معنایی دیگر. معنایی مجهز به 
اصول آموزشی مهارت های زندگی و هدف گذاری. 
روز تعطیل بود و چه کاری بهتر از دیدن ملودرامی 
اجتماعــی. پس بــه تماشــای فیلم ســینمایی 
»مجبوریم« ســاخته رضا درمیشیان نشستم. اگر 
بخواهم در یک یا 2 جمله که فیلم را لو ندهد، بگویم 
چه دیده ام؛ باید از پدیده اجتماعی »کارتن خوابی« 
صحبت کنم. پدیده ای که آنقدر ساده و بی دغدغه 
نمایش داده شــده که متعجب مانده ام چطور این 
سبک از زندگی تا امروز در کتاب های علوم اجتماعی 
و انســانی مورد غفلت قرار گرفته، علی الخصوص 
وقتی رفتار خانم مددکار، وکیل، پلیس، قاضی و... 
را در این فیلم تماشــا کردم، به این نتیجه رسیدم 
که کارگردان چرا تا امــروز کتابی در زمینه کنترل 
هیجان ننوشته اســت. »مجبوریم« مجبورم کرد 

دست به قلم شوم و بنویسم.

چراشخصیتهایفیلمراباورنمیکنیم؟
شــاید پاســخ در نبــود اصطلاحــی بــه نــام 
شــخصیت پردازی در فیلمنامــه باشــد. درباره 
شخصیت های فیلم باید به سکانس های بی ربط و 
جسته گریخته ای با شبه جمله هایی که سرنخ های 
به غایت کم مایه به دســت می دهد، بســنده کرد. 
شخصیت وکیل؛ استاد و همســر سابق با کارهای 
عام المنفعه )این شــخصیت که در منفعت رسانی 
کارهایش شبهه فراوان اســت، حتی 3 جمله بلند 
برای شناسایی درست شخصیتش برای مخاطب ادا 
نمی کند تا مخاطب بتواند دلیلی برای رفتارهای او 
پیدا کند.( او ایرادهایی به کاغذبازی های اداری وارد 
می کند. اما مشخص نیســت کاری را که نمی توان 
انجام داد یا در جایی به گفته خودش 5 یا 6 ســال 
طول می کشد تا به سرانجام برسد چطور به سرعت 
هر چه تمام تــر انجام می دهد! شــخصیت دکتر؛ 
شخصیتی تنهاســت. می خواهد به خارج از کشور 
برود، نمی خواهد به خارج از کشور برود. او مدام به 
پسرش می گوید چرا جواب تلفنم را ندادی. تلفن 
پسرش را جواب نمی دهد! در پاسخ سؤال مادرش 
گریه می کند. از خودش دفاع می کند. )البته اینجا 
هم دریغ از شــنیدن چند جمله پیوسته و مرتبط 
در دفاع از فکر و عقیده( از خودش دفاع نمی کند. 
شخصیت گل بهار؛ او به سندروم استکهلم مبتلاست 
و نه تنها درمیشــیان کارگردان، کــه هیچ یک از 
شــخصیت های ســاخته او کوچک ترین اهمیتی 
به موجودیت این شــخصیت نمی دهنــد. درواقع 
فیلمساز نیز مانند مرتضی، شخصیت ضد اجتماعی 
فیلم، از گل بهار اســتفاده ابزاری کرده و او را برای 
اتصال نقش هــای ملودرام اجتماعــی  قصه به کار 

گرفته است.

فیلمیبلندباچندجملهکوتاه
جملات کوتاه شــعار زده فیلم را به مخاطب بسیار 
شعار شنیده می سپارم. آنچه درنظرم عجیب آمد 
عقیم ماندن زبان و کلمه در این فیلم بود. البته وقتی 
شخصیت پردازی به درستی صورت نگرفته ایجاد 
کلام نیز برای آن ممکن نیست. در اینجا بحث بر سر 
دیدگاه هنری نیست، چرا که فیلم در دسته بندی 
خود اهالی هنر از لحاظ درام متوســط و اجتماعی 
دسته بندی شده. اما چرا در سطح اجتماع نمی توانیم 
این شــخصیت ها را ببینیم؟ این درست است که 
شــخصیت هر فرد بســیار پیچیده تر از آن است 
که بتوان در تقریبا ۹۰دقیقه بــه آن پرداخت. این 
فیلم درواقع به جای پرداختن به شخصیت هایش 
به ارائه  تیزری بی ســر و ته و البته متناقض بسنده 
کرده است. در تمام مدت تماشای فیلم این سؤال از 
فیلمساز قوت می گرفت که چرا به جای این حجم 
پراکنده از واقعیت های آشــکاری که نیاز به صرف 
بودجه ندارند، نقش روانشــناس را نادیده گرفته و 
راهکاری حقیقتا اجتماعی ارائه نکرده است؟ چرا 
بازیگران فیلم همگی در حالت بی حسی هیجانی 
به ســرمی برند؟ چرا نه از نوع نگاه، نه از حرکات، و 
از رفتار غیرکلامی، بازیگــران نمی توانند به درک 

مخاطب از شخصیت شان کمک کنند.
البته در پایــان فیلم آمده که فیلمســاز این فیلم 
را به عنوان ادای دینی به پدر خود ســاخته است. 
شاید اگر این فیلم را در دسته ملودرام های شخصی 
دســته بندی کنیم، بهتر بتوان آن  را درک کرد. در 
اینجا به رضا درمیشیان باید گفت فیلم »مجبوریم« 
نام فیلم، محتوای اثر و پایان بندی، نشــانگر ضعف 
و درماندگی فیلمساز است. شــاید چون در ایران 
مرسوم نیست که فیلمسازان از مشاور روانشناس در 
ساخت فیلم بهره بگیرند، شاهد چنین ضعف هایی 
هستیم. شاید فیلمساز نداند که درماندگی آموخته 
و اشاعه  می شود. اشاعه آن هم مانند پراکنده کردن 
میکروبی بیماری زا، منجر به بیماری جامعه خواهد 
شد که نخستین بروز و ظهور آن افسردگی است. 
البته که باید مسائل و مشکلات را نشان داد. اما باید 
به گونه ای حرکت کرد که تماشاگر را به اندیشیدن 
وادار کند. درست است که هنرمند از دل جامعه و 
هنجارهایش بیرون می آید، اما باور اینکه هنرمند 
می تواند هنجار تازه، درســت و کارآمد خلق کند، 
انکارناپذیر است. نام درمیشیان دلیل خوبی است 
برای تماشــا کردن یک فیلم. پس فیلمساز بهتر 
است تماشــاگران را با ســاختن فیلمی که حتی 
بازی های درستی در آن نمی بینیم، دلسرد کننده 
کند. »مجبوریم« می توانست با بهره گیری از دانش 
علوم اجتماعی و روانشناسی به اثری زیبا و اثرگذار 
در زمینه های مختلفی که اشارت کوچکی به آن شد 

تبدیل شود، اما حیف که نشد.

سانازفلاحزادهیادداشت
روانشناس سلامت

بهبچههارؤیامیدهیم
گپ وگفت با کتابفروشی که درآمدش را صرف راه اندازی کتابخانه در روستاهای محروم می کند

می گوید: »برای بچه های روستاهای دورافتاده، 
 رؤیــا می بریــم.« فرزانه اخوت سال هاســت 
عزمش را جزم کرده که گوشــه و کنار کشور 
کتابخانه بســازد؛ از زنــدان و مراکز اصلاح و 
تربیت گرفته تا روســتاهای محــروم و مراکز 
ترک اعتیاد و... . عایدی کتابفروشی کوچکش 
در لواســان را برای همین کار اختصاص داده 
است؛ کتابفروشی ای که شب ها چراغش برای 
سوادآموزی به کارگران مهاجر روشن می شود. 
صاحب »کتابفروشی قصه« سال ها در شورای 
کتاب کودک پابه پای تــوران میرهادی برای 
نوشتن مقاله و تهیه فرهنگ نامه ادبیات کودک 
تلاش می کرد. او پای جادوی کلمات را به دنیای 
زنان و مادران شهر هم باز کرده است و آنها را به 
کلاس های مرور ادبیات کهن دعوت می کند. 
قصه فرزانه اخوت و دلبســتگی اش به دنیای 

کلمات سردرازی دارد.
اولیــن کتابخانه ای کــه فرزانه اخــوت برای 
راه انــدازی آن آســتین بــالا زد، کتابخانــه 
دبیرستانی بود که در آن تحصیل می کرد. بعدها 
وقتی تصمیم به دایر کردن کتابخانه در مناطق 
محروم گرفت، بــرای اینکه بتوانــد راحت تر 
و اقتصادی تــر کتاب تهیه کند، کتابفروشــی 
»قصه« را راه انــدازی کرد. اخــوت می گوید: 
»طبعا بــرای خرید کتاب بودجــه محدودی 
داشــتم، اما برخی ناشــران حاضر نمی شدند 
کتاب هایی کــه می خرم را بــا هزینه کمتر به 
من بفروشــند؛ برای همین تصمیم گرفتم با 
زبان اقتصــاد و بازار با آنها وارد معامله شــوم. 
پس فضای کوچکــی که کنار خانــه بود را به 
کتابفروشــی تبدیل کردم و نه تنها از تخفیف 
ناشــران برخوردار شــدم، بلکــه عایدی این 
کتابفروشی را هم به تاسیس و تجهیز کتابخانه 

اختصاص دادم.«
روی تابلوی کوچک کنج کتابفروشــی نوشته 
شــده: »همه عایدی این کتابفروشــی صرف 
راه انــدازی کتابخانه در روســتاهای محروم 
می شــود.« کتابخانه هایی که حساب و کتاب 
تعدادشــان از دســت او در رفته و به بیش از 
75کتابخانه در گوشــه وکنار کشور می رسد. 
فرزانه اخوت می گوید: »مدت ها پیش وقتی به 
روستای »هبودان« در نیکشهر استان سیستان 
و بلوچستان رفته بودم با خودم فکر می کردم 
این بدترین جاده ای است که در عمرم می بینم؛ 
جاده ای باریــک و خاکی بود بــا پرتگاه هایی 
خطرناک که اگــر مردم محلــی راهنمایمان 
نبودند، نمی دانســتیم که چطور باید به آنجا 
برســیم، اما هفته پیش که گذرم بــه یکی از 
روســتاهای عشــایر بختیاری افتاد، جاده ای 
1۰برابر بدتر و سخت تر از جاده هبودان دیدم.«

خلوتی جاده های مالرو و دسترســی سخت به 

این روستاها همیشه یک سؤال مهم را در ذهن 
او تکرار می کند: »بچه های این روســتا آیا این 
شانس را دارند که به جز مردم روستای خود، با 

شخص دیگری ملاقات کنند؟«
کتاب هایی که به دســت کودکان و البته مردم 
روســتاهای دور می رساند را منشــأیی برای 
زنده نگه داشــتن  رؤیــا و آرزو می داند. اخوت 
می گوید: »در برخی از این روســتاهای بسیار 
محروم و دور افتاده، نه آبی برای کشــاورزی 
وجود دارد و نه امکان دامداری. فقط جمعیت 
اندکی را می بینی که تلاش می کنند خودشان 
را زنده نگه دارند، اما همین مردم هم کتاب را 
خوب می فهمند. نمی توانــی بگویی آنها چون 
زندگی سختی را تجربه می کنند  رؤیا ندارند و به 
آینده فکر نمی کنند.« کتابخانه های روستایی 
قرار اســت همین رویاها را بــال و پر دهند و 
راه رســیدن به آنها را برای بچه های روستایی 
هموار کنند. فرزانه اخوت می گوید: »ما همراه 
خودمان برای بچه های روستایی اسباب بازی، 
به خصوص بازی های فکری می بریم. تنها 5تا 
1۰درصد کتاب های هر کتابخانه اهدایی است 
و مابقی را متناســب با فرهنــگ و اقلیم و نیاز 
فرهنگی هر روستا خریداری می کنیم. به همراه 
کتاب ها همیشه چند نقشــه با خود به روستا 
می بریم؛ نقشه جهان، نقشه ایران، نقشه استان 
و همچنین نقشه پراکندگی پوشش گیاهی و 
جانوری و پراکندگی اقوام در ایــران. اینها را 
می بریم تا بچه های روستایی موقعیت خودشان 
را در ایران و جهان پیدا کنند. ما به آنها یادآوری 
می کنیم که تو در نقشه این جهان حضور داری 
و آنها از پیدا کردن روســتای کوچک خود در 

نقشه بسیار خوشحال می شوند.«
شــروع به کار کتابخانه ها، با مراســم ویژه ای 
همراه اســت که فرزانه اخوت نام آن را »سفره 
کتاب« گذاشــته؛ همه کتاب هــا روی زمین 
چیده می شوند و کودکان با بازی، یاد می گیرند 
که چطور کتاب های کتابخانه روســتای خود 
را رده بنــدی کنند. بعد هم نوبــت به نمایش 
عروسکی می رسد با روایت قصه ای از شاهنامه.

کتابخانه هایی که فرزانه اخوت در گوشه و کنار 
ایران سبز می کند تنها مختص مناطق روستایی 
نیســت؛ ندامتگاه ها، زندان ها و خوابگاه های 
دانش آموزی هم میزبان برپایی این کتابخانه ها 
هستند. اخوت می گوید: »کتابخانه هایی که در 
زندان ها دایر می کنیــم را بیش از هر کتابخانه 
دیگری دوســت دارم. نمی توانید تصور کنید 
افرادی کــه در این زندان ها هســتند چگونه 
از کتابخانه اســتقبال می کنند. مــن هر بار از 

دیدن فهرســت امانات کتــاب کتابخانه ها در 
زندان هــا و ندامتگاه ها حیرت زده می شــوم. 
جالب اینجاســت که برای راه اندازی کتابخانه 
در این مراکز گاهی با اظهــار ناامیدی از طرف 
قشر تحصیلکرده و فرهنگی مواجه می شوم که 
معتقد هستند افرادی که در زندان ها و مراکز 
بازپروری به ســرمی برند اقبالی به کتاب نشان 
نمی دهنــد؛ تجربه من چیز دیگری را نشــان 

می دهد و از این بابت بسیار خوشحالم.«
کافی است خبر دایر شدن کتابخانه در یکی از 
روستاهای یک استان یا زندان ها و ندامتگاه ها 
به گوش رؤسای دیگر مراکز برسد، درخواست ها 
یکی پس از دیگری بــرای راه اندازی کتابخانه 
در این مراکز به ســوی کتابفروشی قصه روانه 

می شود.
خوشحالی ام از این اســت که کسالت زندگی 
در خوابگاه های دانش آموزی با کتابخانه هایی 
که در این مراکز راه اندازی می کند، شکســته 
می شود؛ جایی که گاهی در آن دانش آموزانی از 
4۰روستا گردهم می آیند و روزگار می گذرانند.

مشقالفبابرایکارگرانفصلی
شــب ها، بعــد از تعطیل شــدن کار کارگران 
ساختمانی در ارتفاعات شــمال تهران، چراغ 
کتابفروشی قصه روشــن می ماند تا کارگران 
مهاجــری کــه بــرای کار ســر از پایتخــت 
درآورده اند، شانسی برای یادگیری الفبا داشته 
باشــند. اغلبشان اتباع افغانســتانی هستند و 
مشــتاق اینکه خواندن و نوشتن را یاد بگیرند. 
فرزانه اخوت استارت دایر کردن این کلاس ها را 
بعد از راه اندازی کتابفروشی زد تا زمان  فراغتی 
را که در کتابفروشــی قصه دارد بــه انجام کار 
مفیدی بگذراند. ســال های گذشته برگزاری 
کلاس ها و فعالیت های مختلف فرصت چندانی 
بــرای اداره کلاس های ســوادآموزی برای او 
باقی نگذاشته بود. با این حال شوق و پیگیری 
کارگران فصلی لواســان، باعث شــد تا چراغ 
کلاس ها را به کمک همسرش روشن نگه دارد. 
عزیز الله آزادکیا به کمک جــزوه ای که فرزانه 
اخوت نوشــته، چند سالی اســت که تدریس 
در کلاس های ســوادآموزی را بر عهده دارد. 
او می گوید: »یــاد دادن خواندن و نوشــتن و 
سوادآموزی به کارگرهایی که به اینجا می آیند، 
گاهی کار ســخت و طاقت فرســایی می شود. 
گاهی یاد گرفتن چند حرف الفبا به آنها چند ماه 
طول می کشد، اما وقتی چیزی را یاد می گیرند، 
خوشحال می شــوند و از ما قدردانی می کنند. 
به چشــم خود می بینم افرادی که خواندن و 

نوشتن را یاد گرفته اند، با شوق به اطراف نگاه 
می کنند و انگار وارد دنیای تازه ای شــده اند. 
از اینکه می توانند کلمات نوشــته شــده روی 
تابلوهای مغازه ها یا جاده هــا را بخوانند و آنها 
را متوجه شوند، بسیار ذوق زده می شوند. حتی 
دایره واژه های آنها بعد از سوادآموزی هم بیشتر 
می شود؛ چراکه تا قبل از آن دایره لغات بسیار 
محدودی داشتند و صحبت کردنشان محدود 

به رفع نیازهای روزمره می شد.«
کلمه هایی که سوادآموزان این کلاس به مرور 
نوشــتن آن را یاد می گیرنــد، از بین کلماتی 
انتخاب می شــوند که دنیای روزمــره آنها را 
می ســازد؛ از آرماتور و آجر گرفته تــا بنا و... . 
شــیوع 2ســال و نیمه کرونا در کشور گرچه 
باعث تعطیلی این کلاس ها نشد، اما کمی روند 
برگــزاری آن را دچار تغییر کرد. این ســال ها 
کلاس هــای ســوادآموزی بــرای مهاجران و 
کارگران فصلی با جمعیتی کمتر و در فضایی 
بزرگ تر برگزار می شــود. به رســم همیشگی 
کتابفروشــی قصه، مهاجرانی کــه به ولایت 
خود بازمی گردند کتاب و لــوازم تحریرهایی 
که صاحب کتابفروشــی به آنهــا هدیه داده 
را به عنوان ســوغاتی با خود می برند تا شــوق 

آموزش را با کودکان وطن خود تقسیم کنند.

دورهمیبهصرفمتونکهن
»همزمــان بــه فضایی بــرای تدریــس فکر 
می کردم، اما به نظرم همه زنان فرصت حضور 
در دانشگاه را نداشتند. به زنانی فکر می کردم 
که به هر دلیلی نمی توانســتند از سد کنکور 
عبور کننــد. چه بایــد می کردند؟ 13ســال 
خانه نشــینی من در جوانی برای نگهداری از 
3فرزندم باعث شــده بود تا شرایط این زنان را 
به خوبی درک کنم.« جرقه کلاس های آموزشی 
از سال 1385زده شــد و نتیجه آن همراهی 
بیش از 8۰نفر از زنان شهر در هر دوره در این 
کلاس هاست. اخوت می گوید: »برای آموزش 
در ایــن کلاس ها ســراغ شــاهنامه، مثنوی، 
منطق الطیر، خسرو و شیرین، گلستان، حافظ 
و کلیله و دمنــه رفتم. ما در ایــن دورهمی ها 
تک تک ابیات این کتاب را می خوانیم و آن را با 
هم معنا و نشانه های آن را در زندگی خودمان 
جســت وجو می کنیم و درباره آن با هم حرف 
می زنیم. این کلاس ها بعد از شیوع کرونا تعطیل 
شــد و ما این روزها به فکر بازگشــایی دوباره 
این دورهمی های کتابخوانی هســتیم. البته 
این موضوع به شــرایط کوویدـ1۹ و ثبات این 

وضعیت بستگی دارد.« 

یکی، دو هفته قبل از آغاز شیوع کرونا در کشور 
بود که تصمیمش برای گسترش کتابفروشی 
را عملی کرد. با آغاز قرنطینه سراسری و قطع 
تردد شهروندان در شهر، تشکیل کلاس ها هم 
به ماه ها بعد موکول شــد؛ وقتی که تب و تاب 
پیک های پیاپی کرونا افتاد و کم کم رفت وآمدها 
به حالت قبل برگشت. خانه ای که تا قبل از آن 
در اختیار مســتأجر بود، با رفتن مســتأجر به 
ســالنی برای مطالعه و برگزاری کلاس تبدیل 
شد که قفسه های کتاب دور تا دورش را احاطه 
کرده بودند و به نوعی انبار کتابفروشــی هم به 
شــمار می رفت. اخوت می گوید: »مدتی که از 
کرونا گذشــت، دیدم اینطــور نمی توان ادامه 
داد؛ تا کی می توانستیم بدون هیچ فعالیتی به 
زندگی ادامه دهیم؟ کم کــم و با رعایت اصول 
بهداشــتی ای که یاد گرفته بودیم کلاس های 
سوادآموزی را دایر کردیم. همچنین از افرادی 
که برای رده بندی کتاب ها به صورت داوطلبانه 
به من کمک می کردنــد و در ایام کرونا تمایل 
خود را برای ادامه این روند اعلام کرده بودند، 
خواســتم که در ســاعت های مشــخصی به 
کتابفروشی بیایند و فعالیت ها را از سر گرفتیم. 
سفر به روستاهای محروم هم دوباره آغاز شد و 
کم کم افرادی که در این راه با من همراه بودند 
به من پیوســتند. شــهرزاد محجوب، یکی از 
افرادی بود که در نخستین سفر در ایام کرونا با 
من همراه شــد و با هم به کردستان رفتیم. آن 
روزها با وجود تعطیلی هتل ها و مراکز اقامتی 
و گردشگری، مردم منطقه ای که در آن بودیم 
استقبال خوبی از ما کردند. آنقدر برای داشتن 
کتابخانه مصر و مشتاق بودند که اعلام کردند 
می توانند با وجود کرونا میزبان ما باشند. یکی از 
افرادی که در آن منطقه هتلی داشت، با وجود 

تعطیلی هتل، ما را پذیرفت.«
کتابخانه ها تنها در روســتاهای دورافتاده دایر 
نشده اند و حتی محله های جنوبی شهر تهران 
و مراکــزی که خدمات فرهنگــی و اجتماعی 
به مهاجــران ارائه می دهند هــم از وجود این 
کتابخانه ها بهره مند شــده اند. فرزانه اخوت، 
یادی هم از ســختی های راهی که در آن قدم 
گذاشــته می کند و می گوید: »هنوز هم گاهی 
در برخی روســتاها و مناطق، از طرف برخی 
از مســئولان یا حتی مــردم مقاومتی در برابر 
تاسیس و دسترســی به کتابخانه وجود دارد. 
ما کالایی را به ایــن مناطــق می بریم که در 
بســیاری از جاها نیازی به آن احساس نشده 
اســت و باید قبل از هر کاری احســاس نیاز را 
در این افــراد به وجود بیاوریم و ذائقه ســازی 
کنیم. حرف ما این است؛ همانطور که داشتن 
سرپناه، خوراک و پوشــاک حق هر فردی در 
جامعه است، دسترسی به اطلاعات و دسترسی 
بــه ادبیات جهان هــم حق هر فــردی در هر 

گوشــه ای از این کره خاکی 
اســت. اهدای کتاب، اهدای 
یک کالای لوکس نیســت.«

گوشه ای از کارنامه تخصصی خانم کتابدار

فرزانهاخوت،کارشــناسادبیاتعربوکارشناسیارشدادبیات
فارسیرادرکارنامهخوددارد.بعدهمتحصیلدررشتهویراستاری،
تاریخوروانشناســیرادرپیشگرفت.شرکتدرکلاسهایآزاد
رشــتهکتابداریرادنبالکرد.اوازسال1376بهعضویتشورای
کتابکودکدرآمدوعلاوهبرنوشتنمقالهوویراستاریمقالههای

مختلف،هماهنگکنندهگروهادیانواســلامفرهنگنامهکتاب
کودکرابرعهدهداشــتوکارداوطلبانهخودرادراینشوراآغاز
کرد.سال1358بودکهبراینخستینبارکنکوررشتهالهیاتازسایر
رشتههایعلومانســانیتفکیکواخوتدرهمانسالدرکنکور
دانشکدهالهیاتاولشــد.فرهنگنامهکتابکودککهتاکنون
18جلدشبهچاپرســیدهحاصلتلاشوهمکاری22سالهاوبا

شورایکتابکودکاست.
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مرضیهموسویگزارش
روزنامه نگار

نگاهی به خلأ مشاوره روانشناسان 
در پروژه های فیلمسازی، به بهانه 

فیلم »مجبوریم«

رویتابلویکوچک
کنجکتابفروشی

نوشتهشده:»همه
عایدیاینکتابفروشی

صرفراهاندازی
کتابخانهدرروستاهای

محروممیشود.«
کتابخانههاییکه
حسابوکتاب

تعدادشانازدست
اودررفتهوبهبیشاز

75کتابخانهدرگوشهو
کنارکشورمیرسد

همراهکتابهاهمیشه
چندنقشهباخودبه

روستامیبریم؛نقشه
جهان،نقشهایران،

نقشهاستانوهمچنین
نقشهپراکندگیپوشش

گیاهیوجانوریو
پراکندگیاقوامدر

ایران.اینهارامیبریم
تابچههایروستایی
موقعیتخودشانرا
درایرانوجهانپیدا

کنند.مابهآنهایادآوری
میکنیمکهتودرنقشه
اینجهانحضورداری

کتابخانههاییکهدر
زندانهادایرمیکنیم
رابیشازهرکتابخانه
دیگریدوستدارم.
نمیتوانیدتصورکنید

افرادیکهدراین
زندانهاهستندچگونه

ازکتابخانهاستقبال
میکنند!منهرباراز
دیدنفهرستامانات
کتابکتابخانههادر

زندانهاوندامتگاهها
حیرتزدهمیشوم

بهرسمهمیشگی
کتابفروشیقصه،

مهاجرانیکهبهولایت
خودبازمیگردندکتاب
ولوازمتحریرهاییکه
صاحبکتابفروشی
بهآنهاهدیهدادهرا
بهعنوانسوغاتیبا
خودمیبرندتاشوق
آموزشراباکودکان

وطنخودتقسیمکنند

فرزانهاخوت،یادی
همازسختیهایراهی
کهدرآنقدمگذاشته

میکندومیگوید:
»هنوزهمگاهی

دربرخیروستاهاو
مناطق،ازطرفبرخی
ازمسئولانیاحتی

مردممقاومتیدربرابر
تاسیسودسترسیبه
کتابخانهوجوددارد.ما
کالاییرابهاینمناطق
میبریمکهدربسیاری

ازجاهانیازیبهآن
احساسنشدهاست
وبایدقبلازهرکاری
احساسنیازرادراین
افرادبهوجودبیاوریمو
ذائقهسازیکنیم.حرف
ماایناست؛همانطور

کهداشتنسرپناه،
خوراکوپوشاکحقهر
فردیدرجامعهاست،
دسترسیبهاطلاعات
ودسترسیبهادبیات

جهانهمحقهرفردی
درهرگوشهازاینکره
خاکیاست.اهدای

کتاب،اهداییککالای
لوکسنیست.«

طرحیبرای
افزایشکاراییمجلس

ابزاربومیبرای
کنترلاینترنتکودکان

نمایکامپوزیت
آمادهسوختن

هزینه بالای اداره صحن و صرف زمان برای اصلاح 
لوایح از ایرادات فعلی ساختار اداره مجلس است

وزارت ارتباطات می گوید اینترنت پاک برای 
کودکان دارای 4سطح رنگ بندی است

استفاده از نمای کامپوزیت چندبار ممنوع اعلام 
شده، اما همچنان استفاده می شود
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برای صحبت موافق، مخالف، نظر نماینده کمیسیون و 
نماینده دولت است. قادری بر این باور است که با توجه 
به بالا بودن هزینه اداره یک جلسه علنی مجلس، صرف 
چنین وقت و هزینه ای برای تغییر یک عبارت یا کلمه 
در متن یک لایحه یا طرح منطقی نیست و باید برای 
مدیریت وقت صحن علنی مجلس چاره اندیشی کرد: 
ممکن است در یک طرح یا لایحه چند اصلاح یا تغییر 
در متن نیاز باشد. این موضوع خود زمان رسیدگی به 
آن طرح یا لایحه را طولانی  می کند. با توجه به هزینه 
بالای اداره یک جلســه صحن علنی مجلس، چنین 
تغییراتی را نباید در صحــن علنی بلکه باید در قالب 

کمیسیونی خاص بررسی کرد.

کمیسیونجدیدگرهایبازنمیکند
مهرداد ویس کرمی، عضو کمیسیون آموزش مجلس از 
نمایندگانی است که معتقد است ایجاد این کمیسیون 
گره ای از مشکلات مجلس باز نمی کند. او به همشهری 
می گوید: باید به جای ایجاد کمیســیون های جدید و 
ســاختارهای تازه در فرایند قانونگذاری در مجلس، 
نهاد قانونگذاری با بهره گیری از همه ظرفیت های خود 
به گونه ای عمل کند که نیاز به ایجاد کمیسیون های تازه 
نباشد. او با یادآوری اینکه در گذشته نیز طرحی مشابه 
همین طرح از سوی برخی نمایندگان ارائه شده بود، 
امکان رأی آوردن طرح ایجاد کمیسیون تلفیق طرح ها 

و لوایح را کم می داند و می گوید: در ماه های گذشــته 
طرحی مشابه ارائه شده بود. طرح هایی که مربوط به 
آیین نامه داخلی مجلس اســت برای تبدیل شدن به 
قانون نیازمند دوسوم آرای نمایندگان است. با توجه 
به رأی نیاوردن طرح مشابه قبلی از سوی نمایندگان، 
بعید به نظر می رسد این طرح با چراغ سبز نمایندگان 
در مجلس روبه رو شود و به تصویب برسد. این نماینده 
و برخی دیگر از نمایندگان نگرانی دیگری هم دارند؛ 
نگرانی از به حاشیه رفتن کمیسیون  های تخصصی و 
فرعی در بررسی طرح ها و لوایح مطرح شده در مجلس. 

هرچند این نگرانی را طراحان وارد نمی دانند.

کمیسیونیباکارکردهایخاص
آنطور که طراح طرح کمیســیون تلفیــق طرح ها و 
لوایح گفته است، قرار نیست این کمیسیون نقش و 
وظایف کمیسیون های فرعی و تخصصی را در بررسی 
چنین مواردی به عهده بگیــرد. در پیش نویس این 
طرح تأکید شده اســت که اصلاحات مرتبط با لوایح 
و طرح ها و نیز نظــرات موافقــان و مخالفان در این 
کمیسیون بیان می شود و در نهایت طرح یا لایحه به 
شکل کامل و تنها برای کسب رأی موافق یا مخالف به 
صحن ارسال می شــود؛ موضوعی که صحن مجلس 
را از اطاله رســیدگی به این موارد دور  و کارایی آن را 
دوچندان می کند. قادری جزئیات بیشتری از طرح 

ایجاد کمیسیون تلفیق طرح ها و لوایح می دهد و به 
همشــهری می گوید که نگرانی برخی نمایندگان را 
برای جلب نظر آنان برای رأی دادن به تشــکیل این 
کمیسیون برطرف کرده است. او معتقد است به دلیل 
اینکه صحن علنی مجلس از رادیو پخش مســتقیم 
می شــود، برخی نمایندگان که فعالیــت زیادی در 
مجلس ندارند از این فرصت استفاده کرده با ارائه تذکر 
در مورد طرح ها و لوایح تلاش می کنند صدای خود 
را به گوش موکلان خود در حوزه انتخابیه برســانند 
و اینطور وانمود کنند که در مجلس فعال هستند. در 
این طرح تأکید شده است تا نظرات موافق و مخالف در 
این کمیسیون به شکل مستقیم از رادیو پخش شود 
بنابراین، این دغدغه تعدادی از نمایندگان نیز برطرف 
می شــود و دلیلی برای مخالفت آنها باقی نمی ماند. 
آنطور که نماینــدگان موافق ایجاد طرح تشــکیل 
کمیسیون تلفیق طرح ها و لوایح می گویند، با ایجاد 
این کمیسیون و کارکردی که برای آن پیش بینی شده 
است، عملا تعدد جلسات بررسی یک طرح یا لایحه در 
مجلس افزایش یافته و در نهایت در صحن علنی صرفا 
رویه رأی گیری در مورد طرح یا لایحه عملی می شود 
و سرعت رسیدگی مجلس به چنین مواردی افزایش 
خواهد یافت؛ سرعت عملی که می تواند دست مجلس 
را برای بررسی لوایح و طرح هایی که قدمت آنها گاه به 

10سال هم می رسد بازتر کند.

طرحی برای افزایش کارایی مجلس
هزینه بالای اداره صحن علنی و صرف زمان زیاد برای اصلاح کلمات در لوایح و طرح ها از ایرادات فعلی ساختار اداره مجلس است 

حمیدضابوجاریانگزارش
خبرنگار

شاهکارتمدنغرب-8

اشغالگرانپرتغالیدر
سرزمینسرخپوستان

داستان غارتگری و کشورگشایی استعمارگران پرتغالی، محدود 
به آسیا و آفریقا نبود و آنان همپای رقیب چپاولگر خود اسپانیا، 
به قاره آمریکا نیز دست درازی کردند. در میان سرزمین های 
سرخپوستان، برزیل سرزمینی بود که به طور اتفاقی در سال 

1500کشف و سهم اشغالگران پرتغالی شد.
در اوایل قرن شــانزدهم میلادی بود که نخســتین کمپانی 
بهره برداری از برزیل توسط یهودیان ایجاد شد. ابتدا از چوب 
برزیل اســتفاده کردند و بعد کشــتزارهای نیشــکر را برای 
بهره برداری به راه انداختند و برای تحقق این امر بود که داستان 
انتقال هزاران برده آفریقایی به برزیل آغاز شد. در مورد تعداد 
بردگان سیاهپوستی که از سال 1500تا 1850به برزیل آورده 
شدند، اختلاف است. بنابر آخرین بررسی ها این تعداد بیش 
از 3.5میلیون نفر ذکر شــده است که البته طبق بررسی های 

قدیمی تر، این رقم، تا دوبرابر نیز تخمین زده می شود.
برزیل تا اواســط قرن هفدهم، تولیدکننده اصلی شــکر بود 
و به همین خاطر این مســتعمره پرتغال، خریدار اصلی برده 
به حســاب می آمد. جمعیت اندک بومیــان، براثر بیگاری به 
سرعت تلف شدند؛ درحالی که استعمارگران برای آماده کردن 
زمین ها، کاشت و برداشت، حمل و سرانجام نرم کردن و تصفیه 
نیشــکر به کارگران فراوانی نیاز داشتند. شاه پرتغال زمین ها 
را برای بهره برداری به بــزرگ مالکان درجه یک برزیل واگذار 
کرده بود. کار برجسته تسخیر برزیل باید با سازماندهی تولید 
توأم می شد. شاه، قلمرو وسیع کشف نشــده ای را به دوازده 
»فرماندار عالی نظامی« اعطا کرد تا برای خدمت به شاه از آن 

بهره برداری کنند.
نیشکر، شمال شرقی برزیل را به ویرانی کشید. حاشیه پرباران 
ساحلی، خاکی حاصلخیز و سرشار از هوموس و مواد معدنی 
داشت و پوشــیده از جنگل بود. به قول کاسترو: این منطقه 
جنگلی حاره، بر اثر کشت نیشــکر به علفزار تبدیل شد. این 
اراضی که به طور طبیعی برای کشت مواد غذایی مناسب بود، 

منطقه ای قحطی زده شد.
آتش زدن اراضی که راه را برای کشــت نیشــکر می گشود، 
گیاهان و حیوانات را به نابودی کشاند. نسل گوزن، گراز، خوک 
خرطوم دار و خرگوش از بین رفت. پوشش سبز گیاهی و گل ها 

و حیوانات بومی فدای کشت گسترده نیشکر شد.
برزیل در اوایل قرن نوزدهم میلادی پس از 3قرن اشغال، به 
ظاهر اســتقلال یافت و پرتغالی ها از آخرین مستعمره خود 
در سرزمین سرخپوستان خارج شدند، اما حقیقت آن است 
که سیاســت های امپریالیســتی، برزیل و دیگر کشورهای 
آمریکای جنوبی را تا ســالیان متمادی تحت سلطه خود نگه 
داشــت که امروز نیز همچنان آثارش بر فرهنگ و اقتصاد و 

سیاست این سرزمین ها قابل مشاهده است.

اقبال شاکری
نماینده مجلس

دولــت در شــرایطی قــرار دارد کــه 
ارز ترجیحــی را حــذف کــرده و از ایــن 
شــرایط به عنوان جراحی اقتصادی یاد 
می کند. در دنیا چنین اتفاقاتی کشور 
و چرخه های مختلفش را قفل می کند. 
باید همه موارد را درنظر داشته باشیم، 
حتــی جنــگ اوکرایــن و روســیه هــم بر 
شــرایط ما تأثیر گذاشــته و دولت را در 

شرایط سختی قرار داده است./ مهر

لاله افتخاری
عضو جبهه پیروان خط امام  

اقتدارکشــور و جبهــه انقــاب بیــش 
از هــر زمــان دیگــری هــراس را بــه جان 
صهیونیســت ها انداختــه اســت. ایــن 
رژیــم در اوج تزلــزل خــود اســت زیــرا 
گروه های مختلفی از میان مســلمانان 
هستند که می خواهند از خود در مقابل 
این رژیم دفاع کنند. قرآن نیز تأکید بر 

این مسئله دارد./آنا

ناتویعربیشکستمیخورد
رئیس کمیسیون شوراهای مجلس گفت:  ناتوی عربی 
همانند ائتلاف های قبلی در میان کشــورهای عربی 
محکوم به شکست است و رئیس جمهور آمریکا هم نه 
به دنبال تشکیل ائتلاف بلکه به دنبال فروش سلاح به 
این کشورهاست. محمدصالح جوکار افزود: نمونه بارز 
ائتلاف کشورهای عربی در حوزه مسائل نظامی که به 
شکست انجامیده طرح ائتلاف سعودی علیه ملت یمن 
است که همگان شاهد ناکامی این ائتلاف بودیم. وی 
خاطرنشان کرد: بایدن با عناوینی همچون ناتوی عربی 
و امثال آن به دنبال چاپیدن کشورهای عربی و فروش 
سلاح های خود به این کشورهاست. رئیس کمیسیون 
شــوراهای مجلس افزود: امروز دولت آمریکا شرایط 
مساعدی ندارد و در باتلاقی که در اوکراین ایجاد کرده 
مانده است. سؤال اینجاست رئیس جمهور آمریکا که 
کشورش در باتلاق اوکراین گیر کرده چگونه می تواند 

به کشورهای وابسته منطقه کمک کند؟ / فارس 

نقل قول خبر

خبر

یادداشت

یکیازچالشهایمهمپیــشروینمایندگان
مجلسشورایاسلامیدرروندبررسیطرحهاو
لوایح،نبودزمانکافیبرایبررسیجزئیاتمواد
مرتبطبهآناست؛مسئلهایکهسببشدهروند
بررسیاینمواردبادقتیکهانتظارمیرودهمراه
نشودوگاهتأییدیاردآننیازمندبرگزاریچندین
جلسهدرصحنعلنیباشد؛موضوعیکهباتوجه
بهمحدودبودنتعدادجلســاتعلنیهفتگی
مجلس،کاررابرایتصویــبیکلایحهیاطرح
بامشــکلروبهرومیکند.ازسویدیگر،برخی
طرحهایارسالیازسوینمایندگانمشابهتهای
زیادیدرجزئیاتبالوایحدولتداردکهســبب
میشودوقتبسیایازمجلسبرایبررسیآنها
گرفتهشــود.ازاینرو،اخیراطرحیبرایایجاد
کمیسیونیبانامتلفیقطرحهاولوایحدرمجلس
ازســویبرخینمایندگانارائهشدهاستکه
بهگفتهطراحانآنهدفازایجادآنجلوگیری
ازبروزچنینمشکلاتیاست.اگرچهاینطرحدر

مجلسموافقانومخالفانیهمدارد.

تورم تهیه طرح در مجلس یازدهم باعث شــده است 
که بخش زیادی از زمان صحن علنی صرف بررســی 
موضوعات مربوط به طرح های پیشنهادی نمایندگان 
شود. آنطور که هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی 
اعلام کرده اســت، تاکنون در مجلس 540طرح از 
سوی نمایندگان اعلام وصول شــده که از این تعداد 
کمتر از 10درصــد آنها تصویب و بــه قانون تبدیل 
شده است. برای بررسی طرح ها یا لوایح ارائه شده به 
مجلس، باید مذاکراتی طولانی چه در صحن علنی و 
چه در کمیسیون های تخصصی انجام شود تا طرح یا 
لایحه برای تصویب نهایی از ابعاد مختلف سنجیده 
شــود. آنطور که جعفر قادری، طــراح اصلی طرح 
ایجاد کمیسیون تلفیق لوایح و طرح ها به همشهری 
می گوید، با تصویب شــکل گیری این کمیســیون 
می توان سرعت رسیدگی به طرح ها و لوایح را در صحن 
علنی مجلس افزایش داد. او حرفش را اینطور ادامه 
می دهد: با روند کنونی قانونگذاری هر طرح یا لایحه ای 
که به مجلس ارســال می شــود برای کوچک ترین 
تغییری در متن آن نیازمند دست کم نیم ساعت زمان 

محمدرضامرادی؛تحلیلگر سیاسی
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وزارت ارتباطات اعلام کرده که اینترنت پاک به زودی 
رونمایی می شــود تا خانواده ها بتواننــد با انتخاب 
سطوح تعیین شده، فضایی امن تر برای فرزندان خود 
فراهم کنند. اگرچه پیش از این سیم کارت کودک 
عرضه شده بود اما اکنون خانواده ها با تنظیماتی که 
روی ســیم کارت یا مودم منزل انجام خواهند داد، 
4سطح تعریف شده را می توانند انتخاب کنند. این 
 USSD در حالی است که با شــماره گیری یک کد
که بعد از رونمایی از اینترنت پاک اعلام می شود، این 
امکان برای خانواده ها فراهم می شود که تنظیمات 
را به حالت قبل بازگردانند و بــه اینترنت معمولی 
دسترسی داشته باشند. همچنین بخش خصوصی به 
تولید ابزارهای نظارتی ورود کرده و آنگونه که رئیس 
مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت ارتباطات 
می گوید، این اپلیکیش های کنترلی می توانند روی 
لپ تاپ ها و کامپیوترهای شــخصی نصب شوند تا 

دستگاهی امن در اختیار فرزندان قرار بگیرد.

4سطح برای انتخاب والدین
مهدی سالم، مشاور وزیر و رئیس مرکز روابط عمومی 
و اطلاع رسانی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در گفت وگو با همشــهری از رونمایی اینترنت پاک 
در آینده نزدیک خبر داده است که روشی متفاوت از 

سیاست های گذشته دارد.
سالم با تأکید بر اینکه موضوع قابل توجه این است 
که در اســتفاده از اینترنت پاک هیچ اجباری وجود 
ندارد، ادامه داد: »هر پدر و مادری، هر یک از 4سطح 
تعریف شده را می تواند برای فرزندان خود انتخاب 

کند.« 
به گفتــه او »به عنوان مثال، پدر و مــادری انتخاب 

می کند که فرزندش از یکی از سطوح استفاده کند. 
با این حال، هر زمان که والدین لازم بدانند می توانند 
با شــماره گیری یک کد USSD که متعاقبا اعلام 
می شود، دسترسی به ســطح انتخاب شده را حذف 

کنند.«

مودم ها قابل تنظیم است
مشــاور وزیر و رئیــس مرکــز روابــط عمومی و 
اطلاع رســانی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در پاسخ به این پرسش که آیا مودم های در دسترس 
مردم، این قابلیت را دارند که انتخاب سطح روی آنها 
فعال شود، می گوید: »همه مودم ها این امکان را دارند 
که براساس سطح بندی مذکور تنظیم شوند. ما فقط 

باید لیست سفید را اعلام کنیم.«
ســالم با اشــاره به اینکه این لیســت به وسیله کار 
کارشناسی وزارت ارشاد و متخصصان حوزه تعلیم 
و تربیت تهیه شده اســت، ادامه می دهد: »به زودی 
این لیســت روی ســایت وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی و وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات منتشر 
می شود. این لیست که یک فایل اکسل است، از سوی 
خانواده ها دانلود می شــود و به این ترتیب والدین 
می توانند آن را در مودم منــزل وارد و به راحتی آن 
را فعال کنند. هر زمان هم که خانواده ها تشــخیص 

دهند، می توانند این لیست را غیرفعال کنند.«

تولید اپلیکیشن های کنترل در کشور
رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت 
ارتباطات درباره اپلیکیشن های کنترل که قابل نصب 
روی کامپیوترهای شخصی است، می گوید: »ابزارها و 
 )parental control( اپلیکیشن های نظارت والدین
در همه جای دنیا وجود دارد. بخش خصوصی کشور 
ما هم اقدام بــه تولید این اپلیکیشــن ها کرده و ما 

به زودی آنها را معرفی می کنیم.«
سالم با اشاره به اینکه نرم افزارهای کنترل و نظارت 
والدین )parental control( کاملا در اختیار خود 
پدر و مادرهاســت، ادامه می دهد: این اپلیکیشن ها 
آماده شده و خانواده ها با نصب و فعال کردن آنها روی 
لپ تاپ ها و کامپیوترهای شخصی، یک دستگاه امن 

در اختیار فرزندان خود قرار می دهند.
او همچنین در مورد نســخه اندروید کودک هم از 
معرفی این نســخه در آینده نزدیک خبر می دهد و 
می گوید: علاوه بر نمونه هایی که اکنون وجود دارد، 

این نسخه جدید اندروید کودک عرضه می شود.

لیست سفید برای زیر 5سال
رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت 

ارتباطات در پاسخ به این پرسش که به نظر می رسد 
لیست هنوز نهایی نشده، می گوید: »لیست وزارت 
ارشاد نهایی شده، اما طبقه بندی نهایی نشده است.«

ســالم درباره طبقه بندی لیســت توضیح می دهد: 
»درواقع اینکه مشخص شــود هر لیست مربوط به 
کدام رده سنی است، هنوز قطعی نشده و علت آن هم 

این است که این لیست بسیار سیال است.« 
به گفته او »به عبارت دیگر ممکن اســت برای یک 
کودک 10ســاله خانواده ای یک نوع از دسترسی را 
تشخیص دهد و خانواده ای دیگر، نوعی متفاوت. به 
همین خاطر، انتخاب را به عهده والدین گذاشته ایم تا 

خودشان انتخاب کنند.«
سخنگوی وزارت ارتباطات با اشاره به اینکه لیستی 
که برای کودکان زیر 5ســال تهیه شده، محدود و 
بین 10 تا 15سایت اســت، می گوید: »با این حال، 
وقتی ســن بالاتر می رود ما دیگر یک لیست سفید 
 )blacklist( نداریم و با یک لیست سیاه )whitelist(
روبه رو هستیم. به عنوان مثال، قسمت جست وجوی 
امن )safe search( فعال و وی پی ان ها مســدود 
است.«  به گفته ســالم »درواقع اینطور نیست که 
مثلا تعداد مشخصی سایت تعیین شده باشد و کمی 

سختگیرانه تر شده است.«

رنگ بندی به جای رده سنی
رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت 
ارتباطات به این مســئله اشــاره می کند که بعضی 
از کارشناســان معتقد بودند که اگر رده سنی برای 
معرفی سطوح اعلام شود، امکان تحریک فرزندان 

برای دسترسی به سطوح بالاتر وجود دارد.
سالم با بیان اینکه به همین خاطر سطوح تعیین شده 
و براساس رنگ بندی مشــخص می شود، می گوید: 
»این رنگ بندی شامل رنگ های سبز، سفید، زرد و 
نارنجی است و والدین می توانند براساس رنگ بندی، 

سطح مورد نظر را انتخاب کنند.«

ابزار بومی برای کنترل اینترنت کودکان
وزارت ارتباطات می گوید اینترنت پاک برای کودکان دارای 4سطح رنگ بندی است که حق انتخاب سطوح یا حذف آنها را 

برای والدین روی سیم کارت یا مودم فراهم می کند

دانشمندان می گویند سرایت پذیری زیرسویه اومیکرون که هم اکنون باعث موج جدیدی از بیماری کووید-19 شده، از سرخک نیز بیشتر و در 
تاریخ پزشکی بی سابقه است

سویه های جدید کرونا؛ مسری ترین ویروس های تاریخ بشر

کووید-19 در اوایل شیوع، 
بیماری نسبتا مرگباری بود، 
اما میزان سرایت آن چندان 
زیاد نبود. از اواخر سال2019 
و اوایل سال2020 که ویروس کرونا به شــکل بیماری کووید-19 در 
صحنه جهانی ظاهر شد، تاکنون تغییرات زیادی کرده و حالا به دلایل 
مختلف، برخلاف اوایل همه گیری به طور قابل توجهی کمتر کشــنده 
اســت، اما به صورت تصاعدی قابلیت انتقال آن بیشــتر شده است. به 
گزارش فورچون، به گفته یک پروفســور آمار زیستی و اپیدمیولوژی 
از استرالیا، زیرسویه های اومیکرون BA.4 و BA.5 که در حال سلطه 
در تمام نقاط جهان هســتند، در رقابت به عنوان مسری ترین ویروس 

انسانی، شانه به شانه ویروس سرخک در حرکت است.

سرعت کم انتقال ابتدایی
ســویه اصلی کووید-19 که ابتدا در ووهان چین مشاهده شد، دارای 
نرخ تولید مثل - که به عنوان مقدار R0 یا R-naught نیز شــناخته 
می شود - حدود 3.3 بود؛ به این معنا که هر فرد آلوده به طور متوسط 
3.3نفر دیگر را آلوده می کرد. این میــزان R0، این بیماری را در میان 
کم  ســرعت ترین بیماری  های انســانی از حیث انتقال قــرار می داد. 
نوع آنفلوآنزای همه گیر ســال1918 که R0 تخمینی 2داشــت، به 
همراه ابولا کمی کمتر قابل انتقال بودند، اما در فهرســت مسری ترین 
بیماری ها اوریون دارای R012 و سپس ســرخک با رتبه18 در صدر 
این فهرست قرار دارد. ویروس مســئول بیماری کوویدـ19 از آنجایی 
که در مســیر تکامل اســت، رفته رفته با جهش های پیاپی و بیش از 
اندازه، به میزان سرعت انتقال خود افزوده است. سویه دلتا نرخ تولید 
مثل کمی بالاتر در حدود5.1 داشت. سپس ســویه اومیکرون با نرخ 
باروری تقریبا دوبرابر بیشتر یعنی 9.5 روی کار آمد. آدرین استرمن، 
 استاد دانشگاه اســترالیای جنوبی، در وب ســایت خبری دانشگاهی

 The Conversation نوشــت: ســویه اومیکرون که اخیرا اصطلاح 
 PCR سارق را به دلیل توانایی اش در فرار از تشخیص در آزمایش های
به آن اطلاق کرده اند، حدود 1.4برابر بیشتر از BA.1 قابل انتقال بود؛ 

بنابراین میزان تولیدمثل آن حدود13.3 است.

افزایش تدریجی سرعت
مطالعات جدید نشــان می دهد که BA.4 و BA.5 نسبت به زیرسویه 
BA.2 سرعت انتقال بیشــتری دارند که همین روند در BA.2 نسبت 
به BA.1 نیز رخ داده اســت؛ بنابراین طبق گفته استرمن، آخرین زیر 
متغیرهای غالب کوویدـ 19 دارای نرخ تولیدمثل حدود 18.6 هستند 
که از سرخک، عفونی ترین بیماری ویروسی جهان پیشی گرفته است.

اگر شیوه تکامل ویروس کرونا همینطور پیش برود، سویه غالب بعدی 
 ،BA.2.75 .کوویدـ19 باید از همه سویه های پیش از خود پیشی بگیرد
یک زیرمجموعه بسیار جدید اومیکرون است که برخی از کاربران توییتر 
نام مستعار Centaurus را برای آن انتخاب کرده اند. پس از آنکه سازمان 
بهداشت جهانی اعلام کرد در حال پیگیری آن است به تیتر خبرها تبدیل 

شد. به گفته تام پیکاک، ویروس شناس بخش بیماری های عفونی امپریال 
کالج لندن، این زیرسویه هم اکنون در آستانه غلبه بر BA.5 در هند است 

و با رشد فوق العاده سریع خود، جهان را خیلی زود در بر خواهد گرفت.

عوارض ماندگار
با اینکه سرعت انتقال سویه ها و زیرسویه های جدید کوویدـ19 افزایش 
چشمگیری داشــته اســت، اما قابلیت بیماری زایی و مرگ به واسطه 
آن افزایش نداشــته اســت، ولی چه بیمار مجبور به بستری شدن در 
بیمارستان باشد و چه نباشد، احتمال ابتلا به کوویدـ19 طولانی مدت 
که ناشــی از عوارض ابتلاســت وجود دارد. دکتر کلر استیو، از کینگز 
کالج لندن، گفت: به نظر می رســد نوع اومیکرون به طور قابل توجهی 
کمتر از انواع قبلــی باعث ایجاد کوویدـ19 طولانی مدت شــود، اما با 
این حال، همچنان از هر 25نفر، یک نفــر مبتلا به کوویدـ19 بیش از 
4هفته عوارض بیماری را با خود خواهد داشت. محققان با استفاده از 
داده های اپلیکیشن ZOE )ردیابی بیماران کوویدـ19( دریافتند که 
احتمال تجربه طولانی کوویدـ19 در دوره بروز ســویه اومیکرون بین 
20 تا 50درصد کمتر از دوره دلتا بود. با این حال، مؤسســه آمار ملی 
انگلیس، تخمین زده که شمار بیماران مبتلا به کووید ـ19 طولانی از 
نرخ 1.3میلیون نفر در ژانویه2022 بــه 2میلیون نفر تا ماه مه2022 
رســیده اســت. با صعودی شــدن دوباره روند ابتلا به کوویدـ19 در 
بسیاری از نقاط جهان، احتمال گســترش کوویدـ19 طولانی نیز بالا 
می رود. به گفته اســتیو، علائم بسیار زیادی اســت که مدت ها پس از 
عفونت کووید-19 می تواند فرد را درگیر کنــد. این علائم می تواند از 
تنگی نفس، درد قفسه سینه، بی خوابی تا درد مفاصل متغیر باشد. برای 
برخی تجربه احساس خستگی، مه مغزی و حتی مشکلات قلبی را نیز 
گزارش کرده اند. بیماری های قلبی یکی از مشکلاتی است که پزشکان 
توصیه می کنند بیماران کوویدـ19 طولانی مدت آن را جدی بگیرند و 

به پزشک متخصص مراجعه کنند.

عمادالدین قاسمی پناهاینترنت
روزنامه نگار

زهرا خلجیپزشکی
روزنامه نگار

سامانه های شهرداری تل آویو هک شد
یک حمله ســایبری از خاک عراق، زیرساخت های شهرداری 

تل آویو پایتخت رژیم صهیونیستی را هدف قرار داد.
درپی این حمله ســایبری، وب سایت شــهرداری و اپلیکیشن 
خدمات شهری تل آویو و سیستم مالیاتی آن از دسترس خارج 
شــد.گروه هکری موســوم به »الطاهره« عراق مسئولیت این 

حملات سایبری را بر عهده گرفته است.
روزنامه هاآرتص در گزارشی با اشاره به حملات اخیر سایبری به 
زیرساخت های حیاتی این رژیم وضعیت را بحرانی اعلام کرده 
است. براساس گزارش این روزنامه، کارشناسان هشدار می دهند 
که بسیاری از سیستم های زیرساختی اســرائیل در بحبوحه 

جنگ های سایبری با ایران افشا شده اند.
به نوشته این رسانه صهیونیستی، هکرها دریافته اند که سیستم 
فاضلاب شهر ساحلی »اور عقیفا« کاملًا در معرض فضای وب 
و بدون هیچ گونــه حفاظت اولیه قرار دارد. محققان ســایبری 
اســرائیلی می گویند که بسیاری از سیســتم های صنعتی در 
سرزمین های اشغالی و خارج از آن در معرض هک های مشابهی 
هستند که به هکرها اجازه دسترسی، کنترل سیستم ها و آسیب 

فیزیکی را می دهد.
یک کارشناس در همین خصوص گفت: واحدهای کنترل از راه 
دور می توانند با توجه به پارامترهای خاصی که سیستم در این 
زمان نظارت می کند، مثلًا ارتفــاع آب در یک مخزن، عملیات 

خودکار مانند بستن و باز کردن پمپ ها و شیرها را انجام دهند.
طبق این گزارش، روز پنجشنبه، هکرها عکسی را منتشر کردند 
که رابط گرافیکی سیســتم کنترل پمپ فاضلاب در شهر اور 
عقیفا را نشان می داد. به نوشته هاآرتص، یک تحقیق نشان داده 
که رابط کاملًا بدون حفاظت است و حتی به رمز عبور نیاز ندارد 

و وب سایت از پروتکل انتقال ابرمتن ایمن استفاده نمی کند.

شبکه کان رژیم صهیونیستی هم ضمن اذعان به هک وب سایت 
شــهرداری تل آویو در عین حال مدعی شد که این سایت پس 
از یک ســاعت وقفه فعالیت خود را از سر گرفت. این چندمین 
حمله گسترده سایبری به وب ســایت های رژیم صهیونیستی 
ظرف چند ماه اخیر است و در اقدامی مشابه، حمله ای سایبری 
در 31 فروردین ماه، موجب توقف ســایت فرودگاه بن گوریون 

در تل آویو شد.
در تیرماه جاری همچنین ســرورها و خدمات شرکت امنیت 
دیجیتال »ســلیبرایتی« یکی از مهم ترین شرکت های رژیم 
صهیونیســتی ویژه ارائه اطلاعات دیجیتــال و ارائه خدمات 
اطلاعاتی حقوقی به غرب هدف حمله ای سایبری از خاک عراق 
قرار گرفت.  برخی صفحات و کانال ها در شبکه های اجتماعی 
عراق گزارش دادند که دو تیم سایبری »الطاهره« و »تیم 18۷۷« 

مسئولیت این حملات سایبری را بر عهده گرفتند.

 جست وجوی آنلاین کتاب
در کتابخانه های کشور

اداره کل امــور کتابخانه هــای نهــاد کتابخانه های عمومی 
کشور با راه اندازی سامانه »سامان«، امکان استفاده از کلیه 
کتابخانه های عمومی کشور را تنها با یک بار ثبت نام آنلاین 
فراهم کرده است. علاقه مندان جهت استفاده از کتابخانه های 
عمومی سراسر کشور می توانند در سامانه »سامان« ثبت نام 
کرده و ســپس از کلیه کتابخانه ها، کتاب امانت بگیرند و از 
خدمات آنها اســتفاده کنند. به گزارش همشــهری، پس از 
تکمیل ثبت نام و درج اطلاعات خواســته شــده، به سامانه 
یکپارچــه مدیریــت کتابخانه های عمومی کشــور منتقل 
می شوید. متأسفانه جهت فعالســازی حساب کاربری خود 
و دریافت کارت عضویت بایســتی به کتابخانه ای که هنگام 
ثبت نام انتخاب کرده اید، مراجعه کنید و کارت ملی خود را 
ارائه دهید. در این سامانه می توانید کتاب های مدنظرتان را 
جست وجو کرده و از وجود آنها در کتابخانه های سطح شهر 
محل زندگی تان آگاه شــوید. حال کافی اســت با یادداشت 

شماره کتاب، به کتابخانه مشخص شده مراجعه کرده و کتاب 
را به امانت بگیرید. حداکثر میزان امانت به هر کد ملی 5 امانت 
تعیین شده و بازه امانت از یک ماه به 14روز کاهش یافته است. 
تمدید امانت نیز به شرط نبود رزرو، به دفعات قابل انجام است.

نزدیک شدن به اینترنت کوانتومی 

محققان آلمانی از دانشگاه لودویگ مونیخ و دانشگاه سارلند 
در مطالعه جدیدی رکورد ارتباط و همبستگی کوانتومی بین 
2 اتم در فیبر نوری را شکســتند. این دستاورد بسیار مهمی 
در مسیر رسیدن به توســعه اینترنت امن و سریع کوانتومی 
به حســاب می آید. به گزارش نیواطلس، آنها در این آزمایش 
دو اتم روبیدیــم را که در فیبر نوری 2ســاختمان مختلف با 
فاصله 33کیلومتری قرار گرفتــه بودند، با هم درگیر کردند. 
درهم تنیدگی کوانتومی پدیده عجیبی است که در آن 2ذره 
می توانند چنان به یکدیگر متصل شــوند که بررســی یکی 
می تواند وضعیت دیگری را نشان دهد. با این حال بعد عجیب 
ماجرا اینجاست که تغییری کوچک در یک ذره فورا شریک آن 
را نیز باعث تغییر می کند، مهم نیست چقدر از هم دور باشند. 
این مفهوم یعنی، اطلاعات سریع تر از ســرعت نور از راه دور 
منتقل می  شوند. باوجود اینکه ظاهرا غیرممکن بود، اما درهم 
تنیدگی کوانتومی به طور مداوم دهه هاست که در آزمایش  ها 
نشان داده شده است و دانشمندان از ماهیت عجیب آن برای 

انتقال سریع داده ها در فواصل طولانی استفاده می  کنند.
اما محققان آلمانی هر اتم را با یک پالس لیزری تحریک کردند 
تا فوتونی را منتشــر کند که به صــورت کوانتومی با خود اتم 
درهم  تنیده است. سپس این فوتون ها درون فیبر نوری ارسال 
شدند تا در وسط راه به یک ایســتگاه گیرنده برسند. در آنجا 
فوتون  ها تحت اندازه  گیری مشترک قرار گرفتند و درهم تنیده 
شــدند و چون هرکدام از این فوتون ها با اتم خودشان درهم 
 تنیده هستند، خود 2اتم نیز با یکدیگر درهم  تنیده می  شوند.

هرچند فوتون  ها قبلا هم در فواصل دور درهم تنیده شــده 
بودند، اما این مطالعه رکــورد جدیدی را برای درهم  تنیدگی 
2اتم که می توانند به عنوان گره هــای حافظه کوانتومی روی 
فیبر نوری عمل کنند، نشــان داد. نکته کلیدی این اســت 
که فوتون های واسطه به طول موج های بلندتر تبدیل شوند 
تا بیشــتر در فیبرها حرکت کنند. طول مــوج طبیعی آنها 
۷80نانومتر است، یعنی پس از چند کیلومتر از دست می روند. 
به همین خاطر، محققان آنها را از دستگاهی عبور دادند تا طول 

موجشان به 151۷نانومتر برسد.

ایکــس  اســپیس  موشــک  یــک 
۴۶ماهــواره اینترنتــی را به مــدار زمین 
بــرد و پــس از انجــام عملیــات روی 
ســکوی دریایی شــرکت در دریــا فرود 
آمــد. موشــک فالکــون ۹ همــراه ۴۶ 
ماهواره اینترنتی به مدار زمین رفت و 
۶۳ دقیقه پس از پرتاب آنها را به مدار 

خود رساند. 

46
ماهواره

دانشــمندان بــا فناوری های نویــن و با 
اســتفاده از لیزرهــای بســیار ظریفــی 
که حتی نازک تر از یک تار موی انسان 
هســتند، قطعــه ای از پوســته زمیــن را 
در استرالیا کشــف کرده اند که عمری 
۴میلیارد ساله دارد. ابعاد این پوسته 
مســاحتی در حد و انــدازه ایرلند دارد. 
احتمــال  همچنیــن  زمین شناســان 
می دهند بــا مطالعه ایــن قطعه بتوان 
اطلاعاتــی در مــورد چگونگــی تبدیــل 
سیاره ما از مکانی غیرقابل سکونت به 
سرزمینی مملو از حیات به دست آورد.

 4 
میلیارد سال

ظاهراً اپــل تصمیم دارد مــدل دیگری 
از هدســت واقعیــت  ترکیبی خــود را با 
قیمــت ارزان تــر در ســال ۲۰۲۵ عرضه 
کند. اگرچــه انتظار می رود نخســتین 
مدل این هدســت با قیمتــی در حدود 
۳ هزار دلار عرضه شود، اما گزارش ها 
نشان می دهد که اپل درحال  کار روی 
نسخه مقرون  به  صرفه تر این محصول 
اســت که آن را در ســال ۲۰۲۵ بــه بازار 

عرضه خواهد کرد.

 2025
میلادی

کمک دانشگاه ها برای جا افتادن 
فرهنگ دانش بنیان 

معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری در مراسم 
افتتاح خانــه خلاق و نوآوری دانشــگاه پیام نور 
با بیان اینکــه صنایع خلاق فصــل جدیدی از 
اشــتغال زایی، ارزش آفرینی و تبدیل ایده های 
خلاق به محصولات را گشوده اند، گفت: راه توسعه 
و رونــق محصولات دانش بنیــان و خلاق، ورود 
بخش خصوصی به سرمایه گذاری روی خلاقیت ها 

و نوآوری است.
به گزارش معاونت علمی ریاست جمهوری، سورنا 
ستاری با اشــاره به ضرورت حرکت دانشگاه ها 
به ســوی کارآفرینی و خلق ایده هــای نوآورانه، 
گفت: اگر دانشگاه به این نتیجه برسد که باید ایده 
نوآورانه را به محصولی تأثیرگذار در جامعه تبدیل 
کند، فرهنگ دانش بنیان و خلاق نیز جای خود 
را در جامعه خواهد یافــت و در این صورت، تمام 
انرژی، ســرمایه و حمایت خود را در اختیار این 

زیست بوم خواهد گذاشت.
ستاری با اشــاره به ضرورت حرکت دانشگاه ها 
به ســوی کارآفرینی، بیان کرد: ایجاد این خانه 
خلاق و نوآوری گام ارزشمندی در راستای ایجاد 
شرکت های دانش بنیان و خلاق به شمار می رود. 
امروزه نمی توان دانشگاه ها را با شهریه اداره کرد و 
دانشگاه ها باید بخش عمده  درآمد خود را از محل 
تولید محصول و ارائه خدمات حاصل و زمینه ای 
فراهم کند تا دانشــگاهیان، زمینه ســاز ایجاد 

اشتغال و خلق ثروت شوند.

نرم افزار

عدد خبر

دانش

دانش بنیان

فناوری

مطالبه خانواده ها و ارتقای دانش فنی
سینا تفنگچی، مدرس رشته ارتباطات دانشــگاه در گفت وگو با همشهری با اشاره به دوران 
کرونا و قوت گرفتن آموزش از راه دور به جای آموزش حضوری، به حساسیت و نگرانی بیش 
از پیش خانواده ها نسبت به حضور فرزندان خود در فضای مجازی اشاره می کند. تفنگچی با 
اشاره به اینکه موضوع نظارت خانواده ها بر کودکان در فضای مجازی باعث ارتقای دانش فنی 
شد، می گوید: »این دانش فنی علاوه بر اینکه به توسعه پلتفرم های آموزشی کمک کرد، باعث 
شد که نرم افزارهای کنترل کننده هم توسعه پیدا کنند.«  به گفته او »نگرانی و مطالبه والدین 
باعث شد که بسیاری از پلتفرم ها تلاش خود را بر حفظ و حراست از کودکان در فضای مجازی 
متمرکز کنند.« تفنگچی با تأکید بر اینکه فرهنگ توسط نهاد خانواده و نهادهای آموزش دهنده 
باید رشد کند، ادامه می دهد: »در غیر این صورت، فرد درنهایت در آن مسیری که خودش فکر 

می کند درست است و نیازهایش را برآورده می کند، حرکت خواهد کرد.« 

مکث
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وقتی آتش بگیرد مثل چوب می ســوزد؛ شاید هم 
شدید تر از چوب. بین 2لایه نازک آلومینیومی آن، 
یک لایه پلاســتیک قرار دارد که شعله ور می شود. 
نمای کامپوزیت ممنوع است، ولی همچنان ساخته 
و نصب می شود و هنگام آتش ســوزی شعله  را دور 
تا دور دیوار ها منتقل می کند. ســاختمان های بلند 
زیادی در کلانشهر های ایران نمای کامپوزیتی دارند 
و آماده آتش ســوزی هســتند. نمونه اش بخشی از 
نمای بیمارستان رسول اکرم)ص( تهران که یکشنبه 

گذشته آتش گرفت.
شهرداری تهران هنگام صدور پروانه ساخت، این نما 
را تایید نمی کند، اما ظاهرا هنگام بازسازی می شود 
از کامپوزیت اســتفاده کرد. مالکان ساختمان های 
فرسوده ای که می خواهند ظاهر آن  را تغییر دهند، 
مشتری کامپوزیت هستند. آجر های پوک و سیمان 
ترک خورده با این نمای براق فلزی پوشــانده و چند 
طبقه تجاری و اداری کهنه و فرسوده، ناگهان تبدیل 

به ساختمان مرکز تجارت جهانی می شود.
در بهمن ســال1391 شــورای شــهر تهران طرح 
»الزام شــهرداری تهران به رعایــت اصول معماری 
اسلامی ایران و زیباسازی نما و منظر ساختمان های 
شهری« را تصویب و استفاده از کامپوزیت در نمای 
ساختمان های مسکونی را ممنوع کرد. حمزه شکیب، 
رئیس وقت کمیسیون عمران شورای شهر و سرپرست 
فعلی سازمان نظام مهندسی در جلسه524 دوره سوم 
شورا اعلام کرد که رواج نمای کامپوزیتی خصوصا در 
ساختمان های مسکونی نتیجه الگو سازی غلط است. 
براساس این مصوبه، اســتفاده از مصالح کامپوزیت 
برای نماسازی در کاربری های مسکونی ممنوع شد؛ 
ضمن اینکه از اول فروردین92 درصورت استفاده از 
کامپوزیت در کاربری های غیرمسکونی، به ازای هر 
مترمربع 10هزار تومان عوارض وضع شد. یک سال 
بعد در آذر1392 شورای عالی شهرسازی و معماری 
در مصوبه ای استفاده از نماهای کاذب و پوسته های 

جدا از معماری را در شهرهای تاریخی ممنوع کرد.

بازار نمای کامپوزیت
مهم ترین مشــکل برای ممنوعیت کامل این ورقه 
3لایه، کارخانه هایی بودند که این محصول را تولید 

و انبوه  نماســازانی که آن را نصب می کردند که بازار 
بزرگی را تشــکیل داده بودند. تولید کنندگان ادعا 
می کردند ورقه هــای کامپوزیت به دلیل داشــتن 
اســتاندارد خارجی، در مقابل حرارت، بسیار مقاوم 
هســتند، به همین دلیل و با وجود مصوبه شــورا، 

استفاده از کامپوزیت ادامه پیدا کرد.
دی ماه 1395 و بعد از حادثه ناگوار پلاســکو، دوباره 
توجه عمومی به ایمن سازی  و احتمال آتش سوزی 
جلب شد. 6ماه بعد از پلاســکو، 2مورد آتش سوزی 
پشت سر هم در ساختمان های بلند مرتبه »مشهد« 
رخ داد که هر دو بنا نمای کامپوزیت داشتند. درست 
در همین ســال چند کنفرانس علمی درباره کاربرد 
صنعتی و ساختمانی کامپوزیت ها در دانشگاه علم و 
صنعت و دانشگاه شهیدرجایی برگزار شد. این نشانگر 
بازار رو به رشد کامپوزیت در دهه گذشته است، اما هر 

محصولی باید از استاندارد های مشخصی برخوردار 
EN13501- باشد که در این زمینه استاندارد اروپایی
1 درباره محصولات مقاوم در برابر آتش، ملاک است.

در سال 1395 ویراست سوم »مقررات ملی ساختمان: 
مبحث سوم - حفاظت ساختمان ها در مقابل حریق« 
منتشر شد که شــرح می  داد نمای ساختمان نباید 
شعله را انتقال دهد. مدیرعامل سازمان آتش نشانی 
می گوید: »نمای کامپوزیت از سال 95 ممنوع شده 
و اگر هم در ساختمانی استفاده می شود، برای جایی 
است که می خواهند آن را بازسازی کنند؛ زیرا پرونده  
بازســازی به کمیته نما نمی آید. البته به شهرداران 
گفته شده که در این باره سختگیری کنند. توصیه ما به 
شهروندان هم این است که سراغ این نوع نما نروند.« 
قدرت الله محمدی می افزاید: »برخی مالکان به دلیل 
زیبایی و ســرعت اجرای کامپوزیت، اماکن خود را 

ناامن می کنند؛ درحالی که کامپوزیت به دلیل مواد 
اشتعال زای پلیمری آتش  می گیرد. شاید در آینده 
برنامه ای داشته باشیم که مالکان را ملزم کنیم که این 
نما را اصلاح کنند تا کامپوزیت از نمای شهری تهران 

حذف شود.«
اما وقتی تبلیغات شرکت های نصب کامپوزیت را مرور 
می کنید تقریبا تمام آنها مدعی استفاده از مواد مقاوم 

در برابر آتش یا ضد آتش هستند.
کامــران عبدولی، دبیر اجرایــی پنجمین همایش 
بین المللی آتش نشــانی می گوید: »نمی توان گفت 
چنین ماده ای ضد آتش یا مقاوم در برابر آتش است. 
تنها می شود مشــخص کرد که یک نوع کامپوزیت 
کند تر می سوزد یا حریق را کمتر انتقال می دهد.« او 
تأکید می کند: »ما نظر مرکز تحقیقات راه، مسکن و 
شهرسازی را می پذیریم. اگر این مرکز تأیید کند که 
یک نوع کامپوزیت در برابر آتش مقاومت بیشتری 
نشان می دهد، آتش نشــانی هم آن را قبول دارد، اما 
تعداد کامپوزیت هایی که ایــن تأییدیه را گرفته اند، 

کم است.«
بررسی سایت مرکز تحقیقات وزارت مسکن نشان 
می دهد تنها 2نوع کامپوزیت موجود در بازار تأییدیه 
مقاومت در برابر آتــش را دارند! با این وصف عجیب 
نیســت که در آخریــن حادثه یعنی آتش ســوزی 
بیمارستان رسول اکرم )ص( تهران، مواد کامپوزیت  

سالن، عامل انتقال آتش بود.

نمای کامپوزیت، آماده سوختن
استفاده از نمای کامپوزیت چندبار ممنوع اعلام شده، اما همچنان در ساختمان ها دیده می شود

شاخص های تغییر مدیران شهرداری 
حتی بهتریــن خودروي دنیــا هم پس از 
چندهزار کیلومتر رانــدن، نیاز به تعمیر و 
تعویض قطعه دارد. سازمان ها و ساختارها 
نیز مثل یک خودرو بــه همین قاعده، نیاز 
دارند. شهرداری ها )و ازجمله شهرداری تهران( به جهت حجم 
کار و مأموریت ها، لازم اســت مدام به تغییرات ســاختاری و 
مدیریتی خود بیندیشند. اکنون پس از ماه ها فعالیت سنگین 
و جهادی شــهرداری، به نظر می آید برخی تغییرات، محتمل و 
البته لازم باشد. این شاخص ها، می توانند راهنمای خوبی برای 
تصمیم گیران باشند تا مطابق با آن اصلاحات لازم را انجام دهند:

1 فهم رویکردهای مدیریت جدید: شــهردار جدید، در 

شعارها و گفتمان ســازی های خود، ارزش ها و رویکردهایی را 
مطرح کرده که منطقا طبق همان هم قضاوت خواهد شد. پس 
مدیران زیردســت ایشان باید نســبت به این مفاهیم و مبانی، 

آگاهی و اعتقاد داشته باشند. 
2 بهره مندی از توانایی برنامه ریزی: راه نجات شهرداری 

و مدیریت تهران، آن است که مدیران از یک نظام برنامه ریزی 
هوشمندانه و عملیاتی پیروی کنند. باید سنجید مدیر مربوطه 
تا چه حد توانسته است برای تشکیلات خود به یک برنامه جامع 
کاربردی دســت یافته  و آن  را به جداول عملیاتی تبدیل کند و 

همچنین باید مراقب برنامه ها و گزارش های صوری بود.
3 شجاعت در تصمیم گیری: درد اصلی مدیران دولت قبل، 

بی تصمیمی بود. این آفت همیشه پیش روی مدیران است که کار 
مهمی انجام ندهیم تا نقد و مؤاخذه مان نکنند! پس باید پرونده 
کاری مدیران ارشد مطالعه شــود که تا چه حد به تصمیمات  

سخت تن داده و مسئولیت پذیر خود را ثابت کرده اند.
4 روش صحیح برخورد با ارباب رجوع و تکریم مردم: 

توجه همیشگی به مردم و تکریم آنان، یک شاخص ارزیابی مهم 
به حساب می آید. علاوه بر گزارش سازمان های بازرسی، نظرات 
مستقیم مردمی نیز)مثلا در شبکه های اجتماعی( می تواند ابزار 

خوبی برای سنجش »مردمی بودن« باشد.
5 سلامت اقتصادی و مبارزه با فساد پنهان: باید معلوم 

شود که یک مدیر ارشد در مدت مســئولیتش، چقدر توانسته 
است سلامت نفس خود را حفظ کند و تا چه میزان توانسته در 

کشف و مقابله با تخلفات، مؤثر و مفید باشد.
6 مدیریت اجرایی نیروهای تحت پوشــش: باید مدل 

مدیریتی هر مدیر از این منظر مــورد کنکاش قرار گیرد که آیا 
اساسا او توانسته حتی دفتر خویش یا نیروهای مستقیم تحت 
پوشش خود را مدیریت و ساماندهی کند یا نوعی از آشفتگی و 

تداخل وظایف در سازمان او حاکم است.
البته باید توجه شود که تغییر هر مدیر حاوی پیامی مهم برای 
نیروهای داخل و مخاطبان بیرون شهرداری خواهد بود. هر تغییر، 
این پیام را به بدنه منتقل می کند که خواست جدی سازمان به 
چه سمت و سویی است. تغییر، قطب نمای حرکتی سازمان است 

تا بدنه بتوانند جهت اصلی را برای ادامه کار، فهم کنند.

پرویز سروری
نایب رئیس شورای شهر تهران

شــهرداری به تنهایــی توان احیــای بافت 
فرسوده پایتخت را ندارد و این کار نیازمند 
ایجاد جاذبه ســرمایه گذاری و مشارکت 
مــردم اســت. متأســفانه پروانه هــای 
صادر شــده برای بافت های فرســوده در 
ســال های گذشــته کاهــش داشــته امــا 
امیدواریم با مصوبه یک طبقه تشویقی 

شاهد رونق احیای این بافت ها باشیم.

علی محمد مختاری
مدیرعامل سازمان بوستان ها و فضای 

سبز شهرداری تهران
باتوجه بــه افزایــش روزمــره جمعیــت و 
لــزوم توســعه ساخت وســازهای اداری 
و مســکونی، براســاس ضوابــط طــرح 
تفصیلــی و بــرای حفــظ فضاهــای ســبز 
موجود در املاک و توسعه این فضاها در 
بناهای در حال ساخت، مالکان موظف 
به احداث باغچه هســتند. مالکان برای 
متراژ باغچه  و انتخاب گونه های گیاهی، 

از کارشناسان راهنمایی بگیرند.

نقل قول خبر

عدد خبر

سیدمهدی سیدی؛ فعال اجتماعییادداشت

سرپرست اداره کل معماری و ساختمان 
شــهرداری تهــران از تعیین ۵۰شــاخص 
مکانــی در تهیــه مــدل طراحــی شــبکه 
معابــر شــهر تهــران خبــر داد. حامــد 
ســلیمی گفــت: »ایــن شــاخص ها بــا 
عملکــرد محلــی، ناحیــه ای، منطقــه ای 
و شــهری دسته بندی شــده اند کــه بــا 
کمــک اطلاعــات ثبت شــده مربــوط بــه 
طرح مســیریابی دوچرخه، ســاماندهی 
میادیــن شــهر و... می توان نقشــه های 
اولویت بنــدی معابــر تهــران بــرای انجام 
مناسب سازی پیاده راه ها را تهیه کرد.«
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مدیرعامــل ســازمان ورزش شــهرداری 
تهــران گفت که ایــن ســازمان ۲۱۱ مکان 
ورزشی شامل استخر، مجموعه ورزشی 
ویــژه بانــوان، زورخانــه، زمیــن چمــن، 
ســالن تیراندازی، مجموعه ســوارکاری، 
سالن های توپی و چندمنظوره در اختیار 
دارد. حســین اوجاقــی عنوان کــرد: »با 
نگاه عدالت محور، مناطق کم برخوردار 
در راســتای اســتفاده از ایــن امکانــات 

موردتوجه قرار گرفته اند.«
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کمیتهنمابرساختمانهانظارتمیکند
مهدی بابایی، رئیس کمیته ایمنی شورای شــهر تهران: اکنون براساس مصوبات کمیته نما که در 
معاونت شهرسازی داریم، عمل می شود و  کمیته نما هم با کامپوزیت موافقت نمی کند. اگر هم مالک 
بخواهد نماسازی و کل نما را جابه جا کند از حوزه تعمیرات جزئی خارج می شود و در گروه تعمیرات 
اساسی قرار می گیرد و باید تأییدیه نما را از معاونت شهرسازی بگیرد. ساختمان های بلندمرتبه، هم 
در مرحله صدور پروانه و هم در پایان عملیات ساختمانی نیاز به تأییدیه ایمنی آتش نشانی دارند. 
اگر آتش نشــانی هم این تأییدیه را صادر نکند، پایان کار نخواهند گرفت. با وجود این، استفاده از 
نمای کامپوزیت به صفر نرسیده و غالبا در ساختمان های بلندمرتبه دیده می شود. البته می طلبد 
که سازمان آتش نشانی الزامات خود را با معاونت معماری و شهرسازی در میان بگذارد تا  همراه با 

یکدیگر  به موضوع  اجرای نمای کامپوزیتی رسیدگی کنیم.

مکث

محمد سرابیگزارش
روزنامه نگار

سوختن کامپوزیت در نمای برج سلمان مشهد
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فهیمهپناهآذرموسیقی
روزنامهنگار

گروههایموسیقیتاهفتهاولمرداد)پیشازآغازماه
محرموصفر(روزهایپرترافیککاریدرپایتختو
دیگرشــهرهایبــزرگدارنــد.تعــدادبرگزاری
کنسرتهایموسیقیبیشترازماههایقبلاستو
طرفدارانموسیقیبیشترینمخاطباینکنسرتها
هســتند.هــرچنــددرروزهــایاخیــرماجرای
پلیبکخوانیبرخیازخوانندگانپاپبازهمدرصدر
اخبارموسیقیقرارگرفتهاماســالنهایموسیقی
همچنانفروشخودرادارند.هرچندوقتیکبار،
ماجرایفالشخوانی،لبخوانیو...درکنسرتهای
موسیقیدیدهمیشــود،موضوعیکهبعدازمدتی
فراموششــدهاماهمچنانادامهدارد.مانندافتادن
خوانندهایرویصحنهکههمچنانصدایشپخش
میشود،شکستنآرشــهرویصحنهکههمچنان
موســیقیاجرامیشــودویالبخوانیکــهبارها،
علاقهمندانموسیقیدرکنسرتهامتوجهآنشدهاند.

درآمدهایکلانمانعنظارتبرکیفیت
رضامهدوی،پژوهشــگرموســیقیدربارهاتفاقات
اخیردرکنسرتهاوموضوعپلیبکخوانیبرخیاز
خوانندگانبههمشــهریمیگوید:»معمولاپروسه
صدورمجوزوبرگزاريکنسرتهایموسیقیمشخص
است.دفترموسیقیوزارتارشادبهاشعاریکهازقبل

تأییدشــدهوویدئوییکهازاجرامیبیند،
مجــوزمیدهدوگروههــماجرایخود
رادارنــد.امابهنظرمبایددرســالنهای
موســیقیناظرانیوجودداشتهباشند.

وقتینظارتیوجودنداشــتهباشد،
بهطورحتمحاشیههایاینچنینی
اتفاقمیافتد.«ایننوازندهسنتور
درادامهبهبرگزاریکنسرتهادر

سالنهايبزرگاشارهمیکندوميگوید:وقتیپای
موسسههاوسالنهایبزرگکهدرآمدهایزیاددارند،
درمیانباشدسختگیریهاکمترمیشود.ويادامه
میدهد:»دعوتافرادمسئولبهسالنهایکنسرت
باعثمیشودکهسختگیریهادربارهنوعاجراوحتی
رفتارباتماشاگرکمترشودوهمیندعوتهاتضمینی

برایادامهکاراست.«

نظارتحرفهایرویکنسرتهاباشد
مهدویمعتقداستکهبایدنظارتجدیباشد
وبرگزاریایننوعکنســرتهادرست
نیستودرشأنموسیقیایرانهم
نیست.ویدرادامهبهفوتبالاشاره
میکند:»بیشتریندرآمدکلان

ورزشیدربازیفوتبالاســتاماهمینفوتبالهم
کمیتهانضباطیداردونظارتکاملرويآنصورت
میگیرد.بهنظرمبرایکنســرتهاهمبایدکمیته
انضباطــیبگذارند.بهلحاظاخلاقــیهنرمندباید
بیاموزدکهمردمولینعمتهستندوحتیاگرمخاطب
بدوبیراهگفتهنرمندبایدخویشــتنداریکند.به
لحاظحرفهایوکاریهمایننوعبرگزاریکنسرتها
یکنوعکلاهبرداریاست.آنقدرنظارتنیستکه
حتیدرماههایاخیرایننوعخواندن،عادیسازی
شدهاســت.«مهدویبااشــارهبهاینکهبایدشیوه
انضباطیبرایبرخوردباایننوعحرکاتایجادشود،
توضیحمیدهد:»یکهنرمندبااینگرانیبلیتهای
کنسرت،4شباجرادرشهر12میلیوننفریداردو
درنهایت20هزارنفرهستندکهتواناییخریدبلیت

رادارندوبهکنســرتمیروند.اماهمینافرادوقتی
باایننوعخواندنمواجهمیشــوند،اعتمادخودبه
هنروهنرمندانراازدستمیدهند.یکشیوهنامه
انضباطیونظــارتحرفهایمیتوانــدازایجاداین
بیاعتمادیجلوگیریکند.ایناتفاقاتدردرازمدت
باعثازبینرفتنالگوهایدرستوجایگزینشدن
شومنهادرموســیقیایرانمیشود.ویمیافزاید:
»بهتراستوزارتارشاددســتبهکارشودتایک
ســازمانونهادیکهربطیبهموســیقیندارد،به
اینحوزهورودداشــتهباشــد.نظارتهمبهمعنای
ممیزینیســتبلکهایننظارتبایــدبرکیفیتو
چگونگیبرگزاریکنسرتباشد.همچنینگروهی
کهکارشناساینحوزههستندبراساسدستورالعمل

نظارتداشتهباشندتاآدابصحنهرعایتشود.«

اینصداییاستکهنمیماند
رضامهدوی،پژوهشگرموسیقیازتأثیرلورفتناجرایپلیبکبرمخاطبکنسرتهامیگوید

پسردلفینيمیتازد
پدیدهسینمايایراندرروسیهبیشاز

یکمیلیوندلارفروخت

پسردلفینیبهکارگردانیمحمدخیراندیشاستبافروش
یکمیلیونو۷۳0هزاردلاردرسینمايروسیه،بهپدیده

امروزسینمايایرانتبدیلشدهاست.
بهگزارشهمشهري،اینفیلمکه2سالنگارشفیلمنامهو
2سالتولیدآنبهتهیهکنندگيمحمدامینهمدانیزمان
بردهاستازمحصولاتسازمانسینمایياوجاست.باکاهش
شــدتوضعیتکرونادرجهان،عرضهجهانياینفیلمبا
نمایشدرسینماهايروسیهآغازشدوتاکنوندومینفیلم

پرفروشدرسینماهاياینکشوراست.
»پسردلفینی«درسال۹۹متقاضیحضوردرجشنوارهفیلم
فجرشدامابهدلیلآنکهدرآنسالفیلمانیمیشندیگری
درویتریناینجشنوارهنبودازفهرستجشنوارهخطخورد.
بهگفتــههمدانــیاینانیمیشــنقراراســتشــهریور
ماهامســالرویپردهســینماهایایرانبیاید.اکرانیکه
همزماناســتبانمایشآندرترکیــه.درادامههمقرار
استاینفیلمدراســپانیا،کرهجنوبی،تایوانومغولستان

بهنمایشدربیاید.
داســتاناینفیلمدربارههواپیماییاســتکــهدردریا
ســقوطمیکند.یکدلفین)ســفید(بههمــراهمادرش
)نانا(نوزادانســانی)پســردلفینی(رادردریایافتهوازاو

نگهداریمیکنند.
پسردلفینیبزرگشدهوپسازاینکهمتوجهمیشوداویک
انساناستبهدنبالپیداکردنمادرشازدریاخارجشدهو

راهیجزیرهمیشود.
اوتوسطناخدامرواریدودخترششیریننگهداریمیشود.
پسردلفینیدرمسابقهجمعآوریمرواریدشرکتمیکند.
توسطدزداندریاییکهبرایبیبیزارکارمیکنند،دزدیده

میشودو...
روزنامههمشهريدربارهپســردلفینيوموفقیتهاياین
فیلمایرانيبهزوديگزارشوگفتوگوهایيباعواملاصلي

آنمنتشرخواهدکرد.

پایانجشنوارهسرودفجر
اختتامیهنخســتینجشــنوارهملــیوبینالمللی
سرود»فجر«چهارشــنبهبرگزارمیشود.بهگزارش
همشهری،آییناختتامیهنخستینجشنوارهملیو
بینالمللیســرودفجرباحضوربرخیازمسئولانو
هنرمندانچهارشنبه،22تیرماهازساعت1۸تا21در
تالاروحدتبرگزارمیشود.اینجشنوارهتوسطمرکز
آفرینشهایفرهنگیوهنریبســیجوباهمکاری
وزراتفرهنگوارشاداسلامی،صداوسیما،شهرداری
تهرانآغازوباهمکاری۳1دبیرخانهاســتانیشکل
گرفت.درجریاناینجشــنواره2۶۷0گروهسرودبا
حضور2۵هزارنفر،درسامانهمتمرکزجشنوارهشرکت
وبیشاز۳۶۸2اثربهدبیرخانهجشنوارهارسالشد.
همچنیندربخشبینالملل۶کشــورمنطقهشامل
فلسطین،لبنان،ســوریه،عراق،یمنوافغانستانبا
تعداد۵0اثردراینجشنوارهشرکتکردندوقراراست
حدود۷0گروهمنتخبوبرگزیدهاینجشنوارهدریک
مسابقهبزرگتلویزیونیبایکدیگربهرقابتبپردازند.

چهره

جشنواره

خبر

درگذشتبازیگرفیلمهایپکینپا

ال.کیــو.جونــز،بازیگر
کهنهکارنقشهایمکمل
کــه۷دهــهدرهالیوود
فعالیتکرددرســن۹4
سالگیدرگذشــت.جونز
درسال1۹2۷درتگزاس
متولدشــدودردانشگاه
تگــزاسایالتآســتین
تحصیلکرد.اودرسال1۹۵۵با»رجزخوانی«بهکارگردانی
رائولوالشنخستیننقشسینماییخودرابهدستآورد.
آخرینفیلماو»همنشینانخانهایدرعلفزار«رابرتآلتمن
درســال200۶بود.جونزباچندینفیلمســازبزرگقرن
بیستمازجملهوالشودانسیگلهمکاریکردوسابقهبازی
دروسترنهایاکشن»اینگروهخشن«،»بردشتمرتفع
بتاز«،»ســرگردداندی«و»پتگرتوبیلیدکید«سام
پکینپاراداشت.ازاوبهعنوانیکیازاعضایگروهپکینپا
نامبردهمیشد.جونزدر۶0فیلمبلندنقشآفرینیکردامابا
دنیایتلویزیونبیگانهنبودوسابقهبازیدر»دوداسلحه«و

»ویرجینیایی«راداشت.

باردیگرانصاریان
آخرینفیلمزندهیادعلیانصاریان

پروانهنمایشگرفت.
بهگزارشهمشــهری،شــورای
پروانهنمایشفیلمهایسینمایی
درجلســهاخیرباصــدورپروانه

نمایشبرایفیلــم»بانکزدهها«
بهتهیهکنندگیعلــیروئینتنو
کارگردانیجــواداردکانیموافقت
کرد.ایــنفیلمکمــدیاتفاقات
پیشآمدهبرایچنــددزدبانکو

اختلافاتبینآنهارانشانمیدهد.
بعدازدزدیبزرگایــنچندنفر
ازبانک،حالزمانتقســیمبندی
پولفرارسیدهاســتاماهیچکدام
بهیکدیگراعتمــادندارندوهمگی

بهدنبــالفردیمطمئــنوعادل
میگردنــدو... .نســرینمقانلو،
میرطاهرمظلومی،سحرقریشیو
بیژنبنفشهخواهازبازیگراناصلی

»بانکزدهها«هستند.
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نگاه کلی به وضعیت راه های جاده ای نشــان می دهد 
کردســتان جزو اســتان های کم برخوردار از این نظر 
دسته بندی می شــود؛ کم برخورداری در شاخص های 
مختلف چــون نداشــتن آزادراه از یک طــرف و نبود 
کنارگذر در شهرهای مرزی از ســویی دیگر را باید به 
کم برخورداری از راه های روســتایی   در این اســتان 

اضافه کرد. 
استان کردســتان بیش از 8هزار کیلومتر راه دارد. از 
این میــزان 6100کیلومتر آن راه روســتایی و حدود 
1900کیلومتر آن راه بین شهری شامل ۳۲۵کیلومتر 
بزرگراه، 888کیلومتر راه اصلی و ۷00کیلومتر نیز راه 

فرعی و عریض است.
در نتیجه فاصله از شــاخص میانگین کشــوری، آمار 
تصادفات و خســارات جاده ای در کردستان بالاست  
طوری که شهرســتان مریوان این استان سال گذشته 
دومین شهر پرتصادف کشور شــناخته شد. تصادف 
در جاده های کردستان و کشــته شدن سالانه بیش از 
۳۵0نفر و مصدوم شدن بیش از 6هزار نفر از هموطنان 

از وضع نابسامان راه های آن حکایت دارد.
استاندار کردســتان اما برای افزایش ضریب ایمنی در 
جاده های کردســتان، تکمیل پروژه هــای نیمه تمام 
بزرگراهی را در اولویت می داند نه آغاز پروژه جدیدی 
با عنوان آزادراه را. اسماعیل زارعی کوشا معتقد است 
هدف گذاری اســتان کردســتان، کاهــش فاصله در 
شــاخص های راه های ارتباطی با میانگین کشــوری 
است؛ اتفاقی که آرامش را به راه های استان کوهستانی 

کردستان بازمی گرداند و از آمار تصادف ها می کاهد.

تردد خودروهای سنگین در شهر
وضعیت نابســامان راه های کردســتان کمابیش زیر 
سایه پروژه بزرگ کریدور شمال غرب به جنوب کشور 
رفته  است؛ پروژه ای که با گذر از ۵ استان مرز بازرگان 
در آذربایجان غربــی را به بنــدر امام خمینی)ره( در 
خوزســتان وصل می کند و ۳۲0کیلومتر از این مسیر 

148۲کیلومتری از استان کردستان می گذرد.
استاندار کردستان به همشهری می گوید: 140کیلومتر 
از مسیر این پروژه در کردســتان هنوز اجرا نشده و در 

اولویت اجراست.
از این پروژه فرااستانی که بگذریم و کردستان را به عنوان 
یک اســتان مرزی ببینیم، وضعیت جاده های مرزی 
خودش را نشــان می دهد. طرح هایی که پیش از این 
برای بهبود کنارگذرهای مرزی مطرح شد و همچنان 

جامه عمل به تن نکرده است. اسماعیل زارعی کوشا با 
اشاره به اینکه تابستان امسال تکمیل ساخت پروژه های 
کنارگذر ضرباهنگ تندی می گیــرد، ادامه می دهد: 
کنارگذر مرز باشماق در شهرســتان مریوان به طول 
۳۲کیلومتر از پروژه های نیمه تمام در حوزه راهسازی 
کردستان است که با جدیت دنبال می شود. مرز رسمی 
باشماق مریوان در کردستان یکی از مهم ترین مرزهای 
رســمی زمینی ایران با اقلیم کردستان عراق است. در 
این مسیر روزانه بین ۵00 تا ۷00خودرو سنگین تردد 
می کنند که به دلیل نبود مســیر کنار گذر، از دل شهر 

مریوان می گذرند.
استاندار کردســتان در این باره می گوید: هریک از این 
خودروهای سنگین با عبور از شهر، می تواند یک فاجعه 
بالقوه به حساب می آیند. بسیاری از آنها حامل سوخت 
هســتند و از مرز عراق می آیند. ایمن نبودن این جاده 
باعث تصادف و جان باختن پروفسور محمدرضا ستاره، 
از دانشــمندان مطرح دنیا در رشته فیزیک، در خرداد 

امسال شد.

 فعلا خبری از آزادراه نیست
با وجود ایــن خطرات جاده ای که حــوادث مربوط به 
آن بسیار شنیده می شــود،  هنوز از احداث آزادراه در 
کردستان خبری نیست. استاندار کردستان اما معتقد 
است آزادراه هم اکنون مسئله مهمی در زمینه راه های 

استان کردستان نیست.
زارعی کوشــا با بیان اینکه مســئله اصلی کردستان 
تکمیل بزرگراه ها و کنارگذرهای مرزی است، می گوید: 
استاندارد راه های کردستان به عنوان راه اصلی سنجیده 
می شود، اما عملکرد آن ترانزیتی است و همین موجب 

بروز حوادث می شود.
به گفته زارعی کوشا، کردســتان با استاندارد میانگین 
کشوری هم فاصله دارد و بنابراین هدف گذاری کاهش 

این فاصله است نه احداث آزادراه.

تکمیل کنارگذرها در شهرهای مرزی 
رئیس اداره نظارت بر ســاخت راه ها در کردستان هم 
علت محرومیت در وضعیت جاده های کردســتان را 

مرزی بودن اســتان می داند و به همشهری می گوید: 
درحالی که زیرســاخت های ارتباطی در کردســتان 
با معضل روبه روســت، احداث آزادراه، رؤیایی به نظر 
می رسد. احداث و تکمیل کنارگذر برای شهرهای مرزی 
مهم ترین مطالبه در حوزه راه های کردستان است و به 
همین دلیل کنارگذر مرزی باشــماق و سیرانبند در 

اولویت است.
آرمان یارعلی، برای سرعت بخشیدن به روند ساخت و 
تکمیل پروژه کنارگذر باشماق و سیرانبند، پیشنهادی 
هم دارد. او می گوید: از آنجا که باشــماق و سیرانبند 
۲مرز رسمی کشور هستند و بانه و مریوان هم به عنوان 
منطقــه آزاد تجاری صنعتی لحاظ شــده اند، از محل 
درآمد منطقــه آزاد درصدی برای احــداث کنار گذر 
درنظر گرفته شــود. طبق آخرین برآوردی که انجام 
شد، حتی اگر یک یا ۲درصد هم از محل این درآمد به 
تکمیل زیرساخت های ارتباطی کردستان تعلق بگیرد، 

کارساز خواهد بود.

  
جمعیت یک میلیون و60۳هزار نفری استان کردستان 
چشم به راه سر و سامان گرفتن جاده ها و راه ها هستند؛ 
راه هایی که با ایمنی کامــل در آن قدم بگذارند و دیگر 
جاده بین بانه و مریوان، تنها جاده خاکی بین ۲شهر در 

کشور نباشد.

جادههایکردستاندردستانداز
محرومیت زیرساخت مواصلاتی موجب شده است فعلا تکمیل جاده کنارگذر شهرهای مرزی استان در اولویت باشد

گپ

 طالقان بر مدار گردشگری 
و کشاورزی

طالقــان، شهرســتانی بکر با 
طبیعتی زیبا در دل استان البرز 
اســت. موقعیت جغرافیایی و 
همسایگی با مازندران و قزوین، 
حیات وحش و گونه های متنوع 
گیاهی، اماکــن تاریخی ارزشــمند و همچنین 
ســد طالقان به عنوان یکی از مهم ترین سدهای 
مخزنی نزدیک به البرز و تهران از ویژگی های این 
شهرستان اســت. گفت وگوی همشهری با علی 
مهدوی، فرماندار طالقان را درباره مشکلات این 

شهرستان می خوانید.

آقای مهدوی بیشــتر دیده شــدن و 
پیشــرفت طالقان از انتظــارات قدیمی اهالی 
شهرستان است. شما برای خروج طالقان از بن بست  

چه برنامه ای دارید؟
در مرحله اول تلاش و هدف ما کمک به روند خدمت رسانی 
جهادی به مردم است. با توجه به ظرفیت های بسیار زیاد 
طالقان، اسم اینجا را »ســرزمین فرصت ها« گذاشته ایم، 
اما به طور اختصاصی برای حوزه گردشگری و کشاورزی 
نوین در این شهرستان از ۳ماه گذشته برنامه ریزی هایی 

انجام داده ایم.
برنامه ویژه شما برای تحول گردشگری در 

طالقان چیست؟ 
محیط زیســت بکر طالقان، فضای مناسبی برای توسعه 
گردشگری اســت. به همین دلیل در سفر فروردین وزیر 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی به طالقان، 
پیشنهاد شهرستان بومگردی را ارائه کردیم که درصورت 
موافقت وزارتخانه، طالقان به نخســتین شهر بومگردی 
کشور تبدیل خواهد شد. این کار در مرحله اول با انسجام و 
همکاری عمومی مردم و دستگاه های متولی و ملی و قطعاً 
حمایت وزارت گردشــگری و در مراحل بعدی با تامین 

زیرساخت های لازم به ثمر خواهد رسید.
همچنین پیشنهاد راه اندازی »دانشگاه گردشگری« را ارائه 
کرده ایم که درصورت موافقت، می توانیم نخستین دانشگاه 
گردشگری و صنایع دســتی را در طالقان داشته باشیم. 
طبیعت بکر طالقان می توانــد محملی برای فعالیت های 

بنیادین و دانش بنیان در حوزه گردشگری باشد.
درباره برنامه هــای فرمانداری در حوزه 

کشاورزی هم توضیح بفرمایید.
در طالقان زمین مســطح وجود ندارد. بنابراین بیشــتر 
فعالیت ها و برنامه هــا معطوف به دامــداری، باغداری، 
پرورش زنبور عسل، ماهی، گیاهان دارویی، گلخانه ای و 
تزئینی می شود. از این رو فراخوانی برای تعاونی های توسعه 
روستایی و افراد حقیقی که علاقه مند به سرمایه گذاری در 
این حوزه ها هستند خواهیم داشت تا زمینه و بستر قانونی 

برای توسعه این حوزه ها نیز فراهم شود.
امیدواریــم این برنامه ها به پیشــرفت 
طالقان کمک کنــد، اما برای مشــکلات فعلی 
طالقان چه می کنید؟ یکی از این مشکلات کمبود 

بیمارستان و مراکز درمانی است.
هم اکنون مراکز بهداشــت و درمان هم در شهر و هم در 
بعضی روســتاها داریم، اما در کل باید زیرســاخت های 
بهداشتی و مراکز درمانی شهرســتان توسعه پیدا کند. 
در این زمینه برای ســاخت مراکز اورژانس و فوریت های 
پزشکی و بیمارســتانی در حال پیگیری از دانشگاه علوم 
پزشکی هســتیم. همچنین بیمارســتان ۳۲تختخوابی 
تخصصی طالقان کلنگ خورده است که پیش بینی شده 
طی 18ماه آینده و چه بسا زودتر ساخت وساز آن به اتمام 
برسد. از سوی دیگر اورژانس هوایی البرز با توجه به شرایط 
راه ها و جاده های صعب العبور طالقــان، همواره به موقع 

کمک رسانی کرده است.
یکی دیگر از مشــکلات ایــن منطقه 
کوهستانی به ویژه در روســتاها نبود گاز شهری 

است. در این زمینه اقدامی صورت گرفته است؟
با توجه به شرایط آب و هوایی طالقان و نیاز مبرم روستاها 
به گاز شهری عملیات گازرسانی به ۳۵روستا انجام شده 
و تا پایان شهریور به ۲۵روستا دیگر نیز گازرسانی خواهد 
شد. در تلاش هستیم برای باقی روستاها هم تا پایان سال 

یا نهایتا یک سال آینده گازرسانی انجام شود.
جمعیت طالقان در چند سال اخیر افزایش 
داشته اســت، اما اهالی می گویند شبکه فاضلاب 
جوابگوی جمعیت فعلی نیست. حتی احتمال نشت 

فاضلاب به آب سد هم مطرح است.
در بعضی روستاها در حال لوله گذاری برای احداث شبکه 
فاضلاب هســتیم. در ســفر رئیس جمهوری به البرز نیز 
اعتباراتی برای شبکه فاضلاب طالقان درنظر گرفته شد، 
اما فاضلاب روستاها توسط چاه هایی که از قبل حفر شده 
بودند، جذب زمین می شــود و این فاضلاب، برون ریزی 
به ســد ندارد. یکی از وظایف آب منطقه ای نیز نظارت بر 
کیفیت آب آشامیدنی است.  البته محیط زیست هم کاملا 
نظارت دارد و با یک نگاه میدانی می توان متوجه شد که 

فاضلاب  به سد نمی ریزند.
 در برنامه های خود به موضوع تخریب ساخت 
و سازهای غیرمجاز و شرایط تخریب ساختمان شورای 
شــهر و بازارچه شــهرداری که در حریم صددرصدی 

رودخانه طالقان ساخته شده  اند، اشاره نکردید.
 روزنامه همشهری ۳ماه پیش در این باره گزارشی منتشر 
کرد که نشان از دورزدن قانون در آن به چشم می خورد. 
شورای شهر، نهادی مردمی اســت و ما به عنوان دستگاه 
ناظر، کار نظارت را انجــام می دهیم و مرجع اقدام کننده 
دستگاه دیگری اســت. البته من این دو موضوع را هنوز 
بررســی نکرده ام و باید پیگیری کنم و بعد پاسخ بدهم. 
همچنین ۲ساختمان شورای شــهر و بازارچه شهرداری 
در وسط رودخانه یا بســتر رودخانه نیستند و باید توجه 
داشت درصورت تخریب و تعطیلی بازارچه خیلی ها بیکار 
می شوند، مخصوصا زنان سرپرست خانوار. این اماکن بعد 
از دیوار ساحلی هستند و باید امور آب و جهاد و دادگستری 

و بقیه ادارات مرتبط تصمیم گیری کنند. 

30درصد استان های کشور آزادراه ندارند
راه ها و جاده ها به عنوان یکی از مهم ترین عوامل ایجاد حوادث جاده ای بعد از عوامل انسانی قرار دارد. یکی از 
راهکارهای کاهش حوادث جاده ای ساخت آزادراه است. با این حال برخی از استان های کشور هنوز یک آزادراه 
هم ندارند. از این میان می توان به کردســتان، آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی، سیستان و بلوچستان، 

کهگیلویه و بویر احمد، فارس، چهارمحال وبختیاری، خراسان جنوبی و خراسان شمالی اشاره کرد.
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گرمای طاقت فرسا، ریزگرد هایی بسیار بیشتر از توانایی حسگرهای 
سنجش آلودگی هوا و این اواخر، دود ناشی از آتش سوزی در بخش 
عراقی تالاب هورالعظیم گریبان اهالی بسیاری از شهرهای خوزستان 

به خصوص اهواز، هویزه، حمیدیه و کارون را گرفته است.
اداره کل حفاظت محیط زیست استان خوزستان روز گذشته اعلام 
کرد که »براساس تصاویر ماهواره ای، دود مشاهده شده در اهواز و 
برخی دیگر از شهرهای خوزستان ناشــی از آتش سوزی در بخش 
عراقی تالاب هورالعظیم اســت.« اما در طبیعت هیچ دایک مرزی 
مانع از ورود مصائب زیست محیطی یک کشور به کشورهای مجاور 
نمی شود. حالا این بار پس از ریزگردهایی که از بستر خشک تالاب ها 
و رودهای دجله و فرات در عراق به استان خوزستان رسیده بود، دود 
ناشی از آتش گرفتن نیزارهای تالاب هورالعظیم هم به چشم مردمان 
این مناطق می رود و زیســتمندانی همچون لاک پشت فراتی را که 

توانایی جابه جایی کمتر دارند در خطر نابودی قرار می دهد.

دلایل آتش سوزی هورالعظیم
سیدباقر موسوی، از فعالان محیط زیست خوزستان که سال هاست 
در حاشیه تالاب هورالعظیم به تحقیق و عکاسی از گونه های منطقه 

مشغول است، در گفت وگو با همشهری ضمن اشاره به اینکه تالاب 
هورالعظیم بین ایران و عراق مشترک است، می گوید: دایک مرزی 
اتصال قسمت های شرقی و غربی تالاب را مســدود کرده و بخش 
جنوبی آن به دلیل ورود فاضلاب های صنعتی و شهری کارکرد تالابی 
خود را از دست داده اســت. بخش غربی تالاب هم که در عراق قرار 
دارد و عمیق ترین نقطه تالاب در آنجاســت و نیزارهای بلند دارد، 
کاملا خشک شده است. در سیلاب ســال98 با همکاری ۲کشور 
بخشی از دایک ها برداشته و آب به سمت خلیج فارس هدایت شد، اما 
خشک شدن نیزارها، اکوسیستم منطقه را برای بروز هرگونه آسیب، 

شکننده تر می کند.
او در مورد دلایل آتش ســوزی در بخش عراقی تالاب هورالعظیم 
می گوید: دلایــل مختلفی وجــود دارد. نیزارها با یک ته ســیگار 
به راحتی آتش می گیرند و برخی شکارچیان برای اینکه میدان دید 
بهتری برای شکار پرندگان مهاجر در پاییز و زمستان داشته باشند 
در تابستان نیزارها را آتش می زنند. متأسفانه افرادی هم وجود دارند 

که برای سرگرمی چنین کاری را می کنند. 
به اعتقاد او، مهم تر از آتش ســوزی در تالاب هورالعظیم، نرسیدن 
حقابه تالاب اســت؛ چراکه نیزارها به مرور زمــان درصورت تداوم 
خشکیدگی بستر تالاب از بین می روند. سیدباقر موسوی می گوید: 
حقابه تالاب هورالعظیم از ســدهای حوضه آبریز کرخه و سدهای 
کرخه و سیمره و... تامین نمی شــود و بیم آن می رود که امسال نیز 
مانند سال قبل بخشی از دام های مردم منطقه )گاومیش ها( به دلیل 

خشک شدن بستر تالاب دوباره تلف شوند. روزگاری خوزستان بود 
و باران هایش. سیلاب که راه می افتاد از دشت آزادگان )سوسنگرد( 
تا هویزه دریا می شد و به گفته این فعال محیط زیست تا نزدیکی های 
تالاب مصنوعی ناصری )تالاب نیشــکر( در غرب شادگان می رفت. 
موسوی می گوید: اگر جریان آب کرخه که تامین کننده آب تالاب 
است، قطع یا خشک شــود، نه تنها دام های مردم از بین می روند، 
بلکه یک فاجعه زیســت محیطی نیز رخ می دهد. با خشــک شدن 
بخش عراقی تالاب، جمعیت زیــادی از گونه های جانوری ازجمله 
شنگ )سمور آبی( و مکسول )شــنگ میانرودان( به بخش ایرانی 
تالاب آمدند. چون زندگی  این گونه وابستگی شدید به آب دارد که 
اگر این آب خشک شــود، بقای این گونه ها  همراه گونه های دیگر از 

بین می رود.

آتش زدن هورالعظیم برای تأمین خوراک گاومیش ها
مشکل ریزگرد سال هاست که مردم خوزستان را زمینگیر و مجبور 
به کوچ های فصلی کرده اســت. پس از ســال ها اعتراض به شرایط 
زیست ناپذیر در خوزستان و چندین استان همجوار، بالاخره مقامات 
سیاسی در دولت کنونی به صورت عملی به جست وجوی راه حل های 
دیپلماتیک و امضای توافقنامه های چندجانبه اقدام کردند. بسیاری 
از اهالی این اســتان ها انتظار دارند که چنین ســطحی از دغدغه 
زیست محیطی در مورد جلوگیری از سوزاندن تالاب هورالعظیم و 

دودی که مرز نمی شناسد نیز شکل بگیرد.
شــبنم قنواتی، مدیرعامل انجمن دیده بان جلگه سبز خوزستان 
در گفت وگو با همشــهری می گوید: دود ناشــی از آتش سوزی در 
کشور همسایه بیشتر از همیشه ثابت می کند که محیط زیست مرز 
نمی شناسد. نمی توانید به دود، گردوغبار، سیل و... بگویید به ایران 
نیاید. متأسفانه عملکرد مسئولان سازمان حفاظت محیط زیست و 
وزارت امور خارجه، در دیپلماســی محیط زیستی به قدری ضعیف 
بوده که دود آن حالا به چشــم مردم و زیســتمندان جنوب غرب 
کشور می رود. خبررسانی درســتی نیز صورت نمی گیرد و سکوت 
وزارت امورخارجه و سازمان حفاظت محیط زیست در این مورد نیز 
سؤال برانگیز است. مدیرعامل انجمن دیده بان جلگه سبز خوزستان 
می گوید: با غروب آفتاب تا زمانی که هوا در روز بعد گرم تر شود، بوی 
دود در تمام شهر اهواز حس می شود. وقتی اکوسیستم تالابی خشک 

شود، بستر آن با کوچک ترین وزش باد جابه جا می شود. 
نیزارهای خشک شده تالاب به یک انبار مهمات شبیه است و کافی 
است یک بطری آب در زاویه ای با خورشــید قرار گیرد تا همچون 
ذره بین، پهنه وسیعی را به آتش بکشد. عده ای از ساکنان هورالعظیم، 
حتی در بخش هــای ایرانی تالاب، برای زایش مجدد گیاه و رشــد 
ساقه های ترد به منظور خوراک گاومیش ها هم نیزارهای هور را آتش 
می زنند. تشکل های زیســت محیطی منطقه اما برای تغییر رویه و 
اساسا تنوع بخشی به معیشت مردم منطقه کارهای آموزشی زیادی 
انجام داده اند. با این حال به نظر می رسد که فعالان زیست محیطی 

در بخش عراق چندان موفق عمل نکرده اند.
البته مشــکلات زیســت محیطی در منطقه آنقدر زیاد اســت که 
نمی دانیم کدام ســمت ماجرا را بگیریم. او به برنامه های حفاظتی 
تالاب های داخلی کشــور مثل هامون ها، جازموریان و بختگان و... 
اشــاره می کند که با کمک های مالی بین المللی حمایت و حفاظت 
می شوند و معتقد است که دولت می تواند از این ظرفیت ها استفاده 

کند، ولی متأسفانه تاکنون برنامه ای وجود نداشته است.

هور در آتش؛ خوزستان غرق در دود
 دود آتش سوزی در بخش عراقی تالاب هورالعظیم چندین روز است که هوای

شهرهای خوزستان را آلوده کرده است

زهرا رفیعیگزارش۲
روزنامه نگار

امارات هم برای مقابله با ریزگردها 
با ایران همکاری می کند

تقویت همکاری ایران و امارات بــرای مقابله با گردوغبار 
به زودی صورت خواهد گرفت. این تفاهمنامه قرار است 
امروز در قالب اجلاس همکاری محیط زیســتی ایران و 
کشورهای منطقه صورت گیرد. تاکنون کشورهای عراق، 
ارمنستان، سوریه، قطر، آذربایجان، عمان و ترکیه برای 
شرکت در این نشست اعلام آمادگی کرده اند. به گزارش 
همشهری، رئیس شورای اطلاع رسانی سازمان حفاظت 
محیط زیســت گفت: با هدف همگرایی منطقه ای برای 
مقابله با پدیده توفان های شــن و گردوغبار، تفاهمنامه 
همکاری محیط زیستی ایران و امارات متحده عربی منعقد 
می  شود. نورالله مرادی اعلام کرد که تفاهم همکاری های 
محیط زیستی برای مقابله با توفان های شن و گردوغبار 
امروز )سه شنبه ۲1 تیرماه( با حضور معاون رئیس جمهوری 
و رئیس سازمان حفاظت محیط زیست و وزیر تغییر اقلیم و 

محیط زیست امارات متحده عربی امضا می شود. 
در این یادداشــت تفاهم موضوعاتی همچــون مقابله با 
توفان های شن و گردوغبار، ایجاد فرصت هایی برای تبادل 
اطلاعات دانش تخصصی و تجربیات، اجرای فعالیت های 
 مشــترک و تدوین برنامه اقدام منطقــه ای پیش بینی

 شده است.
تشکیل ســمینارهای مشــترک، دوره های آموزشی و 
جلســات، تبادل بازدید بیــن کارشناســان در زمینه 
توفان های شــن و گردوغبار، ایجاد کارگروه ویژه مقابله 
با اثرات توفان های شــن و گردوغبار در منطقه، تسهیم 
و تبــادل دانش در زمینــه مدیریت، تطابــق و مبارزه با 
توفان های شن و گردوغبار در منطقه و استفاده از تجارب 
مراکــز بین المللی موجود بــرای هشــدار و پیش بینی 
زودهنگام توفان های شن و گردوغبار از دیگر اهداف این 

تفاهم همکاری است.
پس از مأموریت رئیس جمهوری بــه وزیر امور خارجه و 
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست برای رفع معضل 
آلودگی هوا، علی سلاجقه، معاون رئیس جمهور و رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیست در رأس هیأتی متشکل از 
مدیران وزارتخانه های نیرو، جهادکشاورزی و امور خارجه 
با سفر به چندین کشور منطقه، با مسئولان محیط زیست 
کشورهای عراق، ســوریه و کویت برای مدیریت پدیده 
گردوغبــار گفت وگــو و تبادل نظر کــرد. همچنین در 
راســتای همگرایی منطقه ای برای مقابله با این پدیده، 
شانزدهم خردادماه امســال، گردهمایی محیط زیست و 
دیپلماسی منطقه ای با حضور سفرای کشورهای همسایه 
در سازمان حفاظت محیط زیست برگزار شد که در ادامه 
تلاش های دیپلماتیک برای مدیریــت منطقه ای پدیده 
گردوغبار و دیگر چالش های زیســت محیطی، نشست 
 وزرای محیط زیست کشورهای همجوار امروز )۲1 تیرماه(

برگزار می شود.

استان خوزســتان دیروز در وضعیت 
گرفــت.  قــرار  گردوغبــار  قرمــز 
بــه گــزارش ایرنــا، غلظــت غبــار در 
شــهرهای اهــواز 1448، حمیدیــه 
آزادگان   ،۹۵۲ شــادگان   ،۹۶۹
8۰۶، بندرامــام ۷۰۶، آبــادان ۵۹1، 
رامشــیر 4۰۰، دزفــول ۲۹۵، شــوش 
۲۹۰، شوشــتر ۲۶۶، امیدیــه ۲۶1، 
بهبهــان ۲۵4، ایــذه ۲4۶، ماهشــهر 
۲4۲، اندیمشــک ۲۰۰، هندیجــان 
1۵۹ میکروگــرم   1۶۶ و رامهرمــز 

برمترمکعب بود.

۱۷
شهر

مســاحت تــالاب میانکالــه در اســتان 
گــزارش  بــه  کــه  اســت  مازنــدران 
ایســنا، هم اکنون بــا ۲مســئله مواجه 
اســت؛ نخســت جــاده ای کــه ســمت 
بــازار بندرترکمــن حوالی تــالاب ایجاد 
می کنند که البتــه با واکنشــی که بعد 
از اطلاع رســانی صــورت گرفت، جاده 

تعطیل شد. 
دوم بحــث لایروبی که مــدت کوتاهی 
دوبــاره شــروع  ولــی  بــود   تعطیــل 

شده است.

۴۰۰
کیلومتر

شــدت غبارخیزی کانون هــای خارجی 
نسبت به کانون های داخلی است. به 
گزارش باشگاه خبرنگاران، سدسازی 
ترکیــه، محیط زیســت ایــران را در 

معرض تهدید جدی قرار می دهد. 
ترکیــه مدت هاســت کــه سد ســازی  
بــر رودهــای دجلــه و فــرات را آغــاز 
کــرده و همچنــان بــه رونــد سدســازی 
 در بخــش رودخانه هــای عبــوری خــود

ادامه می دهد.

۴.5
برابر 

از قدمت قنات در ایران می گذرد اما به 
گزارش ایســنا، این میراث ارزشــمند، 
سال هاســت بــر اثــر خشکســالی و 
به خصــوص حفــر چاه هــای زیــاد در 
معــرض تهدیــد قــرار گرفتــه  اســت؛ 
به طــوری کــه تاکنــون بســیاری از آن  
خشــک و متروکــه شــده  و یــا میــزان 
 آبــی کــه در آن  جریــان دارد، بســیار

اندک است.

5۰۰۰
سال 

خبر روز

عدد خبر
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مدیرعامل ایران خودرو و سایپا از 
افزایش محسوس تیراژ تولید در 
صنعت خودو ســازی  خبر دادند. 
آمار ها نیز نشــان می دهد حجم تولید خودرو در 
خرداد ماه نسبت به ماه قبل 35درصد رشد کرده 
اســت این موضوع منجر به ایجاد ثبات نسبی در 

بازار در یک ماه گذشته شده است.
به گزارش همشهری، بررســی قیمت ها در بازار 
خودرو نشــان می دهد که از یک ماه پیش روند 
پرسرعت افزایش قیمت خودرو متوقف شده است. 
این در حالی اســت که از ســال1397 تا ابتدای 
سال جاری رشــد قیمت خودرو به قدری بود که 
شکاف زیادی بین قدرت خرید مصرف کننده ها و 

قیمت های بازار به وجود آمده بود. 
در دوره رشد قیمت ها، بحث برســر این بود که 
تقاضای کاذب و افزایش دلالی عامل رشد قیمت 
خودرو است اما کارشناسان اقتصادی بر این باور 
بودند که کاهش تیراژ تولید، محرک اصلی رشد 
قیمت ها بوده اســت. در چنین شرایطی وزارت 
صنعت به توصیه اقتصاد دانان گوش کرد و راهکار 
افزایش تیراژ تولید را در پیش گرفت. حالا آنطور 
که آمار ها نشــان می دهد گوش دادن به توصیه 
اقتصاد دانان درســت بــوده و راهکار های به کار 
گرفته شده از سوی دولت مؤثر واقع شده چرا که 
با افزایش تیراژ تولید جلوی رشــد قیمت گرفته 

شده است.
اطلاعات همشهری نشان می دهد که تیراژ تولید 
خودرو در خرداد ماه امسال نسبت به اردیبهشت 
35درصد و تیراژ تولید 3ماهه امسال در مقایسه 
با مدت مشابه سال قبل 11.2درصد افزایش یافته 
است. در چنین شرایطی روز گذشته مدیرعامل 
ایران خودرو و سایپا نیز آمار های تازه ای از افزایش 

تیراژ تولید ارائه کردند که نشــان دهنده افزایش 
سرعت تولید این شرکت هاست.

رشد 100درصدی تولید سایپا
بنابر اعلام گروه خودروســازی ســایپا متوسط 
تولید روزانه این شــرکت از 1۰57دســتگاه در 
بهمن1۴۰۰ به 212۰دســتگاه در خــرداد ماه 
امسال رسیده که رشد 1۰۰درصدی داشته است.
هدف گذاری گروه ســایپا بــرای تولید خودرو از 
ابتــدای فروردین تا پایان خــرداد1۴۰1، تولید 
۴۴هزار دســتگاه خــودرو بوده، اما آمــار تولید 
تجمعی تا پایان خرداد ماه 99هزارو۸39 دستگاه 
بوده که رشد 1۰۴درصدی نسبت به برنامه ریزی 
صورت گرفته را نشان می دهد. همچنین، از این 
تعداد ۸۶هزار و۸۸9 خودروی کامل تولید شده 
که حاکی از رشد ۸7درصدی نرخ عبور مستقیم 
اســت. همچنین تا پایان خرداد1۴۰1، بیش از 

97هزار خودرو به مشــتریان تحویل شده است 
که تعداد خــودروی تحویل شــده در فروردین 
ماه 19هزار و5۸7، در اردیبهشــت ماه 3۶هزار 
و1۶7 و در خــرداد ماه ۴2هــزار و1۸1 خودرو 
بوده است. ضمن اینکه تعداد خودرو های ناقص 
در گروه خودروسازی سایپا نیز از حدود ۸۰هزار 
دســتگاه در دی ماه1۴۰۰ به 9هزار دستگاه در 
پایان خرداد1۴۰1 رســیده اســت کــه حاکی 
از کاهش بیــش از 7۰هزار خــودرو ناقص کف 

پارکینگ هاست.
گروه خودروسازی سایپا، تولید ۶5۰هزار دستگاه 
خودرو را برای سال جاری برنامه ریزی کرده است 
که نسبت به سال قبل رشــد ۶۴درصدی نشان 

می دهد.

رشد 53درصدی تولید ایران خودرو 
به موازات گزارش های ارائه شــده از سوی سایپا 

در زمینه رشــد تولید، مدیرعامل گروه صنعتی 
ایران خــودرو نیز از افزایــش 53درصدی تولید 
خودرو کامــل از ابتدای امســال تــا 2۰تیرماه 
نسبت به مدت مشــابه سال گذشــته، با تولید 

17۴هزارو۶95دستگاه خودرو خبر داد.
مهــدی خطیبــی گفت:تحویــل خــودرو به 
مشــتریان نیز از ابتدای امســال تا 2۰تیرماه به 
عدد 1۶9هزارو۴۸7دستگاه رسیده که افزایش 
3۰درصدی را نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
به ثبت رسانده اســت. او با بیان اینکه تعریف از 
تولیــد را اصلاح کرده و تولید کامــل را به عنوان 
آمار واقعی اعلام می کنیم، افزود: با تحقق هدف 
تولید 75۰هزار دستگاه خودرو سواری و تجاری 
در سال جاری، صرفه جویی ناشی از تولید خودرو 
کامل، نزدیک به 7هزار میلیارد تومان خواهد بود، 
افزون بر این، از افــت کیفیت محصولات و ایجاد 
حواشی اجتماعی و نگرانی در میان مردم ناشی 

از کاهش عرضه به بازار جلوگیری خواهد شد.
خطیبی گفت: علاوه بر افزایش کمیت و کیفیت، 
در توســعه محصولات نیز اقدامات مؤثری انجام 
شده و محصولات 2پروژه مهم K125 و TF21 که 
محصولاتی مدرن و مجهز هستند به زودی به سبد 
تولیدات گروه صنعتی ایران خودرو افزوده خواهند 
شد. به گفته او در آینده نزدیک اخبار بسیار مهمی 
از موفقیت های خانواده ایران خودرو منتشر خواهد 
شد. مدیرعامل ایران خودرو ضمن انتقاد از برخی 
فضاسازی ها و طرح مباحث غیرواقعی در فضای 
رسانه ای کشور، آن را ناشی از تضاد منافع فردی 
و اجتماعی دانست و گفت: برخی افراد در تلاش 
هســتند موفقیت های صنعت خودرو را نادیده 
گرفته و با حاشیه پردازی به دنبال منافع شخصی 

خود هستند.

ثبات در بازار خودرو به دنبال رشد تولید
تولید در سایپا 1۰۰درصد و در ایران خودرو 53درصد رشد کرد

درخواستبازنگریدرتدوینقوانینجدیدمبادلاتیبورسکالا
اندکی بعد از درخواست رئیس ســازمان بورس از 

بازار سرمایه
رئیس مجلس برای الحاق طرح تنظیم بازارکالاهای 
مشمول الزام به عرضه در بورس های کالایی به طرح 
اصلاح قانون بازار اوراق بهــادار، دیروز نیز جمعــی از فعالان بازار 
سرمایه طی نامه ای، از کمیسیون اصل 9۰ مجلس خواستند تا این 

طرح را مورد بازنگری قرار دهد.
به گــزارش همشــهری، کمیســیون صنایع ومعــادن مجلس به 
تازگی طرحی را بــا نام طرح »تنظیم بازار کالاهای مشــمول الزام 
به عرضه در بورس های کالایی« در دستور کار قرار داده که مطابق 
با آن محصولات قابل عرضه در بورس کالا مشمول کنترل قیمتی 
می شوند. آنطور که کارشناسان می گویند، تصویب این طرح می تواند 
در سیاســت های دولت در زمینه تنظیم بازار خلــل ایجاد کند؛ به 
همین دلیل در چند هفته گذشــته، هم دولت و هم هیأت وزیران 
با تصویب این طرح مخالفت کرده اند. بر همین اســاس ســیزدهم 
تیرماه نیز رئیس ســازمان بورس نیز در نامــه ای از رئیس مجلس 
درخواست کرد تا طرح تنظیم بازار کالاهای مشمول الزام به عرضه 
در بورس های کالایی از دســتور کار مجلس خارج و به طرح اصلاح 

قانون بازار اوراق بهادار الحاق شود.
مجید عشقی در نامه خود به 11ایراد قانونی این طرح اشاره و تأکید 
کرد: »با توجه به ابهامات متعدد از جمله ابهام در کالاهای موضوع 
ماده واحده و کالاهای مشمول الزام به عرضه در بورس های کالایی و 
همچنین ابهام در رابطه کارگروه موضوع طرح، با سایر مراجع مشابه 
از جمله ستاد تنظیم بازار، شورای رقابت، ستاد مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز و شورای عالی بورس، از ابعاد مختلف ازجمله از نظر حیطه وظایف 
و کارکرد و یا احتمال تعــارض در تصمیمات، طرح مذکور برخلاف 

بند19 سیاست های ابلاغی کلی نظام قانونگذاری است.
او با اشاره به کارگروهی که قرار است در قالب این طرح شکل بگیرد، 
گفت: ترکیب اعضــای کارگروه به دلیل ابهــام در وظایف کارگروه 
برخلاف اصول ۶۰ و 13۸ قانون اساسی است؛ ضمن اینکه در طرح 
یادشده، معیار مشخص و شفافی برای تعیین کالاهای مشمول به 
عرضه در بورس های کالایی معین نشده و از طرف دیگر شیوه ای برای 

نظارت نیز مشخص نشده است.
به گفته او، کلیات این طرح برخلاف بند 33 سیاست های کلی اقتصاد 
مقاومتی، دایر بر شفاف و روان سازی نظام توزیع و قیمت گذاری و 

روزآمدسازی شیوه های نظارت بر بازار است.

درخواست بازنگری
یک هفته بعد از نامه رئیس سازمان بورس به رئیس مجلس شورای 
اسلامی، دیروز جمعی از فعالان بازار سرمایه نیز با ارسال نامه ای به 
کمیسیون اصل 9۰ مجلس خواستار بازنگری در این طرح شدند و 
اعلام کردند؛ طرح تنظیم بازار کالاهای مشــمول الزام به عرضه در 
بورس های کالایی هم به کلیت اقتصــاد ضربه می زند و هم فعالیت 
بازار سرمایه را دچار خدشه می کند، ضمن اینکه تصویب این طرح 

در تضاد با اصل ۴۴قانون اساسی است.
به گفته آنها، لازم اســت طرح مذکور به منظور رفع برخی ابهامات 
ازجمله برنامه دولت مبنی بر تفکیــک 2 وزارت صنعت و معدن و 
وزارت تجارت و همچنین مغایرت با اصــول ۶۰، 13۸ و 53 قانون 

اساسی به کمیسیون اصل 9۰ارجاع شود.
یک عضو هیأت مدیره کانون کارگزاران بــورس و اوراق بهادار نیز 
درباره این طرح گفت: طرح تنظیم بازار کالاهای مشــمول الزام به 

عرضه در بورس های کالایی که اخیرا مطرح شده، اصلاح شده  طرح 
توسعه و تولید پایدار زنجیره فولاد اســت که در سال های گذشته 
در کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی مورد بحث 
و بررسی قرار گرفته و در صورت تصویب می تواند آثار نامطلوبی بر 

صنعت و بازار سرمایه داشته باشد.
حاجی غلام سریزدی افزود: مطابق ماده 99 قانون برنامه 5ساله پنجم 
توســعه، کالاهایی که در بورس های کالایی به عنوان بازار متشکل، 
سازمان یافته و تحت نظارت پذیرفته شــده و مورد دادوستد قرار 
می گیرند، طبق قانون و مقررات حاکم بر آن بورس ها عرضه شده و 

مورد معامله قرار می گیرد.
او تأکید کرد: عرضه، معامله، تسویه و تحویل نهایی کالاهای مذکور 
مشــمول قوانین و مقررات مربوط به بازارهای غیرمتشکل کالایی 
نیســت. مطابق ماده 17 قانون ابزارها و نهادهای مالی جدید خرید 
و فروش کالاهای پذیرفته شــده در بورس های کالایی که با رعایت 
مقررات حاکم بر آن بورس ها مورد دادوستد قرار می گیرند، توسط 
وزارتخانه ها، سازمان ها، نهادها و دســتگاه های دولتی و عمومی و 
دســتگاه های اجرایی نیاز به برگزاری مناقصه یا مزایده و تشریفات 
مربوط به آنها ندارند؛ همچنین برابــر ماده 1۸همین قانون، ضمن 
مســتثنی کردن دارو، دولت مکلف است کالاهای پذیرفته شده در 

بورس را از نظام قیمت گذاری خارج کند.
به گفته او، ماده 37 قانــون رفع موانع تولید رقابــت پذیر و ارتقای 
نظام مالی کشور مصوب سال 139۴ مجلس شورای  اسلامی نیز بر 
عرضه موادخام از طریق عرضه محصولات در بورس کالا و صادرات 
محصولات از این مسیر اشاره می کند که ضمن شفاف سازی در بازار 

صنایع مختلف، به کشف واقعی قیمت محصولات نیز کمک کند.
این کارشناس بازار ســرمایه توضیح داد: در وضعیت فعلی سامانه 
جامع تجارت، سامانه بهین یاب، ســامانه انبارها، تخصیص میزان 
سهمیه خرید از بورس کالای ایران و... توسط وزارت صنعت انجام 
می گیرد؛ بنابراین پیشنهاد این طرح و ضرورت آن محل ابهام است، 
با وجود این جزئیات پیشنهادی طرح نیز دارای ابهامات زیادی است 

و به نظر می رسد باید مجدد مورد بررسی قرار گیرد.

تأثیر واردات در ثبات بازار
به موازات تأثیر افزایش تیراژ تولید در ایجاد ثبات در بازار خودرو، رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و 
فروشندگان خودرو تهران نیز درباره سایر دلایل ایجاد ثبات در بازار خودرو گفت: خبر واردات خودرو 
وعدم نوسانات ارزی ازدیگر دلایل وجود ثبات نسبی حاکم بر بازار خودرو است. سعید موتمنی گفت: 
اگر واردات آزاد شود تأثیرات مثبتی بر بازار خودرو خواهد داشت و بازار خودرو درگیر بازی دلالان 
و سودجویان نمی شــود. هر بازاری نیازی دارد که تقاضا از طریق تولید و یا واردات تأمین می شود 
در غیراین صورت درگیر نوسان قیمت و دلال بازی خواهد شد. او با بیان اینکه نیاز خودرو در کشور 
سالانه یک میلیون و 500 هزار  دستگاه است، تأکید کرد: اگر این نیاز تأمین شود فاصله قیمت نخواهیم 
داشت. با واردات خودرو های خارجی و بیشتر شدن گزینه های انتخابی برای مصرف کننده واقعی، بازار 
خودرو های داخلی ثبات خواهد یافت چنانچه مصرف کننده ها درپی کالای با کیفیت با شرایط واگذاری 
مناسب هستند. رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو تهران توضیح داد: اگر خودرو های 
وارداتی با شرایط بهتری نسبت به خودرو های داخلی واگذار شوند بازار تغییر رفتار خواهد داشت و به 
آن سو می رود اگر خودرو های واراداتی ارزان و مطابق سلیقه مردم و مصرف کننده باشد فاصله قیمتی 
خودرو های داخلی از 100درصد به 5درصد کاهش می یابد. به گفته او وقتی برای 10هزار خودرو ۴میلیون 
نفر ثبت نام می کنند یعنی تقاضا برای سرمایه گذاری در این بازار به دلایل نوسانات ارزی و سوددهی صد 

درصدی بیشتر از دیگر بازارهاست که خود ناشی از عدم تعادل در بازار عرضه و تقاضاست.
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روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
ارقام به هزار واحد

شاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز 10هزار و 
914واحد، معادل 0.73درصد نزول کرد و به یک میلیون 

و 487هزار و 597واحد رسید. شاخص کل هم وزن با 
6270واحد افت به 409هزار و 559واحد رسید.

در مبادلات دیروز بازار سرمایه، قیمت سهام 
98شرکت رشد و 466شرکت کاهش یافت. قیمت 

سهام 11شرکت هم تغییر نکرد.

تراز صعود و نزول در بازار سهام

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

در مبادلات روز گذشته سهامداران حقیقی 2هزار و 
138میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم 

فروش سهامداران حقیقی به 2هزار و 897میلیارد تومان 
رسید. این به معنای آن است که سهامداران حقیقی دیروز 

758میلیارد تومان نقدینگی از بازار سهام خارج کردند.

ارزش بازار سهام

ارزش کل ســهام شــرکت های حاضــر در بــورس و فرابــورس 
در مبــادلات دیــروز 92هــزار میلیــارد تومــان نــزول کــرد و به 
6935هــزار میلیــارد تومان رســید. ایــن به  معنای آن اســت 
که ارزش دلاری کل بازار ســهام ایران با توجــه به قیمت روز 
گذشته هر دلار آمریکا در بازار تهران، که در محدوده 31هزار 
و 700تومان دادوستد شــد، هم اکنون معادل 218میلیارد و 

770میلیون دلار است.
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ارزش معاملات بازار سرمایه

در مبــادلات دیــروز 133هــزار و 764میلیــارد تومــان اوراق 
بهادار در بازار سرمایه دادوستد شد که از این میزان 3هزار 
و 272میلیارد تومان به معاملات خرد سهام و بقیه به اوراق 
بدهی و معاملات عمده اختصاص یافت. این ارقام نشان 
می دهد کــه ارزش کل معاملات خرد در دادوســتد های روز 
گذشــته 460میلیارد تومان معادل 16.2درصد رشــد کرده 
اســت. بخش عمده مبادلات روز گذشــته به عملیات بازار 

باز اختصاص یافت. 
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ابراهیم خوش گفتار
رئیس هیأت مدیره سندیکای شرکت های 

تولیدکننده برق
هزینــه تمام شــده تولیــد و تامیــن بــرق در 
کشــور بســیار بالاســت و بایــد طرحــی نــو 
درانداخــت. یکــی از عوامــل ایجــاد هزینــه 
بســیار بالای تمام شــده تولیــد، بی توجهی 
و آب در  بــه میــزان مصــرف ســوخت 
نیروگاه هاســت. همچنیــن هزینــه یارانــه 
پرداختی به برق نیز بالاست. اگر در سال، 
342هــزار میلیــون کیلــووات بــرق مصــرف 
شــده باشــد، با توجه به نــرخ گاز صادراتی 
که به طور میانگین 20سنت است می توان 
گفــت ســالانه 16.2میلیــارد دلار یارانــه 
ســوخت از ســوی دولت پرداخت می شــود 

که این رویه نباید ادامه داشته باشد.

جلال الدین محمد شکریه
 نایب رئیس اتاق اصناف کشور

یکــی از موافقان طــرح فــروش کیلویی نان 
هســتم اما بدین شــرط که در زمــان اجرای 
آن نانوایی ها کنترل شــوند تا نان به شکل 
خمیر تحویل مشتری داده نشود زیرا هرچه 
آب نان بیشتر گرفته شــود و نان خشک تر 

شود، وزن آن نیز پایین تر می آید.

چهره ها

13 تیر 1۴ تیر 15 تیر 18 تیر 20 تیر

میادین

سوپرمارکت

قیمت آجیل بدون تغییر
قیمت انواع آجیل در میادین میوه و تره بار از ابتدای 
خرداد ماه تاکنون تغییری نکرده اســت. آخرین 
نرخنامه میادین میوه و تره بار در زمینه انواع آجیل و 
خشکبار نشان می دهد تغییرات قیمت این اقلام از 
ابتدای سال بسیار اندک و در یک ماه و نیم اخیر بدون 
تغییر بوده است. آجیل و خشکبار از اقلامی هستند 
که به دلیل اختلاف قیمت پایین تر نسبت به بازار 
و مغازه های سطح شهر در میادین خریدارزیادی 
دارد و بسیاری از مردم خشکبار مورد نیاز خود را از 

میادین میوه و تره بار تهیه می کنند.

 قیمت انواع آجیل درجه یک در میادین میوه و تره بار تهران 

360.000پسته احمدآقایی

690.000مغز پسته خام و بوداده

۲3۸.000مغز بادام

۲45.000مغز گردو

۲۸0.000مغز فندق شور

95.000مغز بادام زمینی ممتاز

14۸.000تخمه کدو گوشتی دو آتشه

77.000تخمه آفتابگردان شور

 سوپ های نیمه آماده
همچنان پرطرفدار

در میان غذاهای نیمه آماده انواع سوپ  ها و آش ها نسبت به دیگر 
محصولات، هواداران بیشتری دارند و به گفته فروشنده ها، بعد 
از غذاهای آماده ای مثل الویه، سوپ ها بسیار پرفروشند. یکی از 
دلایل این فروش خوب روش آسان و بی دردسر تهیه آنهاست 
اما دلیل مهم دیگر قطعا قیمت مناسب این اقلام است. در بیشتر 
برندها یک پاکت سوپ مناسب برای 3 یا ۴ نفر، 12 هزار تومان 
قیمت دارد. در کنار انواع آش و سوپ، نودالیت ها هم به ویژه در 
میان بچه ها پرطرفدارند. این ماکارونی های نیمه آماده هم در 

انواع طعم ها قیمت یکسانی دارند.

قیمت فروش بعضی غذاهای نیمه آماده در 
سوپرمارکت ها تهران

قیمت- تومانمشخصاتنام محصول

آش سبزی- 1۸0 الیت
۲۲.000گرمی

آش رشته- 1۸0 آماده لذیذ
۲۲.000گرمی

کوکو سیب زمینی- سبزان
901۲.600 گرمی

سوپ قارچ- 65 زر
9.000گرمی

نودالیت با طعم الیت
1۲.000مرغ- 75 گرمی

1۲.000سوپ جو- 75 گرمیمهنام

پودر حلیم- 75 هاتی کارا
1۲.000گرمی

سوپ مرغ- 70 مهنام
1۲.000گرمی

جوجه کباب 
117.۸00107.900بی استخوان 

بازارها

   رسوب 100هزار تن روغن خام در بنادر
روابط عمومی انجمن صنفی صنایــع روغن نباتی ایران اعلام 
کرد: از زمان اجرای حــذف ارز ۴2۰۰تومانی تا کنون حدود 
1۰۰هزار تن انــواع روغن نباتی توســط بخش خصوصی در 
بنادر رســوب کرده و منتظر ابلاغ مصوبه ســتاد تنظیم بازار 
درخصوص کاهش عوارض گمرکی اســت. با توجه به تغییر 
نرخ ارز و واردات روغن خام بــا ارز نیمایی، هم اکنون 5۰هزار 
میلیارد ریال نقدینگی بخش خصوصی در بنادر قفل شــده و 
چشم انتظار ابلاغ مصوبه کاهش عوارض گمرکی توسط ستاد 

تنظیم بازار است.

   قیمت مرغ و تخم مرغ بالاتر از نرخ مصوب
درحالی که نــرخ مصوب هــر کیلوگرم مرغ گــرم 59هزار و 
۸۰۰تومان تعیین شده مشــاهدات میدانی حاکی از افزایش 
نرخ ایــن کالا به حدود ۶۶هــزار تومان در هــر کیلوگرم در 
سطح مرغ فروشی هاســت. این در حالی است که نرخ مصوب 
هر شــانه تخم مرغ 1.9کیلوگرمی هم از سوی دولت 7۶هزار 
تومان تعیین شده که براساس مشــاهدات میدانی خبرنگار 
خبرگزاری صداوسیما هم اکنون هر شانه تخم مرغ 3۰عددی 
در برخی مغازه های سطح شهر تا شانه ای ۸۰هزار تومان هم 

به فروش می رسد.

    رشد نرخ داروهای مرغ های تخم گذار 
ناصر نبی پور، رئیس هیأت مدیره اتحادیه مرغ تخمگذار استان 
تهران گفت: نرخ داروهای مرغ هــای تخم گذار افزایش ۶۰۰ 
تا 7۰۰درصدی را تجربه کردند. برای نمونه، قیمت واکســن 
13۰هزار تومانی به ۸3۰هزار تومان رسیده است. نرخ منطقی 
تخم مرغ درب واحدهای تولیــدی باید کیلویی ۴۸ تا 5۰هزار 
تومان شــود. همچنین یک شــانه تخم مرغ 2کیلویی درب 
مرغداری ها با احتساب سود 5 تا ۶درصد باید 9۸ تا 1۰۰هزار 

تومان شود که تولیدکنندگان انگیزه تولید را از دست ندهند.
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عبور از دراگان!
عصر دیــروز کمیته فنی فدراســیون فوتبال 
رای به برکنــاری اســکوچیچ داد؛ مردی که 
سرنوشتی عجیب در تیم ملی ایران داشت.او 
در روزهای بسیار سخت و با یک ماموریت مهم، 
سرمربی تیم ملی شد. اسکو قرار بود ایران را 
به رقابت های جام جهانی قطر برساند. آن هم 
در شرایطی که دو شکست دردناک روبه روی 
بحرین و عــراق با مارک ویلموتس، شــرایط 
نگران کننده ای برای ایــن تیم به وجود آورده 
بود. تنها یک لغزش کافی بود تا ایران از همان 
مرحله اول دور مقدماتی کنــار برود. اتفاقی 
که می توانســت یک فاجعه فراموش نشدنی 
برای تیم ملی باشد. ماجرا زمانی دشوارتر شد 
که ایران حتی شــانس میزبانی در نبردهای 
سرنوشت ساز را از دست داد و مجبور شد برای 
انجام دیدارهای برگشت به اردوی بحرین برود. 
تیم ملی اما با اسکوچیچ، همه این کابوس ها 
را پشت سر گذاشــت و از نخستین مانع عبور 
کرد. تصاحب 12امتیــاز از 12امتیاز ممکن، 
نخســتین دیوار را در مسیر رســیدن به جام 
جهانی فــرو ریخت. ادامه راه بــرای ایران، به 
شکل مطلوبی سپری شد و در نهایت تیم ملی 
یکی از نخســتین تیم هایی بود که توانســت 
مســافر قطر شــود. دراگان ماموریتش را با 
موفقیتی فراتر از حد تصور انجــام داد اما در 
هیچ دوره ای، به اندازه کافــی مورد احترام و 
قدردانی قرار نگرفت. او نه از ســوی بهاروند، 
نه از سوی عزیزی خادم و نه از سوی میرشاد 
ماجدی حمایتی را احساس نکرد. فدراسیون 
فوتبال می توانســت در چند مقطع مختلف، 
تصمیم به قطع همکاری با این مربی بگیرد اما 
به انفعال و سکوت ادامه داد. روسای فدراسیون 
در این دوره ادبیات چندان دوســتانه ای را در 
مورد این مربی بــه کار نمی بردند اما در عین 
حال هم دست به نیمکت تیم ملی نمی زدند. 
شاید بخشــی از این ماجرا به خود اسکوچیچ 
هم برمی گشــت که هرگز نتوانست حمایت 
همه هــواداران فوتبال در ایران را به دســت 
بیاورد، همه ســتاره های تیــم را با خودش 
همراه کند و کاریزمای کافی برای نشســتن 
روی نیمکت تیم ملی را نشان بدهد. با وجود 
این اگر نتایج، معیــاری کلیدی برای قضاوت 
در مورد یک مربی باشــند، باید پذیرفت که 
اسکوچیچ کارش را به خوبی انجام داده است. 
مسئله فقط ماندن یا نماندن او در تیم نیست. 
مسئله، نوع رفتار فدراسیون با این مربی است. 
رفتاری سرشار از بلاتکلیفی و تهی از قدردانی 
و احترام. برخوردی که نه »دوســتانه« بوده 
و نه حتــی ذره ای حرفه ای به نظر می رســد. 
رفتاری که جایگاه اســکو در رختکن را هدف 
قرار داد، گروهی از بازیکنان را علیه او شوراند و 
اختلاف ها در تیم ملی را نیز علنی کرد. رفتاری 
که موجب شد بازیکنان تیم به جای ایستادن 
روبه روی رقبا، در مصاف با یکدیگر قرار بگیرند 

و انسجام رختکن، تماما از دست برود.
 حــالا قــرار شــده فدراســیون و اعضــای 
هیات رئیســه در روزهای آینده در خصوص 
نظر کمیته فنی تصمیم گیری کنند. هرچند 
به نظر می رسد مدیران ارشــد فوتبال ایران 
ظاهرا آشــنایی چندانی با مفهــوم »زمان« 
ندارند. آنها طوری با آرامــش و به کندی در 
مورد تیم ملی تصمیم می گیرنــد که انگار تا 
شــروع جام جهانی قطر »3 سال« زمان باقی 
مانده است. تقریبا همه هواداران فوتبال ایران 
بر این باور هستند که زمان کافی برای ایجاد 
تغییر روی نیمکت تیم ملی وجود ندارد اما به 
نظر می رسد فدراســیون تصمیمش را برای 
عبور از مرد کروات گرفته است. اگر فدراسیون 
تصمیم به برکناری اســکوچیچ داشت، باید 
این تصمیم را خیلی زودتر علنی می کرد. آنها 
حداقل پس از مسابقه با الجزایر، بهانه کافی را 
برای ایجاد این تغییر داشتند اما فقط منتظر 
ماندند و نتیجه این انتظار، از دست رفتن زمان 
بود. در فاصله چند ماه تا شروع رقابت های جام 
جهانی، ســرمربی جدید چه معجزه ای برای 
فوتبال ایران انجام خواهد داد؟ فراموش نکنیم 
که فقط دو فیفادی تا شروع جام جهانی باقی 
مانده که یکی از آنها درســت قبل از برگزاری 
جام جهاني اســت. در حقیقت ایران فقط به 
اندازه یک اردو برای هماهنگ تر شــدن زمان 
دارد و این ماموریت ســرمربی جدید را عملا 

غیرممکن خواهد کرد. 
 زمزمه تغییر اسکوچیچ در حالی ثانیه به ثانیه 
قوت گرفت و عصر دیروز تا حــد زیادی رنگ 
واقعیت به خود گرفت که عملا هیچ جانشــین 
ایده آلــی هم بــرای او وجود نــدارد. کارلوس 
کی روش و برانکو ایوانکوویچ به واســطه همه 
تنش های قبلــی، در این مقطــع نمی توانند 
انتخاب هــای ایده آلی برای تیم ملی باشــند. 
آنها در 3 دوره سرمربی تیم ملی در جام جهانی 
بوده اند و حــالا وقت امتحان کــردن راه های 
جدید است. علی دایی شــاید تنها کسی باشد 
که می تواند رختکن را متحد کند اما از شواهد 
اینطور پیداست که او تمایلی برای پاسخ مثبت به 
این موقعیت از خودش نشان نداده و نمی خواهد 
در جام جهانــی روی نیمکت ایران بنشــیند. 
گزینه های دیگر هدایت تیم نیز امیرقلعه نویی و 
جواد نکونام هستند. قلعه نویی به جز یک تجربه 
شکست خورده در تیم ملی، در سال های اخیر 
فقط درجا زده و موفقیتی نداشته است. نکو نیز 
هنوز در ابتدای راه است و رزومه اش با اسکوچیچ 

نام های مشترکی دارد. 
جالب اینکــه فولادی ها 

روز گذشته موافقت ابتدایی خود با حضور نکو 
در تیم ملی را هم اعلام کردند.
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همه دوست دارند به تیم ما بیایند
حامد پاکدل معتقد است استقلال در فصل گذشته 

از همه لحاظ حمایت شد و به قهرمانی رسید اما 
این فصل نوبت موفقیت پرسپولیس است

20

 جوکوویچ با پیروزی در فینال رقابت های
 تنیس ویمبلدون گام بلندی به سوی

روایت تاریخ به نام خودش برداشته است

و باز هم لهستانبازگشت نواک
تیم ملی والیبال ایران که به عنوان تیم هفتم به 
مرحله حذفی لیگ ملت ها صعود کرده باید بار 

دیگر با لهستان بازی کند

1819

 ادامه  در
 صفحه18

سوژه روز

 روز مانده تا 
جام جهانی

 روز مانده تا 
لیگ برتر

 روز مانده تا 
لیگ برتر

 روز مانده تا 
لیگ یک

 روز مانده تا 
سری آ

 روز مانده تا 
لالیگا

 روز مانده تا 
بوندس لیگا

چند نکته عجيب، به جامانده از صف کشي زيانبار بازيکنان تيم ملي؛ از عابدزاده 
گرفته تا  جهانبخش که جزو حرفه اي ترين بازيکنان تيم ملي به حساب مي آيند
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واقعیت قائدی همین است

خدا کند به همین مقدار بسنده کنند

کمی دیر نیست؟

در غائله به پا شده بر سر استوری های 
ملی پوشان فوتبال، عجیب ترین 
نکته مربوط می شــد به مواضع 
متناقض مهدی قائــدی. بازیکن 
الاهلی امارات که عمده اوقاتش را 
روی نیمکت می گذراند، ابتدا استوری 
حمایتی بازیکنانــی مثل علیرضا بیرانوند و ســردار آزمون را 
منتشر کرد اما در ادامه استوری دوم گروه طارمی و جهانبخش 
را که علیه دسته اول بود به اشتراک گذاشت. این یعنی قائدی 
ظرف چند ساعت، علیه موضع خودش موضع گرفت که واقعا 
جای تقدیر و تشکر دارد! جالب تر اینکه او کمی بعد استوری دوم 
را هم پاک کرد تا احتمالا به گشت و گذار و تفریح ادامه بدهد. 
خیلی با این ماجرا شوخی شــد، اما اتفاقا »واقعیت« قائدی از 
همین حرکت او آشکار می شود؛ فوتبالیستی که در ساده ترین 

امور قدرت تصمیم گیری ندارد و البته که این خیلی بد است.

بنده خدا کریم باقــری که در یک 
دوره حیاتــی بــه کادرفنی تیم 
ملی اضافه شد و بعد هم با افشا 
کردن دستمزدش و کلی جار و 
جنجال از این سمت کنار رفت، 
حالا در مورد شرایط عجیب این تیم و 
دودستگی بازیکنان اظهارنظر کرده است. باقری گفته: »به 
بازیکن ربطی ندارد که سرمربی را انتخاب کند. او باید سرش 
را پایین بیندازد و فقط تمریناتش را انجام بدهد.« خب البته 
آقا کریم نسل فعلی را با خودش مقایسه کرده وگرنه اینها 
اگر دست شان برسد بالاتر از سرمربی را هم عوض می کنند. 
یکی از دوســتانی که الان درگیر پروژه تغییر مربی است 
و ظاهرا کل داستان را ایشان اســتارت زده، جناب مهدی 
طارمی است؛ عزیزی که بعد از چند سال درخشش، جواب 
تلفن خود باقری را هم نداد. از اینها چه انتظاری داری برادر؟

ایــن چند وقــت شــایعه برکناری 
اســکوچیچ داغ بــود و می گفتند 
احتمــال دارد کارلوس کی روش 
جای او را بگیرد. در این میان یکی 
از روزنامه های منتقد اسکوچیچ که 
هفته ای 8بار مربی کــروات را در هم 
می کوبد، خطاب به کی روش تیتر زده: »اخلاقت را درست کن 
و برگرد.« گفته می شود کی روش بعد از دیدن تیتر این روزنامه 
یکه خورده، به خودش آمده و ساعت ها در خلوت به کارهای بدی 
که قبلا مرتکب شــده فکر کرده است. حتی می گویند گوشه 
چشم های کارلوس خیس شده و او به شدت از پرخاشگری های 
قبلی اش احساس ندامت کرده اســت! خب البته واقعا تلنگر 
خوبی بود، اما آیا فکر نمی کنید کمی برای این حرف ها دیر شده 
باشد؟ می گویند تغییر آدم ها بعد از 40سالگی دشوار است، این 

بنده خدا که 70ساله است و کلا با تغییر حال نمی کند!

جدیدترین بازیکن استقلال در 88بازي 
قبلي اش در لیگ برتر 21گل به ثمر رسانده 
است. آخرین بازیکني که در نقل وانتقالات 
جاري به اســتقلال پیوسته پیمان بابایي 
است که فصل گذشته در خط حمله تراکتور بازي مي کرد و سرپرست 
آن تیم مدعي شده از آمار گلزني هایش در تبریز اصلا راضي نبوده است! 
بابایي فصل گذشته 25بازي براي تراکتور انجام داد و 5گل زد که یکي 
از آنها در ورزشگاه آزادي مقابل پرسپولیس به ثمر رسید. جالب اینکه او 
یک فصل قبل تر یعني در لیگ بیستم نیز دروازه پرسپولیس را در تهران 
باز کرده بود. البته هر دو بار با وجود گلزني بابایي، این پرسپولیس بود که 

تراکتور را شکست داد و 3امتیاز را از آن خود کرد.

پیمــان بابایــي فصل گذشــته بهترین 
بازي اش را در هفته دوم مقابل نفت آبادان 
انجام داد و از سایت متریکا نمره 8.84 را 
دریافت کرد. او در هفته هاي بعدي دیگر 
نتوانست به چنین امتیازي برسد، هر چند در 3بازي دیگر هم موفق 
به گلزني شد و در یک مسابقه هم عنوان بهترین بازیکن زمین را به 
دست آورد. جالب است که دومین امتیاز بالاي پیمان بابایي در بازي 

با گل گهر ثبت شده اما نه بابایي و نه تراکتور نتوانستند در آن بازي گل 
بزنند. در جریان تساوي بدون گل تراکتور و گل گهر، بابایي 3شوت زد 
که یکي از آنها داخل چارچوب بود امــا تراکتور با وجود برتري کامل و 
ثبت امید گل بالاي یک، نتوانست به گل گهر گل بزند و به پیروزي برسد. 
بابایي بر اساس امتیازاتش در متریکا، چهارمین بازیکن برتر تراکتور در 

فصل گذشته بوده است.

بهترین مهاجم تراکتور در فصل گذشته 
که با امتیازي بالاتر از بابایي و گل هاي زده 
بیشتر از او، رتبه دوم را در جمع بازیکنان 
تیمش به دســت آورد، محمد عباس زاده 
بود. در حالي که بابایي فصل را با 5گل زده، کســب یک پنالتي و بدون 
پاس گل به پایان رساند، عباس زاده موفق به ثبت 8گل، یک پاس گل 
و کسب یک پنالتي شــد. عباس زاده که پنجمین گلزن برتر لیگ هم 
شــد، در 17بازي مهره فیکس تبریزي ها بود و در 7بازي هم به عنوان 
بازیکن جانشین به زمین رفت. دلیل بازي هاي کمتر او نسبت به بابایي، 
مصدومیت در اغلب روزهاي فصل بوده است. عباس زاده در لیگ21 با 

نمره 6.95 دومین بازیکن برتر تراکتور بعد از اخباري بوده است.

نكته بازی

متريكاآماربازی

بهروز رســایلی| اصلا نیازی به گفتن نیست که صف کشی 
بازیکنان تیم ملی به ســود و زیان دراگان اسکوچیچ تا چه 
اندازه کار زشت و زیانباری بوده است؛ یک مداخله آشکار، 
فراتر از حد و حدود بازیکنان که بــه هیچ وجه قابل هضم 
نیست. از این اصل مسلم که بگذریم، چند نکته شگفت انگیز 
هم در خلال این رویارویی وجود دارد؛ چیزهای عجیبی که 

انتظارش را نداشتیم و در جای خودش قابل بحث هستند.

   معمای امیر عابدزاده
اگر قرار بــود در کل اردوی تیــم ملی فقط یک نفــر از دراگان 
اســکوچیچ حمایت کند، شــاید امیر عابدزاده بــه این منظور 
مناسب تر از ســایرین به نظر می رسید. شــاید هیچ کس حتی 
تصورش را هم نمی کــرد زمانی در مســابقات مهــم انتخابی 
جام جهانی دروازه بانی مثل علیرضا بیرانوند نیمکت نشین شود 
و فرصت بازی به امیر عابدزاده برســد. دراگان اسکوچیچ اما این 
کار را کرد. او به واســطه نیمکت نشــینی های علیرضا بیرانوند 
در تیم باشــگاهی اش و نیز شــرایط خوبی که عابدزاده در لیگ 
اسپانیا داشت به فرزند اســطوره فوتبال ایران میدان داد و بابت 
این اعتماد، فشار بسیار زیادی را هم تحمل کرد. عابدزاده چند 
بازی درون دروازه تیم ملــی قرار گرفت و نهایتا در مســابقه با 

کره جنوبی در سئول، با اشتباه بزرگش موجب شکست تیم ملی 
شد. در آن میدان سخت و در شــرایطی که تیم کشورمان کلی 
غایب داشت، بازی بدون گل پیش می رفت که اشتباه امیر در دفع 
یک توپ منجر به گل اول شد و بعد هم گل دوم از راه رسید. در 
چنین شرایطی شاید انتظار می رفت مثلا امیر به مردی که به او 
اعتماد کرده وفادار باقی بماند اما این دروازه بان علیه اسکوچیچ 
استوری گذاشت، درســت برعکس علیرضا بیرانوند که با وجود 

نیمکت نشینی به پشتیبانی از مربی کروات پرداخت.

   ناکامان باشگاهی، علیه اسکوچیچ
بین کســانی که علیه وضع موجود، یعنی به طور روشن سرمربی 
فعلی تیم ملی استوری گذاشتند یک نکته بسیار جالب به چشم 
می خورد؛ اینکه به غیراز مهدی طارمی و امیر عابدزاده، تقریبا تمام 
آنها در رده باشگاهی وضعیت نامناســب و بعضا ناامیدکننده ای 
دارند. مرتضی پورعلی گنجی بیش از یک سال است بازی نکرده، 
مجید حســینی در لیگ ترکیه وضعیت نامشخصی دارد، میلاد 
محمدی کج دار و مریز در آ ا ک یونان به بازی گرفته می شــود، 
اما 2 هم تیمی او که از قضا آنها هــم از کی روش حمایت کرده اند 
یعنی احسان حاج صفی و کریم انصاری فرد وضع بسیار بدی دارند 
و در فهرســت مازاد قرار گرفته اند. ســامان قدوس در برنتفورد 

نیمکت نشین است، ســعید عزت اللهی هم طی سال های اخیر 
بدترین ســوابق ممکن را در عرصه باشــگاهی داشــته و حضور 
غیرمؤثرش در الغرافه نیــز با موجی از انتقادات همراه شــد. در 
حقیقت بســیاری از این بازیکنان وضع باشگاهی باثباتی ندارند، 

اما لابد توقع دارند در تیم ملی به آنها فرصت مطلوب بازی برسد.

   شما چرا آقای جهانبخش؟
گفتیم کــه موضع گیری هر دو گروه، به ســود و زیــان دراگان 
اســکوچیچ غلط و غیرحرفه ای بود. با این حال مثلا انتظارها از 
علیرضا جهانبخش بیش از اینهاست؛ کســی که گفته می شود 
کنار مهدی طارمی راهی نهاد ریاســت جمهوری شــده و جرقه 
وضع موجود را زده اســت. او در حالی علیــه کادرفنی تیم ملی 
موضع گرفته که همه از شــخصیت مثبت و آرامش به نیکی یاد 
می کنند. خود علیرضا هم همیشه ژســت حرفه ای گری دارد و 
بارها مخصوصا در دوران نیمکت نشینی های طولانی در انگلستان 
و هلند این موضوع را نشان داده است. به علاوه او در تیم اسکوچیچ 
بخشــی از بهترین دوران فوتبال ملی اش را به نمایش گذاشت و 
در همین مســابقات انتخابی جام جهانی هم 5گل به ثمر رساند. 
آلوده شــدن علی جهان به این درگیری ها بیــش از همه باعث 

تعجب است.

21

04

02

وز سوژه ر

وز چهره ر

ســؤال اینجاســت که این 
مربیان اساســا چــه مزیتی 
نســبت به مربی فعلی تیم ملی دارنــد؟ چرا تا 
پایان جــام جهانی نباید صبر کرد و ســراغ یک 
مربی بزرگ با یک برنامه مدون و درازمدت برای 

تیم ملی رفت؟
 قدردانی و احترام گمشده نسبت به دستاوردها 
و فقدان آشکار زمان ســنجی و برنامه ریزی، تیم 
ملی را به گوشه رینگ کشانده است. فدراسیون 
فوتبال کاری کرده تا اسکوچیچ همزمان در نقش 
قربانی و مقصر قرار بگیرد. تیــم ملی این روزها 
شبیه کشتی گیری شــده که حتی قبل از شروع 
مبارزه، پشت خودش را به خاک می مالد. تیمی 
که به جای لذت بردن از تجربــه جام جهانی، از 
این صعود یک تهدید برای همبستگی و اتحادش 

ساخته است.

ادامه از 
صفحه 17

دور تسلسل
در اتفاقی باورنکردنی، مهدی تاج برای 

انتخابات ثبت نام کرد
به طور کلی شــرایط فوتبال ایران طوری است 
که آدم از شــنیدن هیــچ خبری، یعنــی واقعا 
هیچ خبــری نباید تعجــب کند. بعــد از غائله 
تاریخی مــارک ویلموتس و ســرمایه مادی و 
معنوی هنگفتی که از کــف فوتبال ایران رفت، 
کمتر کســی تصور می کرد مهدی تاج روزی به 
فوتبال برگردد اما او سودایی دیگر در سر داشت 
و در آخریــن روز ثبت نــام از نامزدهای حضور 
در پست ریاســت فدراســیون فوتبال، به این 
منظور اسم نویسی کرد. خیز تاج برای بازگشت 
به فوتبال بازتاب های منفی زیادی داشــت؛ از 
کسانی که قلب درد قدیمی او را یادآوری کردند 
تا بازگشــایی پرونده ویلموتس و البته اشــتباه 
تاریخی تاج در عدم توافق با هروه رنار فرانسوی. 
مســئله اصلی اما بزرگ تر از اینهاست؛ آنجا که 
به نظر می رسد مدیریت فوتبال در ایران گرفتار 
نوعی دور تسلسل شده است. انگار پیشکسوتان 
و اهالی این رشته ورزشــی علاقه چندانی به در 
دست گرفتن سرنوشت خود ندارند و میدان را به 
مدیران بی ربط و در بسیاری از موارد تکراری و 
امتحان پس داده واگذار کرده اند. تا زمانی که این 
شرایط ادامه داشته باشد، نمی توان انتظار معجزه 
از فوتبال ایران داشت. یکی مثل مهدی تاج حتی 
بدون درنظر گرفتن اشتباهات پرشمارش، هر چه 
داشته ارائه کرده؛ او چه آورده جدیدی می تواند 
برای فوتبال ایران داشته باشد؟ هوای تازه لازم 

داریم که خبری از آن نیست.

محمد زارعی| حامد پاکــدل مهاجمی که 
در ابتدای فصــل گذشــته از آلومینیوم 
راهی پرسپولیس شــد در طول فصل از 
فرصت هایی که یحیــی گل محمدی به او 
داد بهره برد و خودش را در حد یک مهاجم 
تراز اول مطرح کرد. اگرچه بدشانســی و 
مصدومیت هــای متوالی به او اجــازه نداد 
درخشش تمام و کمالی در طول فصل داشته 
باشد اما با تعداد گل هایش در لباس پرسپولیس 
به نسبت دقایقی که به میدان رفته بود آمار 
خوبی را به جا گذاشت. پاکدل که بعد از مذاکره 
با مدیران پرســپولیس در این تیم ماندنی 
شده در گفت وگو با همشــهری از شرایط 
 حال حاضر و برنامه هایش برای فصل آینده 

می گوید.

   روزهای اول نقل وانتقالات، شایعاتی 
درخصوص جدایی ات از پرسپولیس مطرح شد اما 

در این تیم ماندگار شدی. ماجرا چه بود؟
اصلا بحث جدایی مطرح نبود.  من پیراهن پرسپولیس 
را به سادگی به دست نیاورده ام که به سادگی از دست 
بدهم. حرف هایی که مطرح شد فضاسازی رسانه ها 
بود. من با پرسپولیس قرارداد داشتم و طبق قراردادم 

در خدمت این تیم هستم.

    فصل پیش دقایق زیادی نتوانستی 
بازی کنی امــا در همان دقایــق 5گل برای 
پرسپولیس زدی. نخســتین فصل حضور در 

جمع سرخپوشان برایت خوشایند بود؟
 من به آرزویی که داشــتم یعنی پوشــیدن پیراهن 
پرسپولیس رسیدم و این مهم ترین اتفاق بود. مقابل 
فولاد نخســتین بازی ام را برای پرســپولیس انجام 
دادم و توانســتم گل بزنم و این گل خوشحالی من را 
چندین برابر کرد. بعد از آن بازی مصدوم شــدم ولی 
خدا را شکر دوباره برگشتم و در 3بازی پشت سر هم 
گل های مهم و حساســی زدم. اما دوباره مصدومیت 
گریبانم را گرفت و از شــرایط خوبی که داشتم دور 
شدم. در بازگشــت دوباره یک گل خوب و کلاسیک 
مقابل پیکان زدم و توانستم فصل را با 5گل پشت سر 
بگذارم. به گفته کارشناسان و فوتبال دوستان با توجه 
به اینکه با کمترین دقایق بــازی، بهترین عملکرد و 
بیشترین گلزنی را داشتم، بهترین مهاجم شدم. این 
برای من و پرسپولیس افتخار است. هدف همه ما این 
بود که فصل پیش هم تیم به قهرمانی برســد، ولی 
به خاطر اینکه نتوانستیم هواداران را خوشحال کنیم 
و به ششــمین قهرمانی پی درپی برسیم، ناراحتیم. 
امیدواریم در فصل جدید بتوانیم قهرمانی را به دست 

بیاوریم و هواداران را خوشحال کنیم.

    تیمی که توانســته بود 63 امتیاز 
بگیرد، چرا قهرمان نشد؟

پرسپولیس مشکلات زیادی داشت. یکی از مسائل 
اصلی، تغییرات در ســطح مدیریتی بود. تیمی که 
می خواهد قهرمان شــود باید مدیریــت حرفه ای و 
باثباتی داشته باشد. در آغاز کار جابه جایی مدیریتی 
داشتیم و از طرف دیگر حمایت مالی نشدیم و شرایط 
ســخت افزاری برای تیم مهیا نبود. این مسائل روی 
کار آقایحیی و بازیکنان تأثیر گذاشــت و اجازه نداد 
دغدغه ســرمربی و بازیکنان برطرف شود و خودش 
را در نتیجه نشــان داد. برای قهرمان شدن یک تیم، 
آن هم تیــم بزرگی مثل پرســپولیس، ثبات خیلی 
مهم است. این مســائل به تیم ضربه زد و اجازه نداد 
به هدفش که قهرمانی بود، برســد. بــا این حال ما 
امتیازات فوق العاده ای گرفتیم. به نسبت میانگین هر 
 بازی 2امتیاز برای تیــم قهرمان، ما هم امتیاز خوبی

 گرفتیم.

    قهرمانی استقلال به حق بود؟
ما کاری نداریم که به حق بود یا ناحق، ما کار خودمان 
را انجام دادیم و تلاش کردیم تیم خودمان را قهرمان 
کنیم که نشــد. از این بابــت خیلــی ناراحتیم و از 
هوادارانمان عذرخواهی می کنیم. ان شاءالله با تمام 

قدرت دوباره پرچم پرسپولیس را بالا می بریم.

    اســتقلال قهرمان شــد. آنها 
مشــکلات تغییر مدیریت یا مشکلات مالی 

نداشتند؟ 
ما که در باشگاه آنها نیستیم که بدانیم چه خبر است. 
ولی چیزی که ما دیدیم ثبات مدیریتی این تیم بود. 
شرایط شــان خیلی بهتر بود، از همه لحاظ حمایت 

شدند و توانستند قهرمان شوند.

    بعــد از قهرمانــی هــم برای 
پرسپولیسی ها خیلی کری خواندند.

من که تا حالا نه کری خوانده ام و نه چیزی درباره تیم 
حریف گفته ام. هواداران استقلال برایم قابل احترام 
هســتند. کری هم فوتبال را جذاب می کند. زیبایی 

فوتبال به همین کری خوانی هاست.

    اینکه استقلالی ها تأکید می کنند 
قهرمانی شان پاک است، ناراحتت نمی کند؟

پرسپولیس 5سال قهرمان ایران شده و به خاطر بزرگی 
و نام پرسپولیس است که این هجمه ها علیه اش به راه 
می افتد. این قهرمانی ها برای باشگاه پرسپولیس افتخار 
است ولی طبیعی است که تیم های دیگر از این موضوع 

ناراحت باشند و واکنش های منفی نشان بدهند.

    امسال به خاطر مشکلاتی که بود 
تیم های ایرانــي نمی توانند در لیگ قهرمانان 
آسیا شــرکت کنند. نبودن در این مسابقات 

چقدر به تیم و بازیکنانش لطمه می زند؟ 
مطمئنا حضور در این مسابقات می توانست شرایط 
بهتری را برای بازیکنان پرسپولیس رقم بزند و کمک 
می کرد تا بازیکنان دیده شوند. با حذف از این رقابت ها، 
هم باشگاه ها و هم بازیکنان ما لطمه بزرگی خوردند. 
امیدواریم شرایط طوری فراهم شود که دیگر شاهد 
چنین اتفاقاتی در فوتبال کشورمان نباشیم. این یک 

اتفاق دردناک برای فوتبال ایران بود.

    حق منشا بود که آقای گل شود؟
شرایط تیم های شهرستانی کمی راحت تر از ماست. 
مس رفسنجان که نه برای قهرمانی می جنگید نه برای 
فرار از سقوط، راحت تر می توانست بازی کند و منشا 

هم در این شرایط توانست آقای گل شود.

همه دوست دارند به پرسپولیس بیایند
حامد پاکدل معتقد است استقلال در فصل گذشته از همه لحاظ حمایت شد و به قهرمانی رسید اما این فصل نوبت موفقیت پرسپولیس است

عبور از دراگان!

لذت بازی
بالاخره پرســپولیس اســت 

و همه دوســت دارند بــه این تیم 

بیاینــد. خریدهــای جدیــد  خیلی 

می تواند بــه تیم کمک کنــد. امیدواریم 

اتفاقات  بتواند دست ســرمربی را باز کند تا  

بتواند برای فصل آینده یک تیم قدرتمند داشــته باشد.

کسی که 2سال پرسپولیس را قهرمان کرده، شخصیت بزرگی 

در باشگاه پرســپولیس دارد و مربی جنتلمن، حرفه ای و 

باشخصیتی است. اینکه شما فوتبال را در کنار یک 

مربی بزرگ بازی کنی، افتخار اســت. از اینکه 

شاگرد آقایحیی هستم و در پرسپولیس 

بازی می کنــم، لذت می برم.

شگفتی های جنگ استوری
چند نکته عجیب، به جامانده از صف کشی زیانبار بازیکنان تیم ملی
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نفرات دوم و سوم 
ایران در قونیه

 تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی
 ایران مردادماه برای حضور در 
 بازی های کشورهای اسلامی 

راهی ترکیه می شوند
رقابت های کشــتی بازی های کشورهای 
اسلامی طی روزهای 19تا 22مردادماه در 
شهر قونیه کشــور ترکیه برگزار می شود. 
محمد بنــا ســرمربی تیم ملی کشــتی 
فرنگی لیســت نهایی خودش را برای اعزام 
کشــتی گیران به این رقابت ها روز گذشته 
اعلام کرد. شاگردان بنا در حالی راهی این 
رقابت ها می شوند که از لیست منتشرشده 
مشخص اســت آقای خاص کشتی ترجیح 
داده با نفــرات دوم و بعضا ســوم خود در 
این رقابت ها حاضر شــود. پژمان درستکار 
ســرمربی تیم ملی کشــتی آزاد هم هنوز 
ترکیب نهایــی را بــرای حضــور در این 
مسابقات اعلام نکرده است. به نظر می رسد 
درستکار منتظر برگزاری تورنمنت تونس 
است که اوایل هفته آینده برگزار خواهد شد. 
او پس از تورنمنت تونس نفرات ملی پوش 
در اوزان 57و 79کیلوگرم را معرفی می کند. 
احتمالا شکست خورده های این مسابقات 
راهی قونیه می شوند و برندگان راهی بلگراد 
محل برگزاری مســابقات جهانی خواهند 
شد. سرمربی تیم ملی کشــتی آزاد برای 
مشخص شدن نفرات اعزامی به بازی های 
کشورهای اسلامی در اوزان 61، 65، 70و 
92کیلوگرم مسابقه انتخابی درون اردویی 

در روز 27تیرماه گذاشته است.
محمد بنا سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی 
با ترکیب محمــد حســینوند پناهی در 
55کیلوگرم، امید آرامی در 60کیلوگرم، 
محمدجــواد رضایــی در 67کیلوگــرم، 
محمدرضــا رســتمی در 72کیلوگــرم، 
امین کاویانی نژاد در 77کیلوگرم، رسول 
گرمســیری در 82کیلوگــرم، رامیــن 
طاهــری در 87کیلوگرم، مهــدی بالی 
در 97کیلوگــرم و علی اکبر یوســفی در 
130کیلوگــرم در قونیه حاضــر خواهد 
شــد. در کشــتی آزاد هم به نظر حضور 
محمدصادق فیروزپــور در 74کیلوگرم، 
علیرضا کریمــی در 86کیلوگرم، مجتبی 
گلیج در 97کیلوگرم و یــدالله محبی در 
125کیلوگرم قطعی شده است. مسابقات 
کشــورهای اســلامی امتیــازی بــرای 
کشتی گیران ندارد و امتیاز آن در رنکینگ 
اتحادیه جهانی محاسبه نمی شود. شاید 
یکــی از دلایلی که شــاهد حضور نفرات 
اول ایران در این مسابقات نیستیم همین 
مسئله است. مسابقات جهانی کشتی آزاد 
و فرنگی به میزبانی صربســتان هم 19تا 

27شهریور برگزار خواهد شد.

 80درصد طلاها
برای ایران

تیم کشتی آزاد جوانان ایران با 
10کشتی گیر، 9فینالیست و 8مدال 

طلا در مسابقات قهرمانی آسیا 
رکوردشکنی کرد

کشــتی گیران تیم ملی آزاد جوانان ایران 
در مسابقات قهرمانی آســیا که به میزبانی 
منامه بحرین برگزار شد در 9وزن به فینال 
رسیدند و با کسب 8مدال طلا و یک مدال 
نقره بــه کار خودشــان پایــان دادند. تیم 
ایران در پایان رقابت های قهرمانی آســیا 
با کســب 228امتیاز بالاتر از تیم های هند 
با 185و قزاقستان با 145امتیاز قرار گرفت 
و مقتدرانه بر بام آسیا ایســتاد. شاگردان 
محســن کاوه در حالی قهرمان آسیا شدند 
که باید حدود یک ماه دیگر در مســابقات 
قهرمانی جهان که به میزبانی ایتالیا برگزار 
می شود حاضر شوند. در مسابقات قهرمانی 
آســیا آرمین حبیب زاده در 61کیلوگرم، 
حسین محمدآقایی در 70کیلوگرم، عرفان 
الهــی در 74کیلوگرم، ســبحان یاری در 
79کیلوگرم، عارف رنجبر در 86کیلوگرم، 
مبین عظیمی در 92کیلوگــرم، امیرعلی 
آذرپیرا در 97کیلوگرم و سالار حبیبی در 
125کیلوگرم به مدال طلا دست یافتند و 
رضا مومنــی در وزن 57کیلوگرم به مدال 

نقره رسید.
محمدعلــی عمــوزاد در وزن 65کیلوگرم 
تنها نماینده ایران بود که از کســب مدال 
بازماند. در تیم 10نفره ایران 9نفر صاحب 
مدال شدند و بلافاصله بعد از این موفقیت، 
ســخنگوی دولــت و رئیــس کمیته ملی 
المپیک برای تیم پیام تبریک فرســتادند. 
پیش تر تیم ملی کشتی فرنگی جوانان نیز 
با هدایت حمید باوفا با کسب 7مدال طلا، 
یک نقره و 2برنز عنوان قهرمانی آســیا را 

کسب کرده بود.

خرید اقتصادی پولدارها
منچسترســیتی یاد گرفته چگونه در فصل نقل وانتقالات عمل کند تا صدای کسی درنیاید. 
ریخت وپاش ها ادامه دارد اما در کنار آن، بازیکن هم به فروش می رسد. همین زمستان قبلی 
فران تورس را 40میلیون یورو به بارسلونا فروختند. پیش از آن سانه را هم به بایرن داده بودند. 
گابریل ژسوس هفته گذشته با 45میلیون پوند معادل 52میلیون یورو به آرسنال فروخته 
شده بود و این هفته نوبت رحیم استرلینگ است که با 56میلیون یورو به چلسی برود. این را 
هم درنظر بگیرید که از قرارداد ژسوس و رحیم تنها یک فصل دیگر باقی مانده بود و سیتی 

توانست آنها را با این ارقام بفروشد و 108میلیون یورو به دست آورد. باشگاه انگلیسی-
اماراتی با این 108میلیون یورو اقدام به خرید هالنــد از دورتموند )60میلیون منهای 
اضافات و پاداش ها به مدیر برنامه ها و پدر این بازیکن(، خولین آلوارس )17میلیون( و 

کلوین فیلیپس )48 میلیون( کرد. فعلا 125میلیون برای خرید این 3 بازیکن هزینه شده 
اما هزینه ها و البته فروش ها ادامه خواهد داشت. این احتمال وجود دارد که برناردو سیلوا 

به آرزویش برای بازی با بارسلونا برســد و از راه انتقال او 80میلیون یورو نصیب باشگاه 
انگلیسی شود. گواردیولا مدافع چپ برایتون یعنی کوکوریا را که محصول لاماسیاست 

می خواهد و باید دست کم 40میلیون برای خرید او هزینه کند. ممکن است با رفتن 
برناردو ســیلوا به یک هافبک دیگر هم نیاز وجود داشته باشد که در این صورت 

گزینه هایی در بازار وجود دارد که ســیتی سراغ آنها خواهد رفت. همین روند 
نشان می دهد سیتی چرا در سال های اخیر توانسته در لیگ برتر آقایی کند و 

با پپ جام های باارزشی را به خانه ببرد.

منهای فوتبال

تاریخ جهان است.
جدا از این رقابت بین این 3اســطوره، این قهرمانی برای جوکوویچ 
اهمیت بســیار بالایی داشــت. او ســال میــلادی را در ژانویه به 
افتضاح ترین شــکل ممکن شــروع کرد. در اوپن اســترالیا، مسئله 
واکسن نزدن جوکوویچ به یک جنگ حقوقی بین او و دولت استرالیا 
تبدیل شد. دولت اســترالیا اصرار داشت که نواک تنها وقتی واکسن 
بزند می تواند در رقابت ها شرکت کند اما تنیسور صرب، نظر دیگری 
داشت تا اینکه در نهایت، بعد از حدود 10روز جنجالی حقوقی، نواک 
مجبور شــد از رقابت ها کنار بکشد. او ماه گذشــته در اوپن فرانسه، 
دومین گرنداسلم سال هم به رافائل نادال باخت. دوری از چند مسابقه 
مهم و تعداد ست های کم در 2 گرنداسلم پاریس، رقابت پذیری نواک 
را کمی پایین آورده بود و او در مســابقه با نــادال در پاریس به یک 
هیولای بی دندان تبدیل شد که زیر ســایه نبوغ و جنگندگی نادال 

محو شده بود.
نواک 35ساله در ویمبلدون اما با اعتماد به نفس بیشتری جلو آمد و 
در نهایت به جامی که بیشتر از هر زمان دیگر به آن نیاز داشت، رسید. 
رافائل نادال به خاطر مصدومیت از بــازی نیمه نهایی با کریوس کنار 
کشید و چه بســا درصورت حضورش، بازی فینال محک جدی تری 
برای جوکوویچ می شد اما به هر حال تنیسور صرب برای چهارمین بار 

متوالی قهرمانی ویمبلدون شد.
خود جوکوویچ درباره اهمیت این جام گفته است: »امسال آنطور که 
دیدیم شروع شد و آن اتفاق ها در ماه های اول سال تأثیر زیادی روی 
من گذاشت. من به صورت عمومی احســاس خوبی نداشتم. از نظر 
روانی و احساسی در جایگاه مناسبی نبودم... با توجه به شرایطی که 
داشته ام )این قهرمانی( ارزش و اهمیت زیادی دارد و برای من از نظر 

احساسی هم بسیار مهم است.«
او از نادال 36ساله و فدرر 40ساله جوان تر است و برخلاف هر دوی 
آنها از مصدومیت خاص و مزمنی رنج نمی برد. بنابراین بســیاری از 
حالا منتظرند  او گرنداسلم های بیشتری ببرد و بالاتر از هر دو رقیب 
اسطوره ای اش قرار بگیرد. این قهرمانی در ویمبلدون، مسیر رسیدن 

به آن دستاورد عظیم را برای نواک هموار کرده است.

جواد نصرتی|  نواک جوکوویچ در یکی از حســاس ترین دوره های 
زندگی اش، به قهرمانی در ویمبلدون رسید تا دوباره همان تنیسور 
ترسناکی باشد که پشت هر رقیبی را از ترس می لرزاند. تنیسور صرب 
در فینال این بازی ها،  دشمن سابق و دوست جدیدش نیک کریوس 
را 3بر یک شکســت داد تا به هفتمین قهرمانــی اش در رقابت های 
ویمبلدون برسد. تنها راجر فدرر، اســطوره سوئیسی و رقیب حی و 
حاضر جوکوویچ، بیشتر از این تنیسور صرب در ویمبلدون به قهرمانی 

رسیده است.
جوکوویچ با این قهرمانی، یــک پله بالاتر از فدرر ایســتاد و حالا با 
21قهرمانی در رقابت های گرنداســلم تنیس، بعــد از رافائل نادال 
اســپانیایی قرار دارد که با 22قهرمانی، فعلا پرافتخارترین تنیسور 

بازگشت نواک
ستاره صربستانی با پیروزی در فینال رقابت های تنیس ویمبلدون به مسیر قهرمانی 
برگشته و گام بلندی به سوی روایت تاریخ به نام خودش برداشته است

گره نقل وانتقالاتی بایرن
بایرن مونیخ با مدیریت حســن صالح حمیجیچ هنوز درگیر جدایی طلبی روبرت لواندوفسکی است. این 
بازیکن همچنان می خواهد پیش از پایان قراردادش که هنوز یک سال از آن باقي مانده، بایرن را ترک کند 

و به بارســلونا برود. اگر این اتفاق بیفتد، گزینه های زیادی برای جانشینی این مهاجم لهستانی وجود 
ندارد. باشــگاه رویای خرید هری کین را در ســر می پروراند اما از تاتنهام و دیوید لوی بازیکن 

خریدن کار سختی است. من ســیتی فصل پیش برای هری کین اقدام کرد اما پیشنهاد 
150میلیون یورویی آنها مورد پذیرش باشگاه لندنی قرار نگرفت. از طرفي باشگاه 

به طور رسمی احتمال خرید کریستیانو رونالدو را به دلیل سن این بازیکن و 
دستمزدش رد کرده است. گزینه های دیگری که در بازار وجود دارند در 
حد لواندوفسکی نیستند. برای همین ممکن است ناگلزمان مجبور شود 
مانه را در نوک حمله به بازی بگیرد چون با وجود این بازیکن ســنگالي، 
کومان، مولر و گنبری، پست های هجومی کناری به اندازه کافی بازیکن 

دارد. در حال حاضر خریدهای قطعی بایرن از این قرار اســت؛ رایان گراونبرخ با 17میلیون یورو از 
آژاکس، نصیر مزراوی از آژاکس به صورت رایگان و سادیو مانه با 70میلیون از لیورپول. هم اکنون 
صالح و نمایندگان باشگاه برای جذب دلیخت در تورین حضور دارند اما یوونتوس برای فروش این 
مدافع هلندی حداقل 80میلیون می خواهد و چلسی هم مشتری است. بایرن بازیکنانی مثل تولیسو 
)لیون( و زوله )دورتموند( را رایگان از دست داده و مارک روکا و عمر ریچاردز هم به ترتیب به لیدز و 
ناتینگهام فارست رفته اند. تلاش برای جلوگیری از خروج گنبری و لواندوفسکی ادامه داد. براساس 
شایعات مطرح شده بایرن براي اینکه جلوي رفتن لوا را بگیرد، از بارسا 70 میلیون یورو خواسته است!

رونالدو هست اما نیست
چرا او در عکس های رونمایی از پیراهن منچستریونایتد حضور داشت؟

گمانه زنی درباره آینده کریستیانو رونالدو ادامه دارد. چیزی که همه آن 
را تأیید کرده اند این است که او می خواهد برود و حاضر نیست یک سال 
باقی مانده از قراردادش را بماند و در لیگ اروپا بازی کند. توماس توخل 
در تور پیش فصل چلسی به سؤال در مورد خرید رونالدو پاسخی نداد و 
سکوت کرد. او رحیم استرلینگ را خریده و رافینیا را هم ممکن است از 
لیدز بخرد. هر چند که بارسلونا پیشنهادش برای خرید این بازیکن برزیلی 
را به 75میلیون یورو افزایش داده و لیدز ظاهرا با آن موافقت کرده است.

تصاویر رونمایی از پیراهن منچستر یونایتد برای فصل آینده منتشر شده 
و کریستیانو هم با این لباس ها عکس گرفته است. برنامه عکس با پیراهن 
جدید چندان جدید نیست و به پیش از پایان فصل و رفتن بازیکنان به 
استراحت مربوط می شود. غیبت رونالدو و اصرارش برای جدایی همچنان 
ادامه دارد و باشگاه هم با این موضوع کنار آمده اما می خواهد توپ را در 
زمین خودش بیندازد و منتظر بیانیه او بماند تا هواداران به جای انتقاد 
همیشگی از مدیریت باشگاه به جان بازیکن بیفتند. تصاویر کریستیانو 
رونالدو با پیراهن فصل 23-2022منچستریونایتد در حالی منتشر شده 
که او حین ترک رئال مادرید )19-2018( و یوونتوس )22-2021( نیز 
در تصاویر معرفی پیراهن های جدید حضور داشت. تصاویر او با پیراهن 
19-2018رئال به علت جدایی زودهنگام او، هیچ گاه به شــکل رسمی 
منتشر نشد. اتلتیک در روزهای اخیر مدعی شده بود رونالدو برای رونمایی 

از پیراهن جدید یونایتد، در کلیپی به همراه اریک کانتونا و 
دیوید بکام حضور داشته اما باشــگاه با توجه به شرایط 

فعلی، این کلیپ را منتشر نکرده است.
از طرفی، رونالدو تنها چند روز قبل از ارائه درخواست 
جدایی از منچستریونایتد، رقم 900هزار پوند به عنوان 
پاداش برای حق پخش تصاویر و محقق شدن برخی 

بند های قرارداد در فصــل اول از یونایتد دریافت کرده 
بود. منچســتریونایتد فردا به ملبورن و بعد به پرث سفر 

می کند و باشگاه معتقد است که اگر رونالدو تا هفته  آینده به 
تمرینات تیم ملحق نشود، اضافه شدن او به اردوی پیش فصل 

دیگر بی فایده است. او تقریبا از اردوی تور پیش فصل خط خورده 
است. رونالدو از انفعال باشگاه در نقل وانتقالات دلخور است و معتقد 

است که در این فصل هم راه به جایی نمی برند. فعلا انتقال دی یونگ 
که باشگاه این همه وقت صرف خرید او از بارسا کرده، تقریبا منتفی 
است چون او می خواهد بداند بارسلونا چرا طلبش را نپرداخته و چرا 
می خواهد او را بفروشد. کریستین اریکسن احتمالا رایگان جذب 
می شود و پاردس هم از پاری سن ژرمن یکی از گزینه ها برای پست 
هافبک دفاعی است. لیساندرو مارتینس از آژاکس هم برای پست 

وینگر درنظر گرفته شده اما اینها برای رونالدو کافی نیست.

روز گذشته و در جریان تمرین منچســتر تن هاخ به غیبت 
رونالدو این چنیــن واکنش نشــان داد: »او با ما نیســت و 
دلیلش هم مسائل شخصی است. برنامه مان برای فصل 
پیش رو را با حضور کریستیانو ترسیم می کنیم؛ همین. بی 
صبرانه منتظر کار کردن با او هســتم. درخواســت جدایی 
رونالدو؟ او در این مورد چیزی به من نگفته است. مطالبی 
خوانده ام اما همان طور که گفتم رونالدو فروشی نیست. 
کریستیانو در برنامه های ما جا دارد و می خواهیم در کنار 
هم به موفقیت برسیم. قبل از انتشار این اخبار و شایعات 

با او صحبت کردم و مکالمه خیلی خوبی هم بود.«

Cristiano Ronaldo
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سوریه پرنوسان

تیم ملی بسکتبال از باخت 2سال پیش مقابل سوریه چشم به 
ترس دارد. با تمام اوضاعی که سوریه در طول سال ها در داخل 
کشور با آن روبه رو شده اما روحیه ملی پوشانش با رتبه جهانی 
۸۳ همیشــه قوی باقی مانده اســت. بهترین عنوان آنها مقام 
چهارم سال2۰۰۱ است. سوری ها در پنجره دوم کاپ آسیا با 
پیروزی بر تیم ملی شگفتی ساز شدند اما کمتر از ۱5روز پیش 
تیم ایران در پنجره سوم جام جهانی در حلب پیروزی اش را با 
اختلاف امتیازی پس گرفت. چشم انداز کنونی سوریه، رسیدن 
به ثبات است. آنها در پنجره سوم جام جهانی ناامیدکننده بودند 

و بعد از باخت به بحرین و ایران از دور رقابت ها حذف شدند.

عصر جدید

ژاپن یکی از مدعیان کاپ آسیاست و یکی از غنی ترین تیم ها در 
تاریخ  جام ملت ها. آنها همچنین یکی از پیشرفته ترین تیم ها در 
سال های اخیر بوده اند. رتبه جهانی ۳۸ برای ژاپن تکرار شده است 
اما آنها در طول مسیر به ۳5 رســیده بودند. در چشم انداز کنونی 
»عصر جدید« بسکتبال ژاپن قابل رویت است. یودای بابا، تنکتسو 
هاریموتو، تاکاتوشی فوروکاوا و یوکی توگاشی بهترین بازیکنان 
ژاپن هستند. ایران در پنجره های جام جهانی2۰۱۹، دو بازی توکیو 
و تهران خود را به ژاپن باخت. همچنین سال گذشته و در جریان 
آماده سازی ایران برای المپیک توکیو، تیم ملی در سفر تدارکاتی 

خود به ژاپن، نتیجه 2دیدار خود را به حریف واگذار کرده بود.

قزاقســتان را زیاد بزرگ کرده ایم یا روی اتفاقات در 2بازی 
به این تیم باختیم؟ برای پاسخ به این ســؤال باید تا جمعه 
صبر کرد. تیم ملی بســکتبال ایران در کاپ آســیا 2۰22 
جاکارتا یک بار دیگر با قزاقستان بازی می کند. قزاق ها که به 
گرگ های چمنزارهای این کشور معروفند، برای نخستین بار 
سال۱۹۹5 با ایران روبه رو شدند. با گشودن پنجره های جام 
جهانی و کاپ آسیا از ســال2۰۱7، تقابل های 2تیم بیشتر 
شد. از 5اســفند۱4۰۰ تا ۱۰تیر۱4۰۱، آنان 2بار تیم ملی 
را در تهران و نورسلطان شکست دادند. اما این جهش فقط 
مقابل ایران نبود، آنها در 2سال گذشته در رده بندی جهانی 

از رده 7۹ به 6۸ ارتقا یافتند.

گرگ های قزاق

زیر حلقه
افشین رضاپور | کارشناس بسکتبال

ایتالیا هلند لهستان ایران آمریکا فرانسهبرزیل ژاپن

نیمه نهایی نیمه نهایی

نهایی

ایران و لهستان یک بار دیگر با هم بازی می کنند. روزهای 2۹و ۳۰تیر مرحله دوم 
لیگ ملت های والیبال در ایتالیا برگزار می شود و ایران که به عنوان تیم هفتم 
صعود کرده باید با لهستان تیم دوم جدول بازی کند. هفته پیش در هفته سوم 
مقدماتی، ایران موفق شد لهستان را در حضور چندهزار تماشاگرش شکست 
دهد و همین پیروزی یکی از دلایل صعود تیم به مرحله بعد بود. ایران در ۳هفته 
مقدماتی با 7پیروزی در مقابل تیم های چین، استرالیا، آمریکا، کانادا، لهستان، 
اسلوونی و صربستان و شکست در مقابل تیم های ژاپن، هلند، بلغارستان، برزیل 
و ایتالیا به مرحله دوم صعود کرد. لهستان هم طی ۱2بازی فقط در مقابل ایران 
و ایتالیا بازنده بود. لهستان تیم های آرژانتین، بلغارستان، فرانسه، برزیل، کانادا، 

استرالیا، آمریکا، چین، هلند و اسلوونی را شکست داد.
ایران و لهســتان پیش از این 25بار مقابل هم بازی کرده اند؛ نخســتین بار در 
مسابقات قهرمانی جهان ۱۹۹۸و آخرین بار هفته پیش در مرحله مقدماتی لیگ  
ملت ها. از این 25بار ایران ۱۰بار و لهستان ۱5بار به پیروزی رسیده اند. هر 2تیم 
برای پیروزی نقشه می کشند. برای ایران مهم است که بتواند به جمع 4تیم صعود 
کند. ایران برای سومین بار است که به مرحله دوم صعود می کند و فقط یک بار 
توانسته در رده چهارم قرار بگیرد. برای تیم ایران که کمتر کسی توقع صعودش 
را داشت، رسیدن به جمع 4تیم موفقیت خیلی بزرگی است. اما برای لهستان که 
دوره پیش نایب  قهرمان لیگ شد، شکست می تواند بدترین اتفاق ممکن باشد. 
لهستانی ها بعد از مشخص شدن برنامه مرحله بعد، از آمادگی شان برای بازی هفته 
آینده گفته اند. بارتوش کورک، کاپیتان این تیم گفته است: »ما نمی توانیم ایران 
را دست کم بگیریم، چراکه این بازی می تواند پایان بدی داشته باشد. انتظار بازی 
سختی داریم اما می دانیم که ما کیفیت لازم را برای صعود به مرحله نیمه نهایی 
داریم.«بعد از مرحله مقدماتی، فدراسیون جهانی اسامی بهترین بازیکنان را اعلام 
کرد. در بین بازیکنان ایران فقط امین اســماعیل نژاد در بین بهترین ها بود. او با 
۱۹۳امتیاز بعد از نیمیر عبدالعزیز هلندی دومین بازیکن امتیازآور بود. سایت 
فدراسیون جهانی در گزارشــی که از هم گروهی ایران و لهستان نوشته، تأکید 
کرده که یکی از نکات کلیدی این بازی مهار اسماعیل نژاد 25ساله است که 

برای نخستین بار لیگ ملت ها را تجربه می کند. ایران اگر بتواند لهستان را شکست 
دهد باید با برنده بازی برزیل و آمریکا رودررو شود.

بهروز عطایی سرمربی تیم ملی ایران بعد از پایان هر هفته تغییراتی در تیمش 
داشت. بعد از هفته سوم و قطعی شــدن صعود تیم هنوز بازیکنی از تیم جدا یا 
اضافه نشده اســت. تنها اتفاق، جدایی عظیم جزیده از تیم است. او که یکی از 
کمک مربیان تیم اســت، به تهران آمده تا تیم ب را بــرای حضور در بازی های 

کشورهای اسلامی آماده کند.

و باز هم لهستان
تیم ملی والیبال ایران که به عنوان تیم هفتم به مرحله حذفی لیگ ملت ها صعود کرده باید با لهستان بازی کند. 

در مرحله مقدماتی ایران در 5ست این تیم را شکست داده بود
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افقی:
 ۱- ازجمله بناهای به جامانده 

از تخت جمشید- لباس
2- وصف کننده- خوشحال- 

درخت خرما
۳- چهارمین ســوره قرآن- 
محکم و اســتوار- مجموعه 

شعری از سهراب سپهری
4- نوعی چاشنی خوراکی- 

بصیر- موقر
5- دانــه معطــر- دراز- 

شهرستانی در استان بوشهر
6- فنی در کشتی- پیشوایان 

طریقت- گروه هم سرایان
7- درس ها- یکی از دو عنصر 
 تشــکیل دهنده گاز متــان- 

یخ زده
۸- پارچــه صــاف کــن- 
دستگیری متهم- همراه اطوار

۹- داســتانی کوتاه نوشــته 
ماکسیم گورکی- نامیده شده- 
دستبافته ای از پشم حیوانات 

اهلی
۱۰- رود آرام- تاریکی هــا- 

ترسانک جالیز
۱۱- نام چندتن از پادشاهان 
فرانســه بــود- از حبوبات- 

مساوی
۱2- روایت کننده- در شیشه 

نوشابه- میل به غذا
۱۳- بازیکــن خــط میانی- 

گازی قابل اشــتعال- علــف 
خشک

۱4- میدانــی در تهــران- 
نــوآوری- از مشــهور ترین 

مکاتب نقاشی ژاپنی
۱5- بلوز تابستانی- رابطه این 
دو نشانه دشمنی و کینه است

  
عمودی:

۱- ورزشــکار رشــته دو- 
پرورش دهنــده حیوانــات 

اهلی- پوستین
2- مداری بــه فاصله هجده 
درجه در شــمال اســتوای 

زمین- از جنس آهن
۳- رســیدن به معشــوق- 

تخمک- مجرای تهویه هوا
4- حرف آزار دهنده- پارچه 

ابریشمی- جمع وظیفه
5- جوانمردی- پستاندار آبزی 

بسیار بزرگ- پول تایلند
6- عــددی یک رقمی- گلی 
آپارتمانی- اقدام کننده به کاری

7- پیشــین- مانور نظامی- 
تنها

۸- دانش ذاتی- وضو- واحد 
پول بنگلادش

۹- تکیه بر پشتی- خوش آوازه- 
نوعی نوشیدنی میوه ای

۱۰- خیانت در آن روا نیست- 
بلند و رفیع- گندم آسیاب شده

۱۱- انبرک جراحی- سلول جنسی 
بالــغ- حاصل ضرب هر عــدد در 

خودش
۱2- تهیــه کــردن- تفریــح و 

هواخوری- حیرت
۱۳- شــنیدن- نشسته- حرکت و 

جنبش
۱4- پایانــی- رمانی علمی تخیلی 

نوشته ایتالو کالوینوی ایتالیایی
۱5- همگی- کلیســای تاریخی 

15پاریس- اسب آزموده

ماكانهاگشتاچم
امديفمخيشبتاك
فلكمرسفمكسينم
نانمانابسارهل

گكشجنگگربلگ
يكوباكاروهابو
براهترفنانيف
خيهدشمگتشهبمق

اسرتمشاهمكاح
رهامايناينولب
هچريتاوادما

يرداالميدنافش
وياردادلييجرگ
نارقنيريپسانا
سلداقتنارلتيه

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4250
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

452789316
198326754
367541298
749132865
586974123
231658479
623897541
975413682
814265937

متوسط

       5 7
 1     6 9  
  4 5  2    
    7    2
  8 4  9 1   
7    2     
   1  3 4   
 5 6     8  
4 9        326198745

751462839
849735621
432981576
175346298
698257314
283619457
517824963
964573182

ساده

متوسط

683914257
512738694
974562318
149876532
238459176
765321849
827193465
356247981
491685723

سخت

 5   8    6
   3     4
  7   1  9  
    3  8 6  
    7     
 3 1  5     
 2  8   5   
9     3    
8    6   3  

ساده

  6  9 8  4 5
7  1   2    
 4    5 6 2  
4  2   1  7  
1   5 3  6   8
 9  2   7 3  4
 8 3 6    5  7
  7 8   9  3
9 6  5  1   

کاپ آسیا از امروز شروع می شود و تیم ملی بسکتبال ظهر فردا نخستین بازی  اش را انجام 
می دهد. اندونزی در شهر جاکارتا از ۱6تیم حاضر میزبانی می کند و از بین این تیم ها سوریه، 

قزاقستان و ژاپن  هم گروهی های ایران هستند.
ایران از ســال۱۹7۳ به جز ۳دوره در همه دوره هایی که مســابقات آسیایی برگزار شده، 
حاضر بوده اما از سال2۰۰7 درخشش ایران در آسیا آغاز شد. در آن مسابقات ایران برای 
نخستین بار به قهرمانی رسید. مسابقات آســیایی قبل از بازی های المپیک2۰۰۸ پکن 
برگزار شد و گفته می شد قهرمانی ایران به خاطر این بود که چین با تمرکز روی المپیک، به 
ستاره هایش استراحت داده بود. با این حال ایران 2سال بعد دوباره قهرمانی اش را تکرار کرد. 
سومین قهرمانی ایران هم سال2۰۱۳ به دست آمد. در 2دوره آخر هم ایران روی سکو رفت؛ 
سال2۰۱5 سوم و سال2۰۱7 دوم شد. آیا ایران می تواند این بار هم روی یکی از سکوها برود؟

از ۳تیمی کــه در مرحله گروهــی مقابل ایــران قــرار می گیرند، 2تیــم در انتخابی 
جام جهانی2۰2۳ حریفان ایران بودند. در پنجره دوم ایران به قزاقســتان باخت و سوریه 
را شکست داد. در پنجره سوم هم همین نتایج تکرار شد. حالا ایران هم با شناخت و هم 
با ترس به مصاف این دو تیم می رود. بازی اول ایران ظهر فردا با ســوریه برگزار می شود. 
پیروزی با اختلاف زیاد در پنجره سوم، این اطمینان را می دهد که شاگردان سعید ارمغانی 
کار سختی ندارند و حتی می شود منتظر پیروزی بود. اما 2 بازی دیگر تیم سخت است. 
شاید قزاقستان نام بزرگی در بسکتبال آسیا نباشــد اما 2 بازی و 2 شکست در چند ماه 
گذشته، بسکتبال ایران را نگران رویارویی با این تیم کرده است. در پنجره سوم ایران با تغییر 
کادر فنی، شرایط متفاوتی برای بازی داشت و این شکست به تغییرات اعضای کادر فنی و 
بازیکنان، خستگی تیم بعد از سفر به صربستان و داشتن پرواز و هتل نامناسب و حاشیه های 

دیگر ربط داده شد. در پنجره سوم گفته می شود اگر ایران قبل از قزاقستان با سوریه بازی 
می کرد، می توانست این تیم را شکســت بدهد. حالا تیم چند روز قبل از شروع کاپ به 
جاکارتا رفته، قبل از بازی با سوریه با قزاقستان بازی می کند، ارمغانی به شناخت بیشتری 
از تیمش رسیده و می شود به پیروزی تیم امید بیشتری داشت. ژاپن هم حریف راحتی 
نیست. هر چند قهرمانی آنها در آسیا به سال های دور برمی گردد و آخرین بار سال۱۹7۱ 
بوده اما در بیشتر دوره ها روی سکو رفته اند. از 4گروه، ۸تیم به مرحله بعد صعود می کنند؛ 
سرگروه ها به طور مستقیم به یک  چهارم نهایی می روند اما تیم های دوم و سوم گروه ها یک 
دور دیگر مسابقه می دهند و 4تیم برتر به جمع 4تیم اول اضافه می شوند. اینکه ایران بتواند 
سرگروه شود، مشخص نیست. با توجه به بازی های تیم در پنجره های انتخابی جهانی توقع 

از تیم ملی کمتر از قبل است.

آخرین جام حامد؟
 حامد حدادی باتجربه ترین بازیکن 

تیم  است و با توجه به بالا رفتن 
سن، شاید این آخرین مسابقات 
آسیایی باشد که حامد با تیم ملی 

بازی می کند. حدادی که هم اکنون 
کاپیتان تیم است، سابقه ای طولانی 

در مسابقات آسیایی دارد. او با 
تیم ایران در 7دوره این مسابقات 

حاضر بوده و در 3قهرمانی تیم نقش 
مؤثری داشته است. حامد 4بار هم 
به عنوان ارزشمندترین بازیکن آسیا 

انتخاب شده و حتی از یائو مینگ 
چینی که در 3دوره بازیکن باارزش 

شده، یک رده بالاتر است.

منتظر سکو باشیم؟
تیم ملی بسکتبال از ظهر فردا در کاپ آسیا بازی می کند. با توجه به بازی های تیم در پنجره های انتخابی جام جهانی توقع از این تیم پایین آمده است

مرحله مقدماتی لیگ ملت های والیبال
باختبردبازیامتیازتیمرتبه

3112102 ایتالیا1

3112102 لهستان2

2712102 آمریکا3
281293 فرانسه4
271293 ژاپن5
241284 برزیل6
201275 ایران7

171266 هلند8

181257 آرژانتین9

151257 اسلوونی10

141257 صربستان11

101248 آلمان12

91239 چین13

912210 بلغارستان14

612210 کانادا15

212111 استرالیا16
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